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Budget 2025-28 

Eksternt forslag 

______________________________________________________________________ 

Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
1. Ansøgning om tilskud til etablering af samlet IT-løsning 
 
2. Oplysninger om ansøger 

• Museum Vest, Tarphagevej 2, 6700 Esbjerg  
• Museumsdirektør Merete Jankowski  

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
En at de store udgiftsposter i forbindelse med fusionen er udhentning af IT for det 
tidligere Sydvestjyske Museer fra Esbjerg kommune i forbindelse med, at Museum VEST 
skal have etableret en samlet selvstændig it-løsning på kommunens ønske. Denne 
opgave medfører etablering af nyt netværk (Wi-Fi) på de adresser, hvor det forventes, 
at der fortsat skal sidde medarbejdere. 
Desuden skal en del af det eksisterende IT-udstyr udskiftes, da det er outdated. 
Samlet beløbet denne etableringsudgift sig til omkring kr. 500.000. 
 
Der er flere omkostninger i forbindelse med fusionen, og Museum VEST forventer da 
også at komme ud med at underskud i 2024, som vil blive dækket af egenkapitalen. 
Desuden gennemføres en tilpasning af organisationen, som dog først slår rigtig i 
gennem i 2025. 
 
Museum VEST søger således om uændret driftstilskud for 2025 samt kr. 500.000 til 
etableringsomkostninger jf. overstående til imødegåelse af Esbjerg Kommunes ønske 
om, at Museum VEST ikke længere benytter sig af Esbjerg Kommunes it-systemer.  
 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Museet søger om engangstilskud på kr. 500.000 ud over det ordinære ansøgte 
driftstilskud. 
 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  0,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 475,0 0,0 0,0 0,0 
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Eksternt forslag 

______________________________________________________________________ 

Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
 
5. Budget og Finansiering 
 
De samlede omkostninger til denne IT-ændring forventes at ligge på kr. 500.000. 
Øvrige fusionsomkostninger forventes finansieret gennem træk på museets egenkapital 
i 2024 og 2025. 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Esbjerg Kommunes samlede tilskud til Museum Vest udgør i 2024 12.372.230 kr. hvortil 
kommer bygningsmasse stillet gratis til rådighed af Esbjerg Kommune. 
 
Budgetværdien af det ansøgte beløb på 500.000 kr. er kr. 475.000 kr. 
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Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
1. Ansøgning om tilskud til undervisningsforløb  
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Ribe Kunstmuseum 
• Museumsdirektør Anne-Mette Villumsen, Sct. Nikolaj Gade 10, 6760 Ribe 

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Ribe Kunstmuseum opfatter det som en vigtig del af vores forpligtelse at tilbyde 
undervisningsforløb for uddannelsesinstitutioner, hvor alle uddannelser har gratis 
adgang, også uden for åbningstid på hverdage. Vi beder i dag om en betaling på 650 kr. 
for en omvisning på ca. 50 minutter for at dække udgifter til omviserens løn og 
administrationsomkostninger. I 2023 blev Ribe Kunstmuseum besøgt af 59 skoleklasser. 
Heraf var kun 3 fra Esbjerg Kommune. 
 
Vi synes det er nedslående at så få lokale skoler bruger museet. Det er også vores 
oplevelse at muligheden for kommunes skoleklasser at få gratis undervisning på nogle 
af kommunens andre kulturinstitutioner takket være støtte fra Esbjerg kommune giver 
en skævvridning og forskelsbehandling, der gør, at kommunen skoleklasser fravælger 
Ribe Kunstmuseum. 
 
Af hensyn til skolernes fremtidige planlægning søger vi om tilskud til fordeling over 3 år 
til at 300 klasser (100 klasser om året) fra uddannelsesinstitutioner i Esbjerg kommune 
kan få et gratis undervisningsforløb på Ribe Kunstmuseum. 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Der søges om et 3-årigt tilskud på i alt kr. 300.000 til 300 klasser (100 klasser á 1.000 
om året). 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  0,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 95,0 95,0 95,0 0,0 
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Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
 
5. Budget og Finansiering 
 
Der budgetteres med samlede omkostninger pr. klassebesøg på kr. 1.000 til løn og 
administration. 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Esbjerg kommunes tilskud i 2024 udgør 3.554.330 kr. heraf 796.670 kr.  til drift of 
vedligehold af bygningen som museet selv ejer. 
 
Budgetværdi af det ansøgte beløb på 300.000 kr. udgør 285.000 kr. svarende til 95.000 
kr. om året.  
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Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
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1. Driftsaftale omkring vedligehold af Skaterbanen v/Ripay i Ribe 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Ribe Fritidscenter 
• Claus Pedersen, Direktør, Ribe Fritidscenter, Sportsvej 8, 6760 Ribe 

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Der er i dag en driftsaftale mellem Ribe Fritidscenter og Esbjerg Kommune gående på 
daglig drift og vedligehold af Riplay Legepark. Der er hver dag medarbejdere fra Ribe 
Fritidscenter der fra morgenstunden gør rent, tømmer skraldespande, slår græs, fylder 
sand op samt sikrer at aktiviteterne på parken er forsvarlige og funktionsdygtige. Vi har 
desværre opdaget at området ved skaterparken ikke har samme standard hvilket ikke 
står mål med standarden på Riplay. Skaterbanen er placeret så det er det første man 
ser fra den offentlige P-plads og det er ikke en passende portal til Riplay, men derimod 
ville det være mere indbydende, hvis området fremstod ligeså pænt som Riplay.  
Vi har oplevet at skraldespanden har været overfyldt (ikke tømt regelmæssigt), at der 
har været et uheld grundet et kabel der ikke var gravet ned, at en lygtepæl var åbnet 
med adgang til strøm til følge samt manglende oprydning med affald der flyder og 
hærværk såsom graffiti med bl.a. Hagekors påmalet.  
Vi er af den tro at jo pænere området fremstår, jo mindre er sandsynligheden for 
hærværk og svineri.   
Det skal bemærkes at vi som driftsansvarlig også vil påtage os opgaven om løbende at 
afholde arrangementer, skabe en forældregruppe/støttegruppe der kan bistå samt være 
kontaktperson når der er evt. udfordringer eller akutte skader/ballade på banen 
 
Vi ved at mange tusinde mennesker benytter Riplay og at både lokale og turister 
benytter skaterbanen. Det er både mindre børn på løbehjul samt større børn på 
skateboards. Et estimat vil være 8.000-10.000 årligt, dog vil ti gange så mange opleve 
området og dermed udtrykket på Skaterbanen.  
 
Der har været en dialog med både politikere og embedsmænd om udfordringen, men der 
har ikke været indsendt en egentlig ansøgning.  
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Vi ønsker fast årligt driftstilskud på Kr. 90.000.  
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Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 
2025 2026 2027 2028 

Udgift i alt  0,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 90,0 90,0 90,0 90,0 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 
Beløbet er fremkommet efter en vurdering af der skal bruges 1 løntime/dagligt året 
rundt (I højsæsonen nogen flere timer og i vinterperioden nogen færre timer) I beløbet 
er taget hensyn til udgiften til maskiner mv.  
 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Banen hører under Kultur og Ribe Fritidscenter hører under Fritid. Der har tidligere 
været dialog med Ribe Fritidscenter om drift af skaterbanen. 
 
Beløbet tillægges moms ved fakturering fra Ribe Fritidscenter. Budget værdi er 90.000 
kr. om året. 
 
Det skal bemærkes, at forvaltningen (Kultur & Projekt) har indgået aftale med Teknik & 
Miljø om en minimumsløsning for vedligeholdelse af området. Prisen på denne opgave 
er skønnet til ca. kr. 20.000 pr. år, og den første vedligeholdelse af området er iværksat 
i juli 2024. 
 
 
 
Forvaltningen supplerer ansøgningen med oplysning om juridiske, økonomisk (moms) 
og planmæssige konsekvenser for kommunen. 





kso
Stempel













 

 

Til:  

Borgmester Jesper Frost Rasmussen  

Kommunaldirektør Rikke Vestergaard 

 

Ribe, d. 6. marts 2023 

Udvidelse af driftsaftale (Ribe Fritidscenter) 

I forbindelse med den nuværende driftsaftale vedr. Legeparken Riplay, Sportsvej 8, 6760 Ribe indgået med 

Ribe Fritidscenter ansøges hermed om en udvidelse af aftalen i forbindelse med overtagelsen af driften af 

Skaterbanen.  

Baggrunden herfor er følgende:  

- Der er i dag ingen ansvarlige (foreninger eller kontaktpersoner på daglig basis)  

- Der er til stadighed et behov for vedligehold og renligholdelse af området 

- Der er behov for at opstille et regelsæt for adfærden for at sikre den gode og trygge oplevelse for 

alle aldre, men ligeså vigtigt at vi har mandat til at håndhæve det opstillede regler 

 

I forbindelse med udvidelsen af aftalen vil det være vores (Ribe Fritidscenter) forpligtelse at:  

- Holde området i god stand og renligt på daglig basis 

- At sikre nødvendigt vedligehold af området (ikke aktiviteterne) 

- At opstille skilt med regler for adfærd på og ved skaterbanen 

- At vi står til rådighed ved uhensigtsmæssig adfærd eller behov for hjælp 

- Skabe aktiviteter på banen til forskellige målgrupper  

 

I den forbindelse er det vores vurdering at vi skal bruge i gns. 1 time pr. dag/året, svarende til 365 timer a 

kr. 250,00 beløbende sig til kr. 91.250,00 årligt.  

Det skal for god ordens skyld nævnes at vedligehold og reparation eller udskiftning af eksisterende 

aktiviteter; half pipe rampe og selve banen (cementstøbt bane) ikke er en del af aftalen.  

Vi stiller os gerne til rådighed for yderligere spørgsmål og vil eller se frem til at høre fra jer.  

Med venlig hilsen  

 

Ribe Fritidscenter  

Claus Pedersen  
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1. Renovering og opretning af eksisterende asfaltbelægninger i 
Veldtofte Idrætspark 
 
2. Oplysninger om ansøger  

• Sport & Event Park Esbjerg  
• Niels Bækgaard Tlf. 20 33 74 45 / mail nb@sepe.dk  

 
3. Beskrivelse af forslag  

• Alle asfaltveje inkl. vej fra Sportsvej til port og fra Sportsvej til skel til EFI-
hallerne trænger til opretning ved udførelse af nyt slidlag. Projektet indeholder 
affræsning af overfladen og udlægning af nyt asfalt slidlag. Regnvandsafledning 
og -brønde skal renoveres i forbindelse med anlægsarbejdet  

• Der er indhentet priser for udførelse af renoveringsarbejderne  
• Gennemførelse af opretningsprojekterne er til gavn for de daglige brugere af 

idrætsfaciliteterne i Veldtofte Idrætspark. Parkeringsarealerne er ved specielt 
større arrangementer hårdt belastet, og for brugen af parkeringsarealerne er det 
vigtigt, at til- og frakørselsforhold er optimale  

• Der er tidligere ansøgt om bevilling til projektet  
• Der er vedhæftet billeder af parkeringsområdet, som skal genoprettes  

 
4. Økonomi – beløb der søges om  
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Belægningsarbejder i Veldtofte  790,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 790,0 0,0 0,0 0,0 
     

 
5. Budget og Finansiering 
 

• Den samlede udgift til projektet andrager 790.000 kr. inkl. moms  
• Der påregnes ikke egenfinansiering til projektet  
• Der er ikke søgt om tilskud fra andre instanser  

 
6. Forvaltningens bemærkninger 
Jf. kontrakten mellem Esbjerg Kommune og Sport & Event Park Esbjerg (SEPE) kan 
SEPE ekstraordinært søge om tillægsbevilling, det er på denne baggrund at 
nærværende ansøgning er fremsendt.  
 
Esbjerg Kommune kan afløfte tilskudsmoms af anlægstilskud til SEPE, hvilket medfører 
en lavere budgetværdi for Esbjerg Kommune. 
Budgetværdi for det ansøgte anlægstilskud udgør således 655.700 kr. 
 
SEPE har supplerende oplyst, at der ikke forventes øgede driftsudgifter som følge af 
projektet. 
 
Slutteligt kan det nævnes, at der gennem de senere år løbende har været reduktioner 
på tilskud til Sport & Event Park Esbjerg samt opjusteringer i forbindelse med udvidelse 
af facilitetsmassen. 
 
Forvaltningen har ikke yderligere bemærkninger. 
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1. Asfalt slidlag og ændring af grusarealer til asfalt i Esbjerg 
Idrætspark ved Blue Water Arena 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Sport & Event Park Esbjerg  
• Niels Bækgaard Tlf. 20 33 74 45 / mail nb@sepe.dk  

 
3. Beskrivelse af forslag  
  

• Dette delprojekt var en del af færdiggørelsen af Blue Water Arena. 
Projektet blev sammen med etablering af toiletter under tribunen 
udskudt pga. manglende økonomi, og aftalen var, at parkeringsområdet 
skulle færdiggøres senere.  

• Asfaltvej langs Blue Water Arena og parkeringspladsen ved Loungen er kun 
udlagt i et asfaltbærelag og har ikke fået den nødvendige slidlagsbelægning. Der 
skal foretages affræsning af overfladen og udlægges asfalt slidlag. Langs det 
sydlige skel er der udlagt stabilgrus, som i dag bruges til parkering. 
Stabilgrusoverfladen fremtræder slidt og ujævn  

• Projektet forudsættes at omfatte afretning og supplering af stabilgruslag med 
efterfølgende udlægning af asfaltbelægning. Der skal udføres afvanding af 
arealet via afløbsbrønde til eksisterende regnvandsledninger. Projektet omfatter 
udover asfaltarealerne en forlængelse af eksisterende flisesti frem til vejen samt 
ny opstregning af parkeringsbåse på det samlede parkeringsareal  

• Der er indhentet priser for udførelse af renoveringsarbejderne  
• Gennemførelse af opretningsprojekterne er til gavn for de daglige brugere af 

idrætsfaciliteterne omkring Blue Water Arena. I situationer med offentlige 
idrætsbegivenheder har det stor betydning, at tilkørsels- og parkeringsfaciliteter 
er intakte. Generelt opleves et stort pres på udnyttelsen af parkeringsarealer, og 
ved en renovering af området vil antallet af p-pladser kunne optimeres  

• Der er tidligere ansøgt om bevilling til projektet  
• Der er vedhæftet bilag med billeder af det befæstede område  

 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Belægningsarbejder ved BWA incl. 
Opstregning af p-båse  

870,0 0,0 0,0 0,0 

Engangsudgift (Anlæg) 870,0 0,0 0,0 0,0 
     

 
5. Budget og Finansiering 
 

• Den samlede udgift for projektet andrager kr. 870.000,- incl. moms  
• Der påregnes ikke egenfinansiering til projektet  
• Der er ikke søgt om tilskud fra andre instanser  
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6. Forvaltningens bemærkninger 
Jf. kontrakten mellem Esbjerg Kommune og Sport & Event Park Esbjerg (SEPE) kan 
SEPE ekstraordinært søge om tillægsbevilling, det er på denne baggrund at 
nærværende ansøgning er fremsendt.  
 
Esbjerg Kommune kan afløfte tilskudsmoms af anlægstilskud til SEPE, hvilket medfører 
en lavere budgetværdi for Esbjerg Kommune. 
Budgetværdi for det ansøgte anlægstilskud udgør således 722.100 kr.  
 
SEPE har supplerende oplyst, at der ikke forventes øgede driftsudgifter som følge af 
projektet. 
 
Slutteligt kan det nævnes, at der gennem de senere år løbende har været reduktioner 
på tilskud til Sport & Event Park Esbjerg samt opjusteringer i forbindelse med udvidelse 
af facilitetsmassen. 
 
Forvaltningen har ikke yderligere bemærkninger. 
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1. Ombygning af handicapomklædningsrum i Svømmestadion    
    Danmark 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Sport & Event Park Esbjerg 
• Niels Bækgaard Tlf. 20 33 74 45 / mail nb@sepe.dk 

 
3. Beskrivelse af forslag 
 

• Projektet for ombygning af handicapomklædningsrum er beskrevet i vedhæftede 
bilag 

• Den nødvendige ombygning og opgradering af handicapomklædningsrummene 
vil være til gavn og glæde for en bred brugergruppe, da rummene efter 
ombygning kan anvendes af såvel borgere med handicaps som af familier og 
andre brugere, som ud fra forskellige forudsætninger har et behov for 
omklædning/bad i et skærmet område 

• Der er vedhæftet beskrivelse og skitse af projektet 
• Der er tidligere ansøgt om bevilling til projektet 

 
4. Økonomi – beløb der søges om 
  
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Handicapomklædning i 
Svømmestadion Danmark  

3.300,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 3.300,0 0,0 0,0 0,0 
     

 
5. Budget og Finansiering 
 

• Projektets samlede økonomi andrager 3.300.000 kr. inkl. moms 
• Der er ikke påregnet egenfinansiering af projektet 
• Der er ikke søgt om tilskud fra andre instanser 

 
6. Forvaltningens bemærkninger 

Jf. kontrakten mellem Esbjerg Kommune og Sport & Event Park Esbjerg (SEPE) 
kan SEPE ekstraordinært søge om tillægsbevilling, det er på denne baggrund at 
nærværende ansøgning er fremsendt.  
 
Esbjerg Kommune kan afløfte tilskudsmoms af anlægstilskud til SEPE, hvilket 
medfører en lavere budgetværdi for Esbjerg Kommune. 
Budgetværdien for det ansøgte anlægstilskud udgør således 2.739.000 kr. 
 
Det bør derudover nævnes, at Handicaprådet ved møde med Kultur & 
Fritidsudvalget i 2022 udtrykte følgende om handicapomklædningen i 
Svømmestadion Danmark: 
 
”Der ønskes bedre forhold for handicappede i Svømmestadion Danmarks omklædning, 
hvor der er meget lidt plads, til at sætte sig, faktisk kun 1 person kan sidde ad gangen. 
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Det er et stort problem, når der er handicapsvømning og måske f.eks. 3 
kørestolsbrugere, der hver især har brug for at kunne sidde stabilt under selve 
omklædningen. - Ligeledes ville det være ønskeligt at få hængt et forhæng op ved 
toilettet i handicapomklædningen, det er uværdigt at sidde der til offentligt skue, når der 
er flere inde for at klæde om.”  
 
Slutteligt kan det nævnes, at der gennem de senere år løbende har været 
reduktioner på tilskud til Sport & Event Park Esbjerg samt opjusteringer i 
forbindelse med udvidelse af facilitetsmassen. Forvaltningen har ikke yderligere 
bemærkninger. 



Ombygning af handicapomklædningsrum i Svømmestadion Danmark 

Bilag til bevillingsansøgning – BESKRIVELSE AF PROJEKTET 

Marts 2024 
 

Omklædningsområdet i stueetagen som er fra Svømmestadion Danmarks etablering i 1996, som i dag er 

forbeholdt omklædning for handicappede og familier fremtræder nedslidt og utidssvarende. 

Samtidig er funktionen af rummene ikke optimal og lever ikke op til de krav, man i dag forventer opfyldt. 

Det er et stort problem, at rummene er afhængige af herre-/dameopdelingen. Således er det et stort 

problem, hvis en handicappet person har behov for at have en hjælper – f.eks. en ægtefælle – med i 

omklædningsrummet. Den pågældende hjælper vil med opdelingen i herre/dame ikke kunne følge den 

handicappede bruger fra omklædningsrummet og videre ind i Svømmestadion Danmark. Det samme 

problem gør sig gældende, når en familie samlet går i et omklædningsrum – betegnelsen 

familieomklædning er derfor misvisende. 

Ombygningsprojektet, som skitsemæssigt er vist på vedhæftede tegningsbilag, løser de behov, som et 

moderne område for handicapomklædning må forventes at leve op til. I projektet etableres der på hver 

side af gangarealet et område med to omklædningsrum, som er dimensioneret til primært at kunne opfylde 

krav for handicapomklædning/-bad og sekundært også vil løse udfordringerne i forhold til 

familieomklædning/-bad. Rummene fungerer på den måde, at man efter omklædning medbringer sit tøj til 

et fællesområde med skabe. Herved opnås størst mulig fleksibilitet, og fra de fælles skabsrum er der direkte 

adgang ud til hhv. badeland og konkurrencebassinet. Herre-/dameopdelingen er således ikke længere et 

problem. 

Skabskapaciteten i omklædningsrummene er samlet set den samme som i dag, efter at ombygningen er 

gennemført. 

Ved behov for supplerende oplysninger står Sport & Event Esbjerg til rådighed. 

Bilag til denne beskrivelse er skitsetegning, dateret 19.01.23 
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1. Opførelse af multihal i tilknytning til Blue Water Dokken 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Sport & Event Park Esbjerg 
• Niels Bækgaard Tlf. 20 33 74 45 / mail nb@sepe.dk 

 
3. Beskrivelse af forslag  
 

• Projektet for opførelse af multihal er beskrevet i vedhæftede bilag 
• Flere idrætsgrene har krav om, at der er en opvarmningshal, når der afholdes nationale 

eller internationale mesterskaber 
• De professionelles brug/kampe fylder så meget, at den folkeoplysende idræt i Blue Water 

Dokken ofte mangler faciliteter 
• Når Blue Water Dokken bruges til ”ikke idrætslige begivenheder”, er det helt afgørende, at 

vi har en træningsfacilitet til de aktiviteter, som ”skubbes ud” 
• Blue Water Dokken er i dag meget hårdt booket og en træningshal vil afhjælpe dette 

problem 
• I dag er der flere store breddearrangementer som må fravælge Blue Water Dokken, da man 

kun har én spilleflade 
• Det vil være muligt at flytte nye idrætsgrene og organisationer til området, hvilket måske 

kunne give en besparelse i lokaletilskud, hvis idrætsgrene flyttes, her tænkes specielt på 
idrætsgrene, der i dag er i private lejemål 

• Vi søger om 2 faser – en projekteringsdel i 2027 samt en byggedel i 2028 
• Vi har skitseret 3 forskellige modeller. Beskrivelse og skitser er vedhæftet 
• Der er tidligere ansøgt om bevilling til projekterne 

 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Multihal i tilknytning til BWD, udgift 
afhængig af modelvalg  

0,0 0,0 2.000,0 ? 

Projektering 0,0 0,0 2.000,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) Model A 0,0 0,0 0,0 29.000,0 
Engangsudgift (Anlæg) Model B 0,0 0,0 0,0 60.000,0 
Engangsudgift (Anlæg) Model C 0,0 0,0 0,0 78.000,0 

     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 

• Der påregnes ikke egenfinansiering til projektet 
• Der er ikke søgt om tilskud fra andre instanser 

 
6. Forvaltningens bemærkninger 
Jf. kontrakten mellem Esbjerg Kommune og Sport & Event Park Esbjerg (SEPE) kan 
SEPE ekstraordinært søge om tillægsbevilling, det er på denne baggrund at 
nærværende ansøgning er fremsendt.  

mailto:nb@sepe.dk
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Det skal indledningsvist nævnes, at forvaltningen til Budget 2023 fremsendte 
udviklingsforslag om øget indendørs kapacitet ved Esbjerg Idrætspark.  
Heri indgik et lignende projekt udarbejdet i samarbejde med SEPE også med 3 
forskellige modeller, dog uden springfaciliteter.  
 
Et sådant byggeri vil blive gennemført som et kommunalt projekt under Miljøudvalget, 
hvilket betyder, at Esbjerg Kommune kan afløfte moms, hvorved projektet får en lavere 
budgetværdi. 
 
Budgetværdien for projekteringsfasen udgør 1,6 mio. kr. og budgetværdien for hver af 
de 3 modeller er som følgende: 
 

• Model A: 23,2 mio. kr.  
• Model B: 48,0 mio. kr. 
• Model C: 62,4 mio. kr. 

 
Økonomien vil først blive endelig beregnet, når/hvis der sker et valg af model.  
 
I beregningen vil indgå eventuelle bidrag fra fonde, fremtidige driftsudgifter inklusiv en 
beregning på forventede gebyrindtægter, samt en stillingtagen til om SEPE skal have 
kommerciel ret til brug af bygningen i et nærmere aftalt antal dage om året, hvilket i så 
fald vil nedbringe driftsudgifterne. 
 
 
Slutteligt kan det nævnes, at der gennem de senere år løbende har været reduktioner 
på tilskud til Sport & Event Park Esbjerg samt opjusteringer i forbindelse med udvidelse 
af facilitetsmassen. 
 
Forvaltningen har ikke yderligere bemærkninger. 
 



Multihal i tilknytning til Blue Water Dokken 

Bilag til bevillingsansøgning – BESKRIVELSE AF PROJEKTET 

Marts 2024 
 

Baggrunden for ansøgningen er, at en multihal i tilknytning til eller i umiddelbar nærhed af Blue Water 

Dokken er nødvendigt for at få det optimale ud af hallen. Derudover mangler Esbjerg i høj grad faciliteter til 

springgymnastik. Vores erfaring og viden bygger selvfølgelig på den kontakt, vi har til andre større 

opvisningshaller, herunder til Odense, hvor træningshallen er helt afgørende for den måde 

opvisningshallen bliver drevet på. Ud over at være backup til Blue Water Dokken tænkes den daglige brug 

også at skulle gøre gavn for idrætsgrene, som i dag enten har private lejemål eller mangler faciliteter. Det 

er vigtigt, at faciliteten bliver så fleksibel, at den kan dække flere behov. De idrætter/idrætsfaciliteter der 

tænkes på, skal kunne dække én eller flere af følgende behov: 

• Gymnastik – specielt spring 

• Karate 

• Taekwondo 

• Kampsport generelt 

• Boldspil 

• Bordtennis 

• Ældreorganisationer 

• Dans generelt – sportsdans, linedance, swing m.m. 

• Flere idrætter og organisationer kan tænkes ind 

Multihallen skal opføres så tæt på Blue Water Dokken, at der kan etableres en lukket forbindelse hertil. 
Hallen kan opføres, hvor der i dag er kastegård til atletik. Erstatning for kastegården skal selvfølgelig findes, 
enten skal atletikstadion bruges, som man gør mange andre steder eller også et alternativt sted. Udgifter 
ved en alternativ placering er ikke indregnet i projektet. 

Udgifterne til en multihal varierer en del alt efter indhold. Vi har udarbejdet 3 forskellige modeller: 
 

A. En multihal på 1054 m2, et springgymnastikområde på 378 m2 samt en lukket forbindelsesgang til 
Blue Water Dokken.  
 
Pris model A: 29 mio. kr. incl. moms, hvoraf der er indeholdt 3,5 mio. kr. incl. moms til inventar.  

B. En multihal på 1584 m2, et springgymnastikområde på 432 m2, omklædnings-faciliteter m.m. på 530 
m2 samt en lukket forbindelsesgang til Blue Water Dokken.  
 
Pris model B: 60 mio. kr. incl. moms, hvoraf der er indeholdt 7,2 mio. kr. incl. moms til inventar.  

C. En multihal på 1584 m2, et springgymnastikområde på 432 m2, omklædnings-faciliteter m.m. på 660 
m2, et multifunktionelt lokale med udeaktiviteter på taget på 1150 m2 samt en lukket 
forbindelsesgang til Blue Water Dokken.  
 



Pris model C: 78 mio. kr. incl. moms, hvoraf der er indeholdt 9,4 mio. kr. incl. moms til inventar og 
motionsudstyr på taget. 

I alle projekter forventer vi at kunne finde mellem 5 og 10 mio. kr. i ekstern finansiering. Vi forventer at 
kunne finde flere midler i ekstern finansiering i de dyrere modeller end den billige.  

Driftsomkostningerne kan i tilfælde af, at SEPE får nogle kommercielle rettigheder holdes på et lavt niveau. 
Det er selvfølgelig en afvejning af, hvor meget faciliteterne skal udbydes kommercielt i forhold til 
foreningsbrug. Man kunne forestille sig noget, der hed 50% brugsret til foreninger for at holde 
driftsudgifterne nede.  

Vedhæftet skitser af de tre modeller. 

Ved behov for supplerende oplysninger står Sport & Event Esbjerg til rådighed 
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1. Ansøgning om tilskud til nyt tag 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Kongeåhallen, Gredsted Kjærvej 10, 6771 Gredstedbro 
• Primær kontakt 

Jan Puggaard, Aavej 11, 6771 Gredstedbro, telf. 60351578 
Mail: formand@kongeaahallen.dk 

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Beskriv: 

• Formålet med det nye tag er at vedholde den vækst der pt. opleves i 
Kongeåhallen. Flere aktiviteter og bookninger fra byens foreninger af hallen samt 
andre foreninger udefra bidrager positivt. Vi ønsker også at opgradere tagets 
konstruktion til at leve op til gældende bygningsreglement med tilhørende bedre 
isolering og dermed – i tidens ånd – reducere energiforbruget i hallen. Og 
endelig - vi ønsker at forbedre tagkonstruktionens styrke, således det er 
forberedt til at kunne installere solceller. 
Det vil have en afgørende betydning, hvis ikke vores tag på hal 1 og tilstødende 
bygninger bliver fornyet til nutiden standarder, da det indtrængende vand 
risikerer at ødelægge det nye halgulv samt at brugerne kan risikere at komme 
galt afsted i tilfælde af vand på gulvet. Vi oplever regelmæssigt vand på gulvet, 
når Kongeåhallen er vært for diverse stævner/events med aflysning af f.eks. 
håndboldkampe til følge. Det er ikke praktisk eller muligt at have spande stående 
til opsamling af vand, når gulvet benyttes. Der har været udtrykt bekymring 
omkring dette til bestyreren fra flere brugere. 

• Se yderligere vedhæftede detaljerede beskrivelse over projektet samt udtalelse 
fra energi konsulent. 

• Alle borgere i Gredstedbro og tilhørende nærområde såsom Jernved, Gredsted, 
Vilslev, Jedsted, Brokær og Hjortlund samt elever på Gredstedbro skole forventes 
at få gavn af forslaget. Derudover andre brugere i forbindelse med 
sportsarrangementer såsom gymnastikopvisninger, håndbold og fodboldkampe. 
Anslået +1000 brugere. 

• Der er ikke tidligere søgt om tilskud til dette projekt. 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Oplysning om det ansøgte beløb: 4.740.188,00 DKK 
Dokumentation for udgift er vedlagt som bilag. 
Det ansøgte beløb er et engangsbeløb (anlæg). 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  4.740,2 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 4.740,2 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
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5. Budget og Finansiering 
 

• Samlet økonomi for projektet er 5.240.188 DKK  
• Der foreslås en egenfinansiering på 500.000 DKK 
• Der er ikke tidligere søgt om tilskud til dette projekt fra andre (fonde, puljer, 

legater mm.) 
 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Generel vurdering 
Kongeåhallen oplyser at der opleves udfordringer med vandgennemtrængning af hallens 
tage, dette er særligt en udfordring i hal 1, hvor vandet påvirker foreningernes brug, 
samt laver skader på det nye halgulv.  
 
Hallen oplyser ligeledes, at en renovering af tagene på den korte banen vil kunne 
nedbringe hallens energiudgifter, da der ved renoveringen vil kunne indlægges 
yderligere isolering, på sigt planlægger hallen at få monteret solceller, hvorfor taget 
også forberedes til dette. 
 
Det må formodes, at en forsat indtrængning af vand igennem hallens tag på sigt vil 
betyde, at hallen kan opleve aktivitetsnedgang. Dette da foreninger og andre brugere vil 
søge andre steder hen i forbindelse med afviklingen af deres aktiviteter. Særligt 
foreningerne er sårbare, hvis der kommer for stor ustabilitet i forhold til deres 
regelmæssige benyttelse af hallen.  
 
Økonomisk vurdering   
 
Kongeåhallen ansøger om anlægstilskud til renovering af hallens tage. 
Der søges om tilskud til renovering i 2025, alternativt 2026. 
 
Afsættes der ikke midler til renovering af Kongeåhallens tage i 2025 eller 2026, 
anmoder hallen om kommunegaranti på et lån, således hallen kan gennemføre en 
renovering senest i 2026. 
 
Der ansøges om tilskud på 4.740.188 kr. inkl. moms.  
Da hallen ikke er momsregistreret, vil det være muligt for Esbjerg Kommune at afløfte 
tilskudsmoms. 
Ansøgningen har derfor en budgetværdi på 3.934.400 kr. 
 
Esbjerg Kommune må jf. kommunalfuldmagten godt må støtte projektet. 
Esbjerg Kommune skal foretage deponering jf. lånebekendtgørelsen, hvis der i stedet 
gives tilsagn om kommunegaranti til hallens hjemtagning af lån.  
 
Det er hallens ønske at gennemføre projektet i 2025 eller 2026.  
Første prioritet er at modtage anlægstilskud til opstart i 2025/2026, anden prioritet at 
få kommunegaranti på et lån til gennemførelse af projektet, 
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BAGGRUND 
Kongeåhallen i Gredstedbro ønsker at etablere nyt tag på/over: 
 

• Hallens store sal (B1) 
• Mødelokaler (B3) 
• Omklædningsrum (B4) 
• Motionslokalet (B6) 

 
Referencer ses i nedenstående skitse: 
 

 
 
 
Taget på hal 1 (B1) er fra da Kongeåhallen blev opført helt tilbage i 1975, mens de andre bygningers 
tag er fra tilbygninger i hhv. 1986 og 1989. 
 
Hal 1 (B1) har lagt tag til diverse træninger samt mange gymnastikopvisninger, håndbold og- 
indendørs fodboldkampe, samt badminton i løbet af årene. Taget bliver løbende vedligeholdt, men er 
især over de seneste 10 år blevet repareret flere gange årligt grundet den generel nedslidning over 
de næsten 50 år. Dette resulterer bl.a. i, at der opstår vandskader på vores ny-etablerede halgulv fra 
forrige år forvoldt af det periodisk utætte tag. Taget må betragtes som værende nedslidt og ud over 
forventet levetid på denne type tag. Derudover er isoleringsevnen ikke tidsvarende og det må 
vurderes, at der kan opnås en væsentlig reduceret miljøbelastning, hvis isoleringen forbedres. 
 
Tagene på de resterende ansøgte bygninger, B3, B4 og B6 er ligeledes utætte, isoleringen ikke 
tidsvarende og tagene repareres ligeledes på årligt basis. Disse tage må ligeledes betragtes som 
værende nedslidte og ud over forventet levetid på denne type tag. 
 
Fra Kongeåhallen’s bestyrelses side har tagene længe været på ”to-do listen” over tiltag som ønskes 
forbedret i fremtiden. Vi mener den tid er kommet nu da risikoen for yderligere skader på det nye 
halgulv i hal 1 er uundgåelig – især med de nedbørsmængder, der er kommet og som forventes i 
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fremtiden. Ønsket om nyt tag på hal 1 og tilstødende bygninger er ikke blot et ønske fra bestyrelsen. 
Samtlige idrætsforeninger og mange af de daglige brugere af hallen har af flere omgange gjort os 
opmærksomme på, at der er opstået utætheder og at der derfor ligger vandplamager på halgulvet og 
i de tilstødende bygninger. Der er derfor en bred folkelig opbakning fra Gredstedbro’s borgere og 
omegn at dette projekt bliver en realitet. Det er os fra Kongeåhallen’s bestyrelse, som er 
initiativtagere og tovholdere på dette projekt. 
 

FORMÅL  
Formålet med det nye tag er at vedholde den vækst vi pt. oplever i Kongeåhallen. Flere aktiviteter og 
bookninger fra byens foreninger af hallen samt andre foreninger udefra bidrager positivt. Vi ønsker 
også at opgradere tagets konstruktion til at leve op til gældende bygningsreglement med tilhørende 
bedre isolering og dermed – i tidens ånd – reducere energiforbruget i hallen. Og endelig - vi ønsker at 
forbedre tagkonstruktionens styrke, således det er forberedt til at kunne installere solceller. 
 
Det vil have en afgørende betydning, hvis ikke vores tag på hal 1 og tilstødende bygninger bliver 
fornyet til nutiden standarder, da det indtrængende vand risikerer at ødelægge det nye halgulv samt 
at brugerne kan risikere at komme galt afsted i tilfælde af vand på gulvet. Vi oplever regelmæssigt 
vand på gulvet, når Kongeåhallen er vært for diverse stævner/events med aflysning af f.eks. 
håndboldkampe til følge. Det er ikke praktisk eller muligt, at have spande stående til opsamling af 
vand, når gulvet benyttes. Der har været udtrykt bekymring omkring dette til bestyreren fra flere 
brugere. 
 

ØKONOMI 
Som det fremgår af nedenstående budget og finansieringsplan, så har projektet en omkostning på 
5.240,188 kr. hvoraf 500.000 kr. dækkes af Kongeåhallens egne midler samt via ansøgning fra 
fonde. Det skal i denne ombæring nævnes at Kongeåhallens økonomi er væsentligt begrænset efter 
en hård periode med manglende udlejning og øgede energiudgifter (op til 8 dobling) pga. 
Coronannedlukninger. 
 
Derfor ønsker Kongeåhallens bestyrelse med denne ansøgning at søge Esbjerg Kommune om et 
tilskud på de resterende 4.740.188,00kr. som vil muliggøre denne etablering af et nyt fremtidssikret 
tag til hal 1 og tilstødende bygninger. Skulle dette midlertidigt ikke være en mulighed i indeværende 
års budgetforhandling, vil vi derfor anmode om at komme med i næste års budget forhandling.  
 
Er ingen af ovennævnte løsninger en mulighed, vil vi samtidigt anmode om at Esbjerg Kommune vil 
stille en kommunegaranti for projektet som en ”sidste udvej”, da tagene skal skiftes inden for de 
næste par år.  
 

SAMLET BUDGET OG FINANSIERINGSPLAN  
 
Anlægsbudget Inkl. moms 
Nyt tag til hal 1 (B1) samt tilstødende bygninger B3, B4 og B6 opført 
efter gældende bygningsreglement omkring styrke og isolering samt 
forberedt til montage af solceller. 
Leveret og monteret, 
Samt demontering af eksisterende tag/tagkonstruktion og 
bortskaffelse (Se bilag 1) 

5.240.188 kr. 

Finansiering  
Tilskud fra Esbjerg kommune 4.740.188 kr. 
Egenfinansiering 500.000 kr. 
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MÅLGRUPPE 
Kongeåhallen’s målgruppe er byens mere end fire store foreninger, vis medlemmer er i alle 
aldersgrupper, der dyrker gymnastik, håndbold, fodbold, badminton, m.m. 
Hallen anvendes endvidere af den kommunale skole; Vadehavsskolen Gredstedbro, som anvender 
hallen dagligt i forbindelse med idrætsundervisning. 
Endelig udlejes hallen i forbindelse med større idrætsarrangementer så som stævner og opvisninger 
såvel som messer og private fester. Valghandlinger afholdes ligeledes i Kongeåhallen.  
Alle overstående brugere vil få stor glæde at nyt tag. 
 

TIDSLINJE 
Projektet ønskes at blive startet op i sommerhalvåret 2025 eller senest sommerhalvåret 2026, hvor 
alle indendørs aktiviteter er på det laveste. 
 

FORVENTEDE EFFEKT/RESULTATER 
Antal af brugere er efter halinspektør Erik Knudsen’s ansættelse været støt stigende. For at kunne 
opretholde tilgang og den positive effekt Erik har haft, planlægges flere tiltag som f.eks. langt flere 
gymnastik- og  håndboldstævner samt at hallen altid fremstår pæn, ren og imødekommende. Med et 
nyt tag vil hallen kunne hjælpe Erik med denne opadgående kurve og fremstå som en hal i fremgang.  
 
Det er en generel holdning fra borgerne i Gredstedbro & Omegn at det lokale samlingssted gerne 
snart må forlade 1975 og komme ind i 2024 - og gerne med et nyt tag som start … 
I bestyrelsen vil vi naturligvis arbejde med andre tiltag, der kan underbygge denne udvikling. Vi 
mener, at en moderne hal kombineret med aktive foreninger, skole, dagligvarebutik og station gør 
vores region attraktiv og er med til at bidrage til en forsat tilflytning af borgere til kommunen.  
 
Det er selvfølgelig også en forventning at hallens energiforbrug vil falde i forbindelse med tagets 
modernisering og dermed leve op til ønsket om at nedsætte energiforbruget i samfundet. 
 

ANSØGER  
Kongeåhallen er en selvejende institution som ledes af halinspektør Erik Knudsen.   
Bag Halinspektøren sidder der en bestyrelse bestående af 
 
Formand:  Jan Puggaard 
Næstformand: Esben Bjerg Olsen 
Kommunikation: Jørgen Lassen 
Kasserer:  Søren Henriksen 
samt   Kurt Bjerrum som er udpeget af byrådet  
 
Projektet bakkes aktivt op af byens foreninger og vadehavsskolen Gredstedbro. De forskellige 
foreninger kan kontaktes efter behov. 
 
Energikonsulent Mark Vind har udtalt sig om projektet i bilag 3. 
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BILAG 
- BILAG 1:   Tilbud fra CM Byg ApS. 
- BILAG 2:   Kort projektbeskrivelse til tilbudsgivere 
- BILAG 3:   Udtalelse fra Energikonsulent, bygningskontruktør og bruger Mark Vind 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Kongeåhallen’s Bestyrelse 
 
 
 
 
 
Kontaktoplysninger: 
Hal inspektør    Formand for Kongeåhallens bestyrelse 
Erik Knudsen    Jan Puggaard 
Tlf. 22 91 11 39   Tlf. 60 35 15 78  
E-mail: Kongeaahallen@stofanet.dk.dk   E-mail. formand@kongeaahallen.dk  
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  Gredstedbro halle

Gredsted Kjærvej 10

6771 Gredstedbro

Den: 18-03-2024

Tilbud på efterisolering og tagudskiftning

ss.11.03.2024

Hermed har vi fornøjelsen at fremsende tilbud på træelementer jf. aftale 

Nærværende tilbud er opdelt i følgende afsnit med tekst hvad der tilbydes.

Tilbyder hermed at udføre arbejde på adressen

Gredsted Kjærvej 10

6771 Gredstedbro

Bygning B1 - hal

Der er medregnet 1650 m2 tagflade

     Opsætnng af stillads samt nedbrydning

Der opsættes stillads langs bygning. 

I gavlene opsættes rækværk. 

Der udlægges krydsfiner oven på tagpladerne som gangvej. 

Der laves 2 adgangsveje på hver side af bygning. 

Nedtagning af ekst. rygning inkl. bortskaffelse 

Nedtagning af kest. tagplader inkl. bortskaffelse 

Leje og kørsel med container. 

Inkl. afdækning.

     Tagkassetter

Levering og oplægning af 283mm tagkassetter med 200mm 

isolering kl 37. 

Det forventes at eksist. tagrum er udfyldt med 150mm isolering. 

Tagkrydsfiner leveres antimugbehandlet. 

Der er ikke medregnet ny eller opfølgning af ekst. isolering. 

Tagkassetterne spænder fra limtræ til limtræ på de fastgøres 

direkte til limtræ med tagåseanker og beslag.

Der er medregnet 6 trækanker pr. 13 m2 kassette

Efterisolering udgør ca.157 kr. + moms/ m2

     Tagpap inkl. inddækninger

Levering og montage af 2x tagpap. 

Ved tagfod monteres fodblik. 

Ved murkrone monteres inddækning pga. tagkassetterne går 

over brandkarm. 

Ventileret rygning i kip. 

Inddækninger rundt om 4 ovenlys.  

I bunden laves der spalte med insektnet for ventilation.

Bygning B1 - hal kr.  2.615.357

Bygning B3 - Mødelokaler og players lounge
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Der er medregnet 309 m2 tagflade.

Bygning med gitterspær.

     Opsætnng af stillads samt nedbrydning

Der opsættes stillads langs bygning. 

I gavlene opsættes rækværk. 

Nedtagning af ekst. rygning inkl. bortskaffelse 

Nedtagning af ekst. tagplader inkl. bortskaffelse 

Leje og kørsel med container. 

Inkl. afdækning.

     Ekstra lægte og efterisolering

Der udlægges 200mm isolering kl 37 oven på ekst. isolering. 

Det forventes at ekst. isolering er plan og intakt. 

Der laves vindplade ved tagfod på begge sider. 

Der oplægges 18mm tagkrydsfiner med antimug behandling.

     Tagpap inkl. inddækninger

Levering og montage af 2x tagpap. 

Ved tagfod monteres fodblik. 

Ved murkrone monteres inddækning pga. tagkassetterne går 

over brandkarm. 

Ventileret rygning i kip. 

Lev. og montering af 4 taghætter i sortlak. alu. 

I bunden laves der spalte med insektnet for ventilation.

Bygning B3 - Mødelokaler og players lounge kr.  244.338

Bygning B4 - Omklædningsrum 1-4

Der er medregnet 600 m2 tagflade.

     Opsætnng af stillads samt nedbrydning

Der opsættes stillads langs bygning. 

I gavlene opsættes rækværk. 

 

Nedtagning af kest. tagplader inkl. bortskaffelse 

Leje og kørsel med container. 

Inkl. afdækning.

     Ekstra lægte og efterisolering

Der udlægges 200mm isolering kl 37 oven på ekst. isolering. 

Det forventes at ekst. isolering er plan og intakt. 

Der laves vindplade ved tagfod på begge sider. 

Der oplægges 18mm tagkrydsfiner med antimug behandling.

     Tagpap inkl. inddækninger

Levering og montage af 2x tagpap. 

Ved tagfod monteres fodblik. 

Ved murkrone monteres inddækning pga. tagkassetterne går 

over brandkarm. 

I bunden laves der spalte med insektnet for ventilation.

     Nye tagrender og sternbeklædning
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Levering og opsætning af nye zinktagrender samt nye beslag. 

Tagrender leveres som nr. 12 inkl. tilbehør. 

Nedløb bevares. 

Sternbeklædning hæves tilsvarende i grålig materiale som 

walltech

Bygning B4 - Omklædningsrum 1-4 kr.  357.240

Bygning B6 - Motionsrum

Der er medregnet 345 m2 tagflade.

     Opsætnng af stillads samt nedbrydning

Der opsættes stillads langs bygning. 

I gavlene opsættes rækværk. 

Nedtagning af kest. tagplader inkl. bortskaffelse 

Leje og kørsel med container. 

Inkl. afdækning.

     Tagkassetter

Levering og oplægning af 283mm tagkassetter med 200mm 

isolering kl 37. 

Det forventes at eksist. tagrum er udfyldt med 150mm isolering. 

Tagkrydsfiner leveres antimugbehandlet. 

Der er ikke medregnet ny eller opfølgning af ekst. isolering. 

Tagkassetterne spænder fra spær til spær fastholdt med 

tagåseanker og beslag.

Der er medregnet 6 trækanker pr. 13 m2 kassette

Der forventes at spær står ud for limtræs spær.

     Tagpap inkl. inddækninger

Levering og montage af 2x tagpap. 

Vedtagfod monteres fodblik. 

Ved murkrone monteres inddækning pga. tagkassetterne går 

over brandkarm. 

I bunden laves der spalte med insektnet for ventilation.

     Nye tagrender og sternbeklædning

Levering og opsætning af nye zinktagrender samt nye beslag. 

Tagrender leveres som nr. 12 inkl. tilbehør. 

Nedløb bevares. 

Sternbeklædning hæves tilsvarende i grålig materiale som 

walltech

Bygning B6 - Motionsrum kr.  975.215

kr.  5.240.188

Ialt excl. moms

kr.  1.048.038

Ialt incl. moms

kr.  4.192.150

 0,00
+ moms 25 %
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CM leverer ikke inginørberegninger på konstruktionerne.

Bygh. afholder udgifter til etablering og afregning for byggevand og el i byggeperioden. 

Der må ikke være nogen form for aktivitet ved og i bygning når der arbejdes på taget pga. nedstyrkning. 

Vedlagte tilbud er gældende i 30 dage fra dagsdato pga. materialepriserne.

Ovenstående accepteres herved:

CM Byg A/S

Dato:

ss.11.03.2024SSRef.:

Steffan Skipper



Dato: 22-04-2024 
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KORT BESKRIVELSE AF PROJEKT  

”NYT TAG TIL KONGEÅHALLEN” 
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PROJEKT BESKRIVELSE 

Der ønskes etableret nyt tag og e�ermonteret yderligere isolering på følgende bygninger i Kongeåhallen jvf. 

nedenstående figur: 

Bygning B1: Hal 1 

Bygning B3: Mødelokaler og ”players lounge” 

Bygning B4: Omklædningsrum 1-4 

Bygning B6: Mo-onsrum og opbevaringslokaler 

 

Renoveringen ønskes udført med henblik på at overholde gældende bygningsreglement samt med fokus på 

en bæredyg-g og rentabel energiop-mering af ejendommen. 

Der ønskes derfor en løsning hvor bygnings isoleringsevne forbedres. Løsningen kan være tagpap løsning 

eller anvendelse af sandwichelementer med indbygget isolering (der henvises -l produkter fra Lindab, 

Kingspan eller lignende. 

Det foreslås at kigge på en løsning hvor bygning B1 e�erisoleres med ca. 200 mm isolering og de resterende 

bygninger (B3, B4 og B6), der er nyere, e�erisoleres med 100 mm isolering ud over eksisterende isolering. 

Denne isoleringsløsning kan accepteres uanset om der -lbydes tagpap eller sandwichelement løsning fra 

-lbudsgiver. Det ønskes at tagets farve holdes -lsvarende hallens renoverede gavlende mod vest i -lfælde af 

sandwichelementer anvendes. 

En overslagsenergiberegning fra en energikonsulent har vist, at hvis prisen for isolering alene bliver højere 

end 250 kr/m2 inkl. moms er det ikke økonomisk rentabelt. De8e bedes tages i betragtning i 

overslaget/-lbuddet fra -lbudsgiver. 

De8e mareriale sendes -l flere -lbudsgivere. 



KORT BESKRIVELSE AF PROJEKT  

”NYT TAG TIL KONGEÅHALLEN” 
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TILBUDETS INDHOLD 

Tilbudet skal som minimum indeholde følgende underpunkter, men ikke begrænset -l de8e, hvis 

-lbudsgiver finder evt. mangler i de8e materiale: 

• Alle nødvendige forsikringer. 

• Opsætning, leje og nedtagelse af s-llads. 

• Nedtagelse og bortskaffelse af eksisterende tag på bygning B1, B3, B4 og B6 jvf. ovenstående skitse. 

• Materialer og montering af nødvendige regler, plader, understøtninger, rygninger, tætninger, lister, 

inddækninger, udlu�ninger etc. a>ængig af hvilken tagkonstruk-on der -lbydes. Kort sagt alt der skal 

bruges -l den -lbudte konstruk-on. 

• Materialer og montering af den -lbudte tagkonstruk-onen. 

• E�erisolering udføres i forhold -l beskrivelsen under ”PROJEKT BESKRIVELSE”. 

• Projektet skal frem-dsikres således at der nemt kan monteres solceller på den sydlige del af bygning B1 

og at denne kan bære de8e. 

• Nye tagrender og nedløbsrør. 

• Oprydning på periodevis basis (dagligt/ugentligt) således at adgangsveje er brugbare og bortskaffelse af 

affald. 

Det forudsæ8es at Kongeåhallen og eller dens bygherre selv sørger for: 

• Beregninger hvis de8e er nødvendigt. 

• Byggeansøgning. 

 

PROJEKT START 

A>ængig af -lskud fra kommunen og diverse fonde ønskes arbejdet udført sommeren 2025 eller senest 

sommeren 2026. Kongeåhallen er indforstået med at materialepriserne etc. kan blive forøget grundet den 

sene projektstart. 

 

MVH 

Kongehallens Bestyrelse 



Dato: 22-04-2024 
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Notat vedr.: Tagudskiftning af 

Kongeåhallen tag. 
Dato: 03-04-2024 

Argumenter, fordele og begrundelse 
 

Der er rigtig gode og grundlæggende 3 hovedgrunde til hvorfor Kongeåhallen bør få 

udskiftet deres tag på hallen.  

 

1. Drift og vedligehold 

2. Energiforbrug / Besparelser 

3. Fremtidssikring af Kongeåhallen 

  

Nedenfor har jeg uddybet de overstående punkter og listet dem op, Begrundelserne 

komme med afsæt i min baggrund som Bygningskonstruktør, Energikonsulent, 

men også som bruger af hallens faciliteter. 

 

Kongeåhallens nuværende tag over hal 1 som eksempel, har i alt den tid jeg er 

kommet der blevet delvis/pletvis udskiftet grundet utætheder/revner i tagpladerne. 

Sådan har det stået på i mindst 20 år. 

Det er ret ofte, når vi kommer i hallen at der står spande og håndklæder klar i 

hallen eller at de er i brug, grundet at det regner. Men det er meget svært at sige 

præcist hvor det kommer ind henne, da regnen kan løbe langs bjælker og spær. Så 

ret ofte bliver en større del, end nødvendigt udskiftet, eller sågår bliver tagplader 

udskiftet forgæves og de må på taget igen. 

Da jeg hørte at hallens bestyrelse arbejdede på en tagudskiftning, tænkte jeg og 

håber jeg at med min udtalelse kan være med til at styrke Kongeåhallens 

ansøgning og ikke mindst hjælpe med at demonstrere nødvendigheden og fordelene 

ved at udskifte taget men også at inkludere efterisolering af taget i hallens planer 

om tagudskiftning. 

 

 

Drifts og 

vedligehold 

 
1. Levetid og vedligeholdelse: 

a. Den nuværende tilgang med løbende udskiftning 
af tagplader, når de bliver utætte, er ikke kun 
ineffektiv, men kan også være en dyr og mere 
tidskrævende proces på lang sigt.  

b. Et tag som dette, der er mere end 45 år gammelt 
som hallens, har nået slutningen af sin forventede 
levetid og lidt til endda.  

c. Ved at investere i en fuldstændig udskiftning kan 
der sikres, at hallens tage har en længere levetid 
med mindre behov for vedligeholdelse og 
reparationer i fremtiden. 

d. Kongeåhallen har for nyligt anlagt nyt halgulv i hal 
1 som ikke er egnet til de vandmængder der 
kommer oppe fra. Der kan risikere skader og øget 
vedligehold af gulvet, hvis vandet fortsætter. 
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Energiforbrug / 

Besparelser 

 
1. Energiforbrug og besparelser:  

a. Efterisolering af taget vil reducere varmetab 
gennem bygningens tag. Det resulterer i lavere 
energiforbrug til opvarmning og køling af hallen, 
hvilket ikke kun gavner miljøet, men også kan 
resultere i betydelige besparelser på 
energiregningen på lang sigt. 

b. Når arbejdet står på, vil det være nærliggende og 
besparende at få udført både tagudskiftning og 
efterisolering i sammen omgang. Der vil være 
besparelse af stillads, arbejdstimer osv. 

 
2. Forbedret komfort: 

a. Bedre isolering af taget bidrager til at opretholde 

en mere stabil og behagelig temperatur inde i 
fritidscentret året rundt.  

b. Dette skaber også et mere behageligt miljø for 
brugerne og kan øge tilfredsheden og oplevelsen af 
at besøge centret. 

 
3. Reduktion af kuldebroer og kondensproblemer:  

a. Efterisolering af taget og især udefra, hjælper med 
at reducere forekomsten af kuldebroer, hvor 
varmen flygter og kulden trænger ind, hvilket kan 
føre til kondensproblemer og skader på 
bygningsmaterialer over tid.  

b. Ved at efterisolere kan disse problemer minimeres 
og forlænge levetiden for jeres bygning. 

 
4. Bæredygtighed og CO2-reduktion: 

a. Ved at forbedre bygningens energieffektivitet 
reducerer I jeres fritidscenters CO2-fodaftryk.  

b. Dette er med til at understøtter forenings 
engagement i bæredygtighed og miljøbevidst 
omstilling. 

 

 

Fremtidssikring 

af Kongeåhallen 

 

 
1. Æstetik og hallens image: 

a. Det gamle, slidte tag kan påvirke Kongeåhallens 
æstetiske udseende og overordnede image 
negativt, især indvendigt når der står spande og 
håndklæder rundt omkring for at tørre, men også 
den ydre fremtræden.  

b. Et nyt tag kan forbedre bygningens udseende 
betydeligt, hvilket kan øge tiltrækningen for 
potentielle brugere og besøgende.  

c. Derudover sender det et signal om, at hallens 
foreningen er engageret i at opretholde og forbedre 
Kongeåhallens faciliteter, hvilket kan være med til 
at styrke deres omdømme og tiltrække støtte fra 
både lokale samfund og evt. andre eksterne 
bidragsydere. 
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2. Fremtidssikring mod energipriser 

a. Ved at investere i efterisolering af taget samtidig 
med tagudskiftningen, fremtidssikres hallen mod 
stigende energipriser og eventuelle fremtidige 
reguleringer og krav til energieffektivitet i 
bygninger. 

 
3. Sikkerhed og sundhed: 

a. Eternitbølgetag, især dem fra den ældre 
generation, kan indeholde asbestfibre, der udgør 
en sundhedsrisiko, især når de er beskadigede 
eller slidte. Udskiftning af det gamle tag vil fjerne 
denne risiko og skabe et sikrere miljø for alle, der 
bruger eller arbejder i hallen. 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 d. 03-04-2024                                       Mark Otzen Vind 
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Eksternt forslag

 

 

1. Færdiggørelse af strøm samt lys i pitområdet ved Esbjerg 
Motorsport Auto på Korskro Motorsportscenter. 

 
2. Oplysninger om ansøger 

Brugerbestyrelsen for Korskro Motorsportscenter ansøger på vegne af Esbjerg 
Motorsport Auto (EMSA). 
Kontaktperson hos EMSA: Søren Juhl Pedersen, julle@pedersen.mail.dk 

 
3. Beskrivelse af forslag 

Vi i EMSA har en ambition om fortsat at afholde større løb og også gerne internationale 
løb. Alle Rallycross og Cross-kart løb foregår over 2 dage, hvor alle teams overnatter i 
ryttergården i deres busser og autocampere, derfor er det et krav fra Dansk Automobil 
Sports Union, at der er strøm til alle teams. Opgaven løses i dag ved at leje 
generatorer, men den løsning er ikke længere holdbar for os, hverken økonomisk eller 
praktisk. Ved store løb vil der være omkring 120 deltagere, som skal have hver deres 
EU-stik og automatsikring, og det ønsker vi at etablere. 

 
Derudover ønsker vi at etablere lysanlæg i pitområdet, så alle kørere, teammedlemmer 
og gæster kan færdes sikkert i området, også når det er mørkt. 

 
Det giver mening at etablere lys og strøm på samme tid, da vi derved kan nøjes med at 
grave kabler ned én gang, men vi er indstillet på at dele projektet i to. Hvis dette bliver 
tilfældet, ønsker vi først og fremmest at prioritere etablering af lys i pitområdet, 
hvorefter der kan etableres strøm til busser og autocampere. 

 
4. Økonomi – beløb der søges om 

- Der søges om 930.000 kr. (inkl. moms) 
- Det søgte beløb er en anlægsløsning, dvs. en engangsudgift 
- Hvis projektet deles op, vil etableringen af lys koste 380.700,00 kr. og etablering 

af strømmen vil koste 549.300,00 kr. 
- Der er vedlagt tilbud på arbejdet vedrørende etablering af lys i pitområdet 

(gravearbejde, indkøb og opsætning af master og belysning) 
 

Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 
2025 2026 2027 2028 

Udgift i alt 930,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 930,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 

mailto:julle@pedersen.mail.dk
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5. Budget og Finansiering 

• Udgravning af el-tilføring udføres af klubbens medlemmer selv, anslået beløb 
30.000 kr. Dermed er projektets samlet økonomi inkl. egenbetaling på 960.000 
kr.: 

 
o Lys og strøm 930.000 
o Egenbetaling (udgravning)  30.000 
o Samlet investering 960.000 

• Der er ikke søgt/tilsagn om tilskud fra andre, fonde, puljer, legater mm. 
 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Brugergruppen på Korskro Motorsportscenter består af én repræsentant for hver af de tre 
folkeoplysende foreninger, som holder til på centeret: Esbjerg Motorsport Auto (EMSA) 
Esbjerg Motorsport Speedway (EMS) og Vestjysk Motocross Club (VMCC).  
 
Brugergruppen har i samarbejde udarbejdet en overordnet plan for renovering og 
udvikling af hele Korskro Motorsportscenter. På denne plan er projekter hos EMSA 
prioriteret højest, og er derfor den eneste ansøgning som Brugergruppen fremsender til 
Budget 2025-28. 
  
Prioriteringen skyldes hovedsaligt diverse krav fra Dansk Automobil Sports Union, når der 
afholdes løb. Siden bilbanen i 2014 blev udbygget til internationale mål, er der flere 
ønsker fra både ind- og udland om afholdelse af løb.  
EMSA lejer i dag det manglende materiel når der afholdes løb, men da dette er tunge 
poster for både økonomien og praktikken, har de måttet takke nej til flere løb i de senere 
år.  
Derudover har området ved bilbanen været nedprioriteret i perioden, hvor området 
omkring speedwaybanerne er blevet opgraderet, efter fælles aftale i brugergruppen.  
 
Projektet udføres af EMSA, og de søger derfor om et anlægstilskud på 930.000 kr. 
Esbjerg Kommune kan afløfte tilskudsmoms af anlægstilskud til EMSA, hvilket medfører 
en lavere budgetværdi for Esbjerg Kommune. Budgetværdien udgør derfor 771.900 kr. 
Tilskuddet vil enten blive udbetalt forholdsmæssigt og løbende til EMSA i takt med 
udgifternes opståen og efter modtagelse af regningsbilag, eller som et samlet beløb efter 
indsendt afsluttet projektregnskab. 
  
Hvis etableringen af lys og strøm bliver billigere end her anslået, nedsættes tilskuddet 
tilsvarende, skulle det omvendt blive dyrere, vil finansiering af overforbruget skulle ske af 
foreningen. 
 
EMSA vil være ejer af installationerne og er dermed selv ansvarlig for drift og vedligehold 
heraf. Esbjerg Kommune har ingen forpligtelser eller udgifter hertil. 
 
For hele motorsportsanlægget gælder, at der gennem årene har været både udvidelser i 
form af konkrete anlægsprojekter, samtidig har området været underlagt de generelle 
driftsbesparelser, der har været. 
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1. Ansøgning til Esbjerg Kommune om støtte til nyt Aktivitets- og Kulturhus i 
Lustrup-Damhus 
 
 
2. Formand Michael Christiansen, Lustrupvej 27, 6760 Ribe 
Mail. lustrupvej27@gmail.com mobil. 29402499 
 
 
 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Beskriv: 

• Lustrup-Damhus Beboerforening ansøger hermed om økonomisk støtte til 
etablering af et nyt aktivitets- og kulturhus 

• Det er størstedelen af de ca. 250 husstande i området som på en eller anden måde 
har en relation til vores nuværende forsamlingshus, kommende aktivitets-og 
kulturhus hvorfor vi i foreningen er meget målsatte og har den lokale opbakning 
til projektet, både hvad angår mandetimer og økonomisk tilskud. 

• Projektet har tidligere været præsenteret for Esbjerg Kommune første gang i 2018, 
efterfulgt af Covid 19 som satte os på pause et par år, dernæst en proces omkring 
bæredygtighed, renovering kontra nyt, som også skulle undersøges til bunds. Vi 
er kommet til den konklusion, at det skal være et nyt aktivitets- og kulturhus som 
skal opføres. Vi har været gennem processen for hvorvidt det var bæredygtigt at 
renovere, både i forhold til økonomi og miljø, og må konstatere at det nyt der skal 
til, hvilket blev besluttet på en ekstraordinær generalforsamling 16. september 
2023. Det har været en vigtig proces at komme igennem for at få det gjort konkret, 
hvad der gav bedst mening og at tilsikre at alle i foreningen blev hørt og at der 
ikke var ubesvarede spørgsmål. 

• Se gerne vedhæftede bilag med projektforslag og budget. 
 
4. Økonomi – beløb der søges om   
 
beløb:50% af 6.250.000, - Der er tale om et engangsbeløb til anlæggelse af aktivitets-
og kulturhus i Lustrup-Damhus 
. 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt   0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) Total 6.250,0, - 0,0 0,0 0,0 
EK ansøges om bidrag på 3.125,0 - 0,0 0,0 0,0 
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5. Budget og Finansiering 

• Projektets samlede økonomi andrager 6.250.000, - der forventes 50% 
egenfinansiering. 

• Der er søgt/tilsagn om tilskud fra andre, fonde, puljer, legater mm. Og der er 
givet positive tilsagn fra fonde med 1.000.000, -  

• Der er mange stærke lokale kræfter involveret i processen omkring økonomisk 
støtte samt fondssøgninger og et par fonde, der støtter projekter som dette, er 
kommet til. Dette samt tilskudssøgning fra lokale virksomheder, lokalbefolkningen 
og Esbjerg Kommune skal sikre etablering af det nye samlingspunkt for området. 
 

  
 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
 
Beskrivelse af forslag  
 
Lustrup-Damhus Beboerforening har siden 2018 været i dialog med Esbjerg Kommune 
omkring et anlægstilskud til etablering af et nyt Aktivitets- og Kulturhus. 
 
Projektet blev første gang placeret i anlægspuljen ved budgetvedtagelsen for Budget 
2020 og senest i anlægspuljen for Budget 2021.  
Beboerforeningen ansøgte derefter om tilskud i 2022, men fik efterfølgende tilsendt et 
afslag på deres ansøgning, da anlægspuljen blev nedlagt. Det tilsendte afslag på 
beboerforeningens ansøgning, førte derefter til en dialog med Økonomiudvalget, som 
resulterede i at beboerforeningen i 2023 fik tilsendt en generel støtteerklæring fra 
Esbjerg Kommunes Borgmester (bilag 1). Til budget 2024 fik beboerforeningen afslag 
på deres ansøgning, da de ikke var i mål med deres egenfinansiering, og de blev derfor 
opfordret til at genansøge til budget 2025. 
 
Forvaltningen har den 23. maj 2024 modtaget en opdateret ansøgning til Budget 2025-
2028. Heri indeholdende et revideret anlægsbudget (bilag 2), og en ikke skemabaseret 
ansøgning til Esbjerg Kommune (bilag 3). Dertil indeholdt henvendelsen 
perspektivtegninger fra en arkitekt (bilag 4). 
 
Det nye Aktivitets- og Kulturhus skal bruges til idrætsaktiviteter, men også til sociale, 
kulturelle og kreative aktiviteter. Ydermere er der planer om at etablere en 
ungdomsklub, der skal være aktivitetssted og samlingssted for lokalområdets børn og 
unge. Antal af aktiviteter er på et sådant niveau, at det nuværende forsamlingshus ikke 
kan huse det. 
 
Det er Lustrup-Damhus Beboerforening der står for driften og vedligehold af det 
nuværende forsamlingshus. Esbjerg Kommune er hverken bygnings- eller matrikelejer.  
Der er på ugebasis 3-4 idrætsaktiviteter i det nuværende forsamlingshus. Huset er ikke 
længere tidssvarende og fremstår udtjent og er dyr i drift. Igennem de sidste fem år har 
de årlige forbrugsudgifter været ca. 30 – 40.000 kr., årlige lejeindtægter for ca. 20.000 
kr. de årlige aktivitetstimer er ca. 20–60, og der er blevet udbetalt ca. 3-5.000 kr. i 
lokaletilskud, til beboerforeningens folkeoplysende aktiviteter.  
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Projektets samlede anlægssum var igennem 2021 anslået til at blive 4.500.000 kr. og 
Lustrup-Damhus styregruppe planlagde at finansiere projektet med 50% 
egenfinansiering og 50% tilskud fra Esbjerg kommune.  
 
I maj måned 2022 indsendte Lustrup-Damhus dog en revideret projektplan der tager 
højde for voldsomme prisstigninger, på byggematerialer. Projektet steg dermed til en 
samlet anlægssum på 5.500.000 kr. 
 
I ansøgningen til budget 2025 – 2028, er den samlede budgetsum igen steget, denne 
gang til 6.250.000 kr. 
 
Den udbetalte værdi for det ansøgte anlægstilskud fra Esbjerg kommune er derfor 
steget til 3.125.000 kr. 
 
Lustrup-Damhus skal på baggrund af den øgede projektsum i 2025 selv egenfinansiere 
875.000 kr. mere end først antaget i 2021. Lustrup-Damhus styregruppe planlægger at 
anskaffe projektfinansieringen således: 
 
Samlet anlægssum 6.250.000 kr. 
Tilskud fra Beboerforeningen (kassebeholdning)  275.000 kr. 
Lokale firmaer (Sponsorering af frivilligt arbejde og materialer)  500.000 kr. 
Husstandsindsamling (Tilkendegivelse fra beboere om frivilligt 
arbejde samt kontante bidrag)  

350.000 kr. 

Fonde (Forventet bidrag)  2.000.000 kr. 
Yderligere Fonde, sponsorater og hustandsindsamlinger   
Tilskud fra Esbjerg Kommune (udbetalt værdi)  3.125.000 kr. 

 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Indsatsområde / resultatkrav     
- Tilskud til Aktivitets- og Kulturhus i Lustrup-Damhus, 
anlæg. 

 2.593,8 0,0 0,0 
     
     

 
Esbjerg Kommune kan til projektet afløfte tilskudsmoms. Budgetværdien af 3.125.000 
kr. vil derfor være 2.593.750 kr. Dette skyldes, at beboerforeningen er 
momsregistreret, men tjener under 50.000 kr. årligt på udlejning af forsamlingshuset, 
hvilket fritager dem for moms. 
 
Øget lokaletilskud til folkeoplysende aktiviteter til det nye hus forventes at holde sig 
inden for budgetrammen, da beboerforeningen ikke forventer mere aktivitet efter endt 
byggeri. 
 
Egenfinansiering  
 
Der er udarbejdet en plan for egenfinansiering, og ansøgninger til flere fonde om tilskud 
er sendt. Det er en tidstung proces, men beboerforeningen oplyser, at succesraten er 
stor.  
 



Budget 2025-28 

Eksternt forslag 

______________________________________________________________________ 

 
 

Beboerforeningen har til dags dato indsamlet i alt 1.717.900 kr. til det nye Aktivitets- 
og Kulturhus: 1.000.000 kr. fra fonde og 173.600 kr. fra husstandsindsamlinger m.m. 
Derudover er beboerforeningen blevet lovet frivillige timer til en udregnet værdi af 
269.300 kr. Dertil bidrager beboerforeningen selv med 275.000 kr. 
  
Der er lokal opbakning i form af støtte til projektet fra både private og firmaer, men 
egenfinansieringen blev udfordret af Covid-19, da det ikke var muligt at gennemføre de 
to planlagte runder af husstandsindsamlinger. 
  
Lustrup-Damhus Beboerforeningen forventede derfor i 2022, at egenfinansieringen ville 
være på plads ultimo 2022. Det har dog ikke været tilfældet, beboerforeningen 
meddelte derfor at de forventede at have den fulde egenfinansiering på plads ultimo 
første kvartal af 2024. Beboerforeningen meddeler til budget 2025, at de forventer at 
have egenfinansieringen på plads i 2024 og starte byggeprocessen i foråret 2025. 
 
Det anbefales på denne baggrund, at anlægstilskuddet til etablering af et nyt Aktivitets- 
og Kulturhus i Lustrup-Damhus skal afvente en yderligere kvalificering og dermed indgå 
i budget 2026, dvs. når Lustrup-Damhus har deres egenfinansiering på plads. 



 
 
 
 
 
 
 
Til rette vedkommende Torvegade 74, 6700 Esbjerg 

 

Dato 09. november 2023 

Sagsid 21/29709 

   
Projekt nyt aktivitets- og kulturhus Lustrup Damhus 

Med dette brev ønsker Esbjerg Kommune at vise Lustrup Damhus 
beboerforening opbakning til etableringen af et nyt Aktivitets- og 
Kulturhus. 
 
Lustrup og Damhus er et godt eksempel på at nærdemokratiet virker i 
praksis. Begge landsbyer er kendetegnet ved en aktiv beboerforening, 
som går op i områdets fællesskab og trivsel, samt tryghed og udvikling.  
 
Derfor understøtter selve projektet med sine aktive borgere, på 
fornemste vis også Esbjerg Kommunes vision om at give alle borgere 
gode muligheder for et attraktivt fritids- og idrætsliv. 
 
Med et videre ønske fra Esbjerg Kommune om at sikre udviklingen af 
spændende miljøer og bevægelsesmuligheder for alle borgere i 
kommunen, har der også i budgetprioriteringerne været en politisk 
interesse for at understøtte etableringen af aktivitets- og kulturhuset i 
Lustrup/Damhus, når den aftalte egenfinansiering var på plads.  
 
Da prisniveauet både samfundsmæssigt og i byggebranchen steg 
betragteligt op til budgetlægning for 2024, var det desværre ikke muligt 
for Esbjerg Kommune at prioritere midler til eksterne projekter. Jeg håber 
dog den situation ser anderledes ud når vi til efteråret skal lægge budget 
for de kommende år. 
 
Esbjerg kommune bekræfter dermed med denne skrivelse, at vi fortsat vil 
se positivt på projektet når initiativtagerne har sikret den nødvendige 
egenfinansiering.  
 
Jeg håber at fonde og andre mulige bidragsydere kan se samme 
potentiale i et nyt aktivitets- og kulturhus ved Lustrup og Damhus, og 
derfor vil se positivt på en ansøgning fra Initiativgruppen bag projektet. 
 
Venlig hilsen 
 
 
 
Jesper Frost Rasmussen 

Borgmesteren 
 

 

 Telefon 76 16 16 16 

www.esbjerg.dk 



Finansieringskilde Budgetteret Bevilliget beløb Difference Kommentar 

Beboerforening bidrag 275.000,00                275.000,00                           -                           

Private, i alt. (20-05-2024) 
Private - indsamling ved husstande. -                              104.100,00                            
Private - frivillige arbejdstimer (100,00/enhed) -                              114.300,00                           
Private i alt 350.000,00                218.400,00                           131.600,00            Diff skal hentes i 2024 ved husstandsindsamling.

Lokale firmaer, sponsorater. (per 20-05-2024)
Firmaer, samlet beløb 69.500,00                              
Firmaer, samlet beløb på bevilliget timer (300,00/enhed) 155.000,00                           
Firmaer i alt. 500.000,00                224.500,00                           275.500,00            Diff skal hentes ved fundraising arrangementer i 2024

Esbjerg Kommune medfinansiering 3.125.000,00            3.125.000,00                        -                           

FONDE EJER 
Norlys 150.000,00                150.000,00                           K Bevilling modtaget pr. 16.12. 2020 
Nordea's ”Her bor vi”- pulje 750.000,00                750.000,00                           M Er bevilget 
Bevica Fonden 50.000,00                  M Til handicamp rampe, søges når "hus-finansiering" er på plads. 
AP Møller og Hustru 600.000,00                K Skal genansøges efter dialog
Claus Sørensen Fonden 100.000,00                100.000,00                           K Bevilling modtaget pr. 26.5. 2021
Nordea's Lokalfond 100.000,00                K Skal søges 
Sydbank Fonden 100.000,00                                                -  K Skal genansøges efter dialog
Johan Hoffman 100.000,00                K Skal genansøges efter dialog
SparNord Fonden 50.000,00                  K Kan ikke søges til bygninger, muligvis til andre dele af projektet
Brandkasse fonden sydvest 50.000,00                  er søgt K Skal genansøges efter dialog
Lokale & Anlægsfonden 300.000,00                M Søgt, afventer snak med Birgitte Carlsen
Nykredits fond 150.000,00                er søgt M Skal genansøges efter dialog
Landdistriktspuljen 85.000,00                  M Endnu ikke søgt
DIF & DGI 60.000,00                  er søgt M Skal genansøges efter dialog
Tryg Fonden 200.000,00                M Skal søges 
Realdania 750.000,00                M Skal søges 
Fonde i alt ansøgt/til ansøgning (inkl buffer) 3.595.000,00            
Tillæg grundet prisstigninger
Minimum beløb fra fonde ihht samlet budget 2.000.000,00            1.000.000,00                        1.000.000,00         

Total 6.250.000,00            4.842.900,00                   1.407.100,00         Forventes opnået ultimo 2024.

Lustrup-Damhus Beboerforening - Finansieringsbudget Projekt Aktivitets- og Kulturhus i Lustrup-Damhus



      19. maj 2024 
 
Ansøgning til Esbjerg Kommune om støtte til nyt Aktivitets- og Kulturhus i Lustrup-Damhus 
Ansøger: 
 Formand Michael Christiansen, Lustrupvej 27, 6760 Ribe 
 Mail. lustrupvej27@gmail.com mobil. 29402499 
 
Projektet har tidligere været præsenteret for Esbjerg Kommune første gang i 2018, efterfulgt af Covid 19 som satte os på 
pause et par år, dernæst en proces omkring bæredygtighed, renovering kontra nyt, som også skulle undersøges til bunds. Vi 
er kommet til den konklusion, at det skal være et nyt aktivitets- og kulturhus som skal opføres. Vi har været gennem 
processen for hvorvidt det var bæredygtigt at renovere, både i forhold til økonomi og miljø, og må konstatere at det nyt der 
skal til, hvilket blev besluttet på en ekstraordinær generalforsamling 16. september 2023. Det har været en vigtig proces at 
komme igennem for at få det gjort konkret, hvad der gav bedst mening og at tilsikre at alle i foreningen blev hørt og at der ikke 
var ubesvarede spørgsmål. 
 
Projektbeskrivelse: 
 
Lustrup-Damhus Beboerforening ansøger hermed om økonomisk støtte til etablering af et nyt aktivitets- og kulturhus. 
Projektet blev oprindeligt præsenteret for Esbjerg Kommune i 2018. På grund af Covid-19-pandemien og en efterfølgende 
grundig undersøgelse af bæredygtighed og renoveringsmuligheder blev projektet midlertidigt sat på pause. Efter en grundig 
proces, der inkluderede økonomiske og miljømæssige overvejelser, har vi besluttet at opføre et helt nyt hus. Denne 
beslutning blev vedtaget på en ekstraordinær generalforsamling den 16. september 2023. 
 
Et nyt aktivitets- og kulturhus vil have en stor betydning for området, det nuværende forsamlingshus er nedslidt efter mange 
års tro tjeneste, først som gymnastiksal og sløjdlokale for den daværende Lustrup Skole og sidenhen som forsamlingshus 
for områdets beboere.  
Huset vil blive rammen om et aktivt lokalsamfund hvor en stor del af beboerne har en direkte relation til de aktiviteter som 
afvikles i huset, der kan blandt andet nævnes Yoga for damer og herrer, en kreativ klub for børn og forældre samt en 
dameklub med forskellige sociale, kreative og fysiske udfoldelser. Befolkningstilvæksten er stigende i området, og det 
samme er opbakningen til et nyt aktivitets- og kulturhus.    
Det spænder vidt fra sportsaktiviteter til håndarbejde og børneaktiviteter som samles i huset til glæde for hele området og 
er med til at skabe det gode sociale sammenhold, som for området er kendetegnende og vigtigt.  
Der er derudover flere eksterne arrangementer som afvikles i området, med mange udefrakommende deltagere, hvor huset 
danner de fysiske rammer omkring afviklingen, blandt andet DGI Crossløb og Night trail. Som begge er tilbagevendende 
begivenheder. 
 
Økonomi og støtte: 
 
Det er størstedelen af de ca. 250 husstande i området som på en eller anden måde har en relation til vores nuværende 
forsamlingshus, kommende aktivitets-og kulturhus hvorfor vi i foreningen er meget målsatte og har den lokale opbakning til 
projektet, både hvad angår mandetimer og økonomisk tilskud. 
Der er mange stærke lokale kræfter involveret i processen omkring økonomisk støtte samt fondssøgninger og et par fonde, 
der støtter projekter som dette, er kommet til. Dette samt tilskudssøgning fra lokale virksomheder, lokalbefolkningen og 
Esbjerg Kommune skal sikre etablering af det nye samlingspunkt for området. 
 
Økonomiudvalget har tidligere meldt positivt ud omkring projektet og fremsendt os en generel støtteerklæring, til brug for 
vores arbejde med fondsansøgninger og generelle støtte arbejde, en erklæring som helt sikkert vil have en positiv og gavnlig 
effekt på vores arbejde og vi forventer derfor at være i mål med egenfinansiering ultimo 2024 og projektstart forår 2025. 
 
Vi takker for jeres tid og overvejelse og ser frem til en fastholdelse af det tidligere positive tilsagn. Et nyt aktivitets- og 
kulturhus i Lustrup-Damhus vil ikke kun være en værdifuld tilføjelse til vores lokalsamfund, men også styrke fællesskabet 
og fremme kulturel og social aktivitet for alle aldersgrupper. Vi tror på, at dette projekt vil bringe varige fordele og glæde til 
alle borgere i området. 
Vi ser frem til at realisere dette vigtige initiativ i samarbejde med Esbjerg Kommune. Skulle I have yderligere spørgsmål eller 
behov for mere information, står vi til rådighed og glæder os til at skabe et levende og inkluderende aktivitets- og kulturhus i 
Lustrup-Damhus. 
 
På vegne af Lustrup Damhus Beboerforening  
 
Formand 
Michael Christiansen 
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1. Esbjerg Søsport søger om midler til etablering af fast kran, en 
beddingsplads samt en fast vinteropbevaringsplads.  
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Ole Skjold Nielsen (formand Esbjerg Søsport) og Kenneth Jensen (havnemester 
Esbjerg Søsport) 

• Kontaktoplysninger: Ole Skjold Nielsen, mail: formandeso@gmail.com, mobil nr. 
29890799  

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
I forbindelse med statusmøde afholdt den 4. marts 2024 mellem Esbjerg Søsport og 
Teknik & Miljø ved Esbjerg Kommune, har Esbjerg Søsport tilkendegivet, at vi ønsker en 
videre drøftelse af faciliteterne ved Esbjerg Lystbådehavn. 
 
Vi ønsker blandt andet: 

• en fast kran til optagning og nedsætning af både 
• en beddingsplads hvor vi kan ordne bådene, samt 
• en fast vinteropbevaringsplads 

 
Esbjerg Søsport ønsker en eller anden form for mulighed for at tage både på land; 
tilsvarende de muligheder som er i alle andre lystbådehavne i Danmark.  
 
Vi ønsker en beddingsplads for at kunne vaske og kølhale bådene under forsvarlige 
forhold og uden risiko for forurening.  
 
Der er 200 både, som skal op og i vandet mindst et par gange om året.  
 
Udover bådene i Esbjerg Søsports regi vil der også kunne komme både fra Ribe, Fanø 
og Varde, som ville kunne bidrage til indtægter for Esbjerg Søsport.  
 
Vinteropbevaringspladsen til bådene vil om sommeren kunne bruges til autocamper 
plads, hvor der er el-standere fra Tallykey; tilsvarende som på havnen nu.  
 
Vi ønsker, at Esbjerg Kommune tilkendegiver, om det er en mulighed, at Esbjerg 
Søsport kan få de samme fordele som andre lystbådehavne, som I vil sammenligne os 
med.  
 
 
Esbjerg Søsport har ikke indhentet priser på ovenfornævnte. Ydermere har vi ikke 
kontaktet virksomheder eller fonde for ansøgning om tilskud og som følger heraf, kan vi 
ikke komme med forslag til foreningens egenfinansiering.  
 
Foreningen ønsker en tilkendegivelse fra Esbjerg Kommune, om at der foreligger en 
mulighed og interesse fra kommunens side, for etablering af de ønskede faciliteter, 
førend foreningen arbejder videre med den økonomiske side af sagen.  
 
Hvis ikke Esbjerg Kommune ønsker etablering af de nævnte faciliteter, eller at der jf. 
myndighed ikke er mulighed herfor, er det spildt arbejde fra foreningens side.  
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4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Jf. punkt 3 er ansøgningen ikke kvalificeret ift. økonomi.  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  0,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 
Jf. punkt 3 er ansøgningen ikke kvalificeret ift. økonomi – herunder budget og 
finansiering.  
 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Forvaltningen foreslår, at der afsættes 100.000 kr. på budget 2025 til at arbejde videre 
med projektforslaget fra Esbjerg Søsport.  
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1. Etablering af ny springhal ved Ribe Fritidscenter 
Ribe Gymnastikforening er Esbjerg Kommunes største gymnastikforening og en af de 
allerstørste foreninger i hele kommunen med 1733 medlemmer i 2023 og ca. 100 
frivillige instruktører. 
I Ribe Fritidscenter er der udmærkede faciliteter til den rytmiske gymnastik i 
foreningen, men der mangler i den grad faciliteter til springgymnastik. Det medfører, at 
flere unge gymnaster vælger at gå på springhold i andre idrætscentre i andre byer.  
RGF har et godt samarbejde med DGI og ser gode muligheder for at blive et hjemsted 
for DGI’s udvalgte hold, som mini-repræsentation og repræsentationshold, såfremt Ribe 
Fritidscenter udvides med faciliteter til springgymnastik. 
 
Der er en befolkningsvækst i Ribe, som kun vil blive øget de kommende år med 
yderligere udstykninger på Klostermarken, nye huse på Obbekjærvej og især 
realiseringen af det nye boligområde ved Ribe Jernstøberi med ca. 300 boligenheder.  
 
Der mangler plads i Ribe Fritidscenter, da stort set alle foreninger har øget medlemstal 
og flere hold, herunder hold på venteliste. Det vil kun blive forstærket de kommende år.  
 
Set ud fra en bosætningstilgang vil en udvidelse af Ribe Fritidscenter med nyt 
springcenter også give rigtig god mening. 
 
2. Oplysninger om ansøger 

• Ribe Fritidscenter og Ribe Gymnastikforening 
• Kontaktoplysninger angives her: Formand for Ribe Fritidscenter Carsten Lund, 

cvl@outlook.dk, Mobil 27903003, Sportsvej, 6760 Ribe  
 
3. Beskrivelse af forslag  
RGF har i samarbejde med Ribe Fritidscenter de seneste 4 år sendt ansøgning ind til 
Esbjerg Kommunes budgetlægningen med et forslag til springcenter mv.  
 
Ribe Fritidscenter og Ribe Gymnastikforening konstaterer dog, at forslaget ikke har 
kunnet nyde fremme. Vi har derfor valgt at få udarbejdet et nyt justeret forslag med en 
mindre anlægs- og driftsøkonomi. 
 
En ny springhal med spændende faciliteter 
Den justerede springhal/multihal vil være på 816 m2 og det indskudte dæk på 296 m2. 
I forhold til det projektforslag, der er sendt til budgetlægningen de seneste 4 år, er der 
sket en samlet reduktion på knap 500 m2 med det nye forslag. 
 
Med et nyt springcenter vil følgende blive skabt: 
• Ønske om en fasttrack (trampolinbane) som gør det muligt at øve spring langsommere.  
• Løsskumsgrav, hvor man kan øve svære spring uden at komme alvorligt til skade  
• Plads til at have fiberbanen liggende fremme uden den skal pakkes væk efter hver træning  
• Plads til alle gymnastikhold i RFC (Pt. 6 hold i Privatskolens nye hal)  
• Plads til at kunne starte nye hold  
• Mere plads til vore gymnastikredskaber 
• Mulighed for at tiltrække DGI hold (F.eks. Ribe Rep.)  
 
Udvidelse af Ribe Fritidscenter med en springhal løser flere udfordringer 
Foreningslivet i Ribe har det generelt godt og der er fremgang i medlemstal stort set 
hele vejen rundt. Det medfører, at der er et stort pres på de nuværende haller og sale i 
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Ribe Fritidscenter for at få træningstider. En udvidelse som foreslået med et nyt 
springcenter vil medføre, at der udover faciliteter til spring også kan flyttes nogle 
aktiviteter for rytmiske og børnegymnastik ind i en ny springhal.  
Det vil kunne frigøre tid til, at især Ribe Badmintonklub kan få flere tider i den 
nuværende hal 3, som primært anvendes til gymnastik og det vil igen frigøre tider i hal 
2, hvor især Ribe Håndboldklub mangler træningstider til. 
 
Et nyt springcenter vil styrke og understøtte den udvikling, der de seneste år er sket i 
Ribe Fritidscenter, hvor der tiltrækkes mange gæster og hold til de gode faciliteter, der 
samlet set er skabt ved Ribe Fritidscenter og svømmebad.  
 
Det vil styrke Esbjerg Kommune, som en idrætsvenlig kommune med gode faciliteter til 
både bredden og eliten. Set i forhold til at tiltrække flere hold og træningslejre, er en 
udvidelse af Ribe Fritidscenter med en springhal ganske afgørende – ligesom det vil 
opfylde et stort behov for de daglige medlemmer og fastholdelse af springgymnaster i 
Ribe og Esbjerg Kommune. 
Herudover vil skabelse af bedre faciliteter i Ribe Fritidscenter medføre, at vi kan tilbyde 
tider til de mange foreninger, som anvender Ribe Fritidscenter. Den seneste opgørelse 
fra DGI over medlemstal viser, at der er vækst hos samtlige foreninger i Ribe. 
 
Samtidig vil Ribe Fritidscenter og Ribe Gymnastikforening kunne tiltrække flere 
træningsarrangementer for hold udefra. Med de samlede faciliteter i Ribe Fritidscenter 
og svømmebad og med gode overnatningsmuligheder i Ribe, vil der være gode 
muligheder for, at Ribe bliver et meget attraktivt sted at placere træningslejre og 
camps. 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  4.250,0 11.350,0 850,0 850,0 
Engangsudgift (Anlæg) 4.000,0 10.500,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 250,0 850,0 850,0 850,0 
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5. Budget og Finansiering 
• Projektets samlet anlægsøkonomi er i 2024 priser på 21,315 mio. kr. inkl. 

redskaber til springhallen 
• Det er ca. 7 mio. kr. mindre end det oprindelige projekt, som har været sendt til 

budgetseminar i de tidligere år. 
• Der en egenfinansiering på redskaber til springhallen og eget arbejde fra Ribe 

Gymnastikforening på 3,0 mio. kr.  
• Herudover finansierer Ribe Fritidscenter 4,0 mio. kr. gennem et kommunekredit 

lån eller banklån (skal afklares) 
• Der søges Esbjerg Kommune om en anlægsbevilling på 14,5 mio. kr. 
• Ribe Gymnastikforening søger DGI fonde mv. til projektet 
• Der vil være løbende driftsudgifter til lys, vand og varme samt udgifter til 

finansiering, som afholdes af Ribe Fritidscenter.  
• Esbjerg Kommune vil have øget driftsudgifter til øget aktivitet i Ribe Fritidscenter 

på halaktiviteter som følge af udvidelsen. 
 
Der vedlægges en præsentation af projektet som bilag til ansøgningen her. 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Forvaltningen supplerer ansøgningen med oplysning om juridiske, økonomisk og 
planmæssige konsekvenser for kommunen. 
 
Generel vurdering 
Etablering af springcentret vil øge udbuddet af aktivitetslokaler i Ribe og omegn. Ribe 
Gymnastik Forening og Ribe Fritidscenter har tidligere oplyst, at der er en forventning 
om, at de lokaler i Ribe Fritidscenter, som i dag benyttes af Ribe Gymnastik Forening, 
vil kunne udfyldes af de andre foreninger.  
 
Der er en forventning om, at foreningen vil flytte aktiviteter fra kommunale lokaler til 
fritidscentret. Hertil skal nævnes, at medmindre den samlede foreningsaktivitet i Ribe-
området øges tilsvarende kapaciteten i den nye facilitet, må det derfor forventes, at 
andre kommunale faciliteter vil få en lavere udnyttelse uden mulighed for at reducere 
udgifterne tilsvarende. 
 
Det bør nævnes, at der pt. opføres en springhal ved Bakkeskolen i Esbjerg, som 
forventes at stå færdig medio 2025. Her etableres en fasttrack bane, 2 springgrave og 1 
pomfritgrav alle med tilhørende trampoliner. Denne hal vil blive prioriteret til 
springgymnastik for kommunens foreninger før øvrige foreningsaktiviteter. 
 
 
Økonomisk vurdering  
 
Der ansøges om et kommunalt anlægstilskud på 14,5 mio. kr. Dertil ønsker Ribe 
Fritidscenter at foretage låneoptagelse ved Kommunekredit på 4,0 mio. kr. 
 
Ribe Fritidscenter har oplyst, at RFC ikke er frivillig momsregistreret på udlejning af 
faciliteter, hvilket medfører at Esbjerg Kommune kan fratrække tilskudsmoms af 
anlægstilskuddet. 
 
Esbjerg Kommune skal foretage deponering jf. lånebekendtgørelse i forbindelse med 
lånoptagelse i Kommunekredit med garanti til Ribe Fritidscenter.  



Budget 2025-28 

Eksternt forslag 

______________________________________________________________________ 

 
 

I den økonomiske politik er det vedtaget at afsætte en pulje på 50,0 mio. kr. til 
imødegåelse af deponeringer. Forud for budgetlægningen er der intet forbrug af denne 
pulje, og det er derfor muligt at imødekomme ansøgningen på dette punkt, uden at det 
belaster råderummet ved budgetlægningen. 
 
Esbjerg Kommune har tidligere givet garantier til Ribe Fritidscenter, dette i 2017 i 
forbindelse med opførelsen af kampsportsfaciliteterne. På daværende tidspunkt blev der 
givet en kommunegaranti på 8,5 mio. kr.   
 
Der er fra ansøger anslået driftstal. 
Årlige udgifter inkl. forrentning 850.000 kr. 
Årlige indtægter ved udleje til foreninger 
mm. 

850.000 kr. 

 
Dette udløser et årligt lokaletilskud fra Esbjerg Kommune til foreningerne i den nye hal 
på 773.500 kr., hvilket svarer til 673.000 kr. i budgetværdi (forudsat med virkning fra 
medio 2026). 
 
Lokaletilskuddet svarer til et aktivitetstimetal på 1.880 timer i springhallen. 
Det fremgår i ansøgningen og tegningsmaterialet, at der laves et multirum, som 
ligeledes vil tegne sig for nogle aktivitetstimer. Det må forventes, at aktivitetstimerne 
vil fordele sig imellem hal og multirummet. 
 
Ribe Fritidscenter vil senere skulle indsende endeligt drifts- og anlægsbudget samt en 
endelig aktivitetstimeoversigt, og det skal på dette tidspunkt vurderes, om der vil være 
afledte gebyrmæssige konsekvenser på de kommunale faciliteter. Afledt drift vil derfor 
blive genberegnet senere i både opad- eller nedadgående retning. 
 
Juridisk vurdering 
Jf. Folkeoplysningsloven §25 Stk. 2 og stk. 5 kan kommunalbestyrelsen undlade at yde 
lokaletilskud til nye lokaler, hvis kommunalbestyrelsen kan anvise et egnet lokale. I 
dette tilfælde til en vis grad i de kommunale faciliteter i Ribe, og i den nye springhal på 
Bakkeskolen, Esbjerg. Der er naturligvis en vis afstand til denne specialfacilitet.  
Kommunalbestyrelsen kan også undlade at yde lokaletilskud til ændring af lejemål i 
haller, hvis det medfører væsentlige merudgifter for kommunalbestyrelsen.  
 
 
Den reviderede økonomi ser herefter således ud: 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  3.320,0 9.065,0 700,0 700,0 
Anlægstilskud (budgetværdi) 3.320,0 8.715,0 0,0 0,0 
Kommunegaranteret lån, anlæg 0,0 4.000,0 0,0 0,0 
Finansieret af satte midler til imødegåelse af 
deponering 

0,0 -4.000,0 0,0 0,0 

Afledt drift, rammebeløb 0,0 350,0 700,0 700,0 
     

 
 



Vi sætter Ribe i bevægelse



Ny Springcenter og multihal I Ribe Fritidscenter



Ca. 900 m2 springcenter og multihal



Hal til både spring og børnegymnastik



Springcenter og multihal med indskudt dæk 



Airtrack – Stortrampolin – Løsskumsgrav m.m.



God plads til rytme- og børnegymnastik



Indskudt dæk ind over hallen til yoga mv.



Det indskudte dæk til forskellige aktiviteter



Anlægs-og driftsøkonomi
Det forventes, at der vil være øget lokaletilskud på ca. 850.000 kr.  som øget driftsudgift for 
Esbjerg Kommune

Det forventes, at Ribe Fritidscenters årlige øget driftsudgifter til lys, vand, varme, personale 
samt låneomkostninger vil beløbe sig til nogenlunde det samme beløb

Etableringsudgifter – anlæg 

Investering Finansiering
kr. kr.

Byggeri 15.500.000 Ribe Gymnastikforening redskaber inkl. moms 2.000.000 

Springinventar 1.630.000 Ribe Gymnastikforening fonde og frivilligt arbejde 1.000.000 

Andre udgifter 1.625.000 Ribe Fritidscenter lånefinansiering ved Kommunekredit 4.000.000 

I alt ex. Moms 18.755.000 Esbjerg Kommune 14.500.000 

Skønnet Moms 2.560.000 
I alt inkl. moms 21.315.000 21.500.000
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1. Driftsmidler til Darum biodiversitets-park  
 
2. Oplysninger om ansøger 
 
Darum Lokalråd 
Repræsenteret ved Inger Biltoft, telefon 61789518 mail inger@biltoft.dk  
 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Beskriv: 
Lokalrådet er i gang med fundraising til etablering af en biodiversitets park ved 
Kvindeegen i Darum. Området er tegnet af landskabsarkitekt Sara Termansen. 
Anlægsudgifterne beløber sig til omkring 850.000 kr.  
 
Der etableres bede, træer, vandaktivitet mv. som et udstillingsvindue for, hvordan man 
kan arbejde med biodiversitet i egen have. Derudover bliver der etableret insekthotel i 
samarbejde med skole og dagplejere og opsat borde bænke mv. til ophold og samvær. 
Langs vejen etableres kampestensmur, og der arbejdes med kvashegn, infotavle mv.  
 
Mini-parken vil blive en perle i Darum på et velbesøgt, centralt sted i landsbyen.  
 
Lokalrådet ansøger om driftsomkostninger til pasning af parken.  
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Oplysning om det ansøgte beløb: 
Dokumentation for udgift kan evt. vedlægges som bilag. 
Beskriv om det er et éngangsudgift (anlæg) og/eller om det en årlig udgift (drift). 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  35,0 35,0 35,0 35,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 35,0 35,0 35,0 35,0 
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5. Budget og Finansiering 
 
Darum Lokalråd har søgt Nordea Fondens Her Gror vi pulje om halvdelen af 
anlægsudgifterne. Når der åbnes for ansøgninger til Puljen til Realisering af 
Landsbyplaner i Esbjerg Kommune, vil lokalrådet søge denne om den anden halvdel af 
anlægsomkostningerne.  
 
Der er allerede afsat budgetmidler til drift af området, og dette forslag er derfor en 
udvidelse af en eksisterende drift. Lokalrådet ved ikke, hvor meget den nuværende drift 
beløber sig til (græsslåning, pasning af roser mv.) 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
(Udfyldes af forvaltningen) 
 
Driftsmidlerne, der søges om, udgør den merudgift, der bliver ift. det nuværende 
driftsbudget for området. 
 
Det bliver dyrere at drifte, bl.a. pga. etablering af en vandpumpe og vandrende, 
konvertering af græs til staudebed og anlæg af terrasse. 
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1. Midlertidigt toilet og udekøkken ved Multihallen i Vester Nebel 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Vester Nebel Lokalråd 
• Kontaktoplysninger angives her: Formand Marianne Schmidt, Stokbrovej 18, 

6715 Esbjerg N. Tlf. 22677552. Mail marianne@schmidt.dk  
 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Vester Nebel Lokalråd ønsker at opføre et midlertidigt toilet, som kan benyttes af brugere 
af legeplads, skaterrampe, ved arrangementer i grillhytten og ved brug af shelteren, 
udendørs basket og beach volley. Anslået antal brugere 50-100 personer pr. uge.  
 
Der er søgt til projektet ved forrige års budgetforhandlinger.  
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  50,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 50,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 
De samlede udgifter er 50.000 kr. Der er ingen medfinansiering, og der søges ikke 
andre steder.  
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
Bemærkninger fra Fritid: 
I forbindelse med vedtagelsen af Budget 2022-25 henviste forligspartierne udvalgte 
projekter til anlægspuljen, herunder ansøgning fra Vester Nebel Idrætsforening om 
udvidelse af Vester Nebel Multihal. 
Projektet havde på daværende tidspunkt været placeret i anlægspuljen siden Budget 
2018, hvor det har afventet diverse kvalificering samt afklaring af ejerforholdet. 
 
I 2021 købte Esbjerg Kommune hele bygningsmassen fra Din Forsyning, og Vester 
Nebel IF fremsendte derfor ny ansøgning om udvidelse af Vester Nebel Multihal til 
budgetforhandlingerne for Budget 2023.  
Konkret var ønsket, at der i Vester Nebel Multihal skulle ske en udvidelse af 
omklædnings- og depotfaciliteterne samt etablering af et toilet som kunne tilgås fra 
udearealet.  
 
Ansøgningen blev ikke imødekommet og anlægspuljen blev besluttet nedlagt. 
 
Vester Nebel Idrætsforening fremsendte ikke fornyet ansøgning til Budget 2024, 
ligesom der ej heller er modtaget ansøgning til Budget 2025 forhandlingen. 

mailto:marianne@schmidt.dk
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I stedet har Vester Nebel Lokalråd fremsendt nærværende ansøgning om etablering af 
et udetoilet, således problematik omkring brug af toilet i forbindelse med brug af 
udearealet omkring Vester Nebel Multihal kan løses. 
 
Situationen i dag er således, at lejere af henholdsvis grillhytte og shelter kan låne en 
nøgle til multihallen for adgang til toilet og vand. Dette vurderes dog ikke 
hensigtsmæssigt da der dermed er fri adgang til selve hallen også, det anses alene som 
en nødløsning. 
 
Fritid bakker derfor op om Lokalrådets ansøgning, således der kan etableres et 
selvstændigt udetoilet på matriklen. Eventuel afledt drift vurderes at kunne dækkes 
under driften af Vester Nebel Multihal, da der omvendt vil være et mindre forbrug af 
toiletterne i multihallen. 
 
 
Bemærkninger fra Park & Mobilitet: 
Ifølge ansøger foretages den udvendige vedligeholdelse som en del af multihusets 
nuværende udvendige vedligeholdelse, ligesom rengøringen indgår i den rengøring, der 
foregår i hallen i forvejen. Med baggrund i, at Esbjerg Kommune ikke pådrages nogen 
drifts- og vedligeholdelsesomkostninger, kan Park & Mobilitet bakke op om Lokalrådets 
ansøgning. 
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1. Renovering af cykelsti Mosevej-Skyttevej 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Lokalråd Ribe Midt 
• Formand Willi Weber – wweber@stofanet.dk 

 
3. Beskrivelse af forslag  
 

• Se beskrivelsen af forslaget i vedhæftet fil 
• Alle beboere og andre der færdes på cykel til/fra området har brug for stien 
• Der blev også søgt om at få renoveringen gennemført i 2024-budgettet 

 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 

 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  750,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 750,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 

• Projektets samlet økonomi Er der redegjort for 
• Er der en egenfinansiering fra ansøgeren? Nej 
• Er der søgt/tilsagn om tilskud fra andre, fonde, puljer, legater mm.? Nej 

 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
Bemærkninger fra Park & Mobilitet: 
På Nørremarksstien i Ribe mangler stykket mellem Mosevej og Skyttevænget at blive 
asfalteret. Strækningen er ca. 480 m. langt og består af to baner som hver især er ca. 3 
meters bredde. 
 
I dag er stykket brolagt med SF-sten, som har opspring og sætninger langs hele 
strækningen, og gør stien meget ujævn. Omfanget af eventuelle punktvise reparationer 
af belægningen skønnes så omfangsrig, at det er mere rentabelt at asfaltere 
strækningen på samme måde som resten af stien. På strækningen skal der dog tages 
hensyn til afvanding således, at dette ikke afledes til tilstødende lodsejere, stier og veje. 

Renoveringen skønnes af TF, Morten Andersson, at ville koste ca. 750.000 kr.
Driftsudgifterne vil være uændrede og indgår i budgettet.
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Håndtering af vandet skal detailprojekteres, men forventes håndteret via nedsivning 
eller afledning til forsyningens kloak- eller regnvandsledning. 
 
Flere borgere har rettet henvendelse til Natur & Byrum omkring stiens tilstand, og 
senest har Lokalrådet for Ribe Midt præsenteret et ønske, om at forbedre strækningen. 
 
Park & Mobilitet har beregnet anlægsomkostningerne til at andrage 1,5 mio. kr.  
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1. Indsatsområder samt forskønnelse af Grimstrup 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Hvem søger: Grimstrup Lokalråd.  
• Kontaktoplysninger: Robert Frikke Jensen, Egebakken 49, 6818 Årre.  

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Der søges i alt til 6 projekter, se venligst vedhæftet bilag A. 
 
Projekt 1 – Fortove i byen. 
Mange af vores fortove er i dårlig stand, og de ældre tør ikke benytte dem længere. Vi 
vedlægger fotodokumentation i bilag 1. Særligt drejer det sig om fortovene langs 
følgende veje: Digevej, Vesterled og Egelundvej. Lokalrådet ønsker midler afsat til 
renovering af fortovene, så det igen er sikkert for borgerne at gå på disse. 
 
Projekt 2 – Sti mellem børnehaven og skolen samt grundkøb. 
Lokalrådet ønsker at få anlagt en sti mellem skolen og børnehaven på matrikel nummer 
5bm, Grimstrup By, Grimstrup. Matriklen skal erhverves af Esbjerg Kommune.  
Lokalrådet ønsker, at der etableres begrønnning af de øvrige arealer på grunden. Ved et 
opkøb af grunden fjernes ligeledes brugen/behovet for landbrugsmaskiner i byen.  
 
Projekt 3 – Grimstrup samlings- og aktivitetssted. 
Lokalrådet samarbejder med Grimstrup Idrætsforening om at etablere et samlings- og 
aktivitetssted på grus-tennisbanerne beliggende tæt på skov, skole og de øvrige 
idrætsfaciliteter. Visionen er ”PAUSE FRA SKÆRMEN OG DELTAG I FÆLLESSKABET vi 
mødes ved GRIMSTRUP SAMLINGS- OG AKTIVITETSSTED”. Se venligst bilag 2.  
 
Projekt 4 – Grimstrup Hovedvej. 
Grimstrup Hovedvej fremstår i dag ”som ikke indbydende/trist” og har i den grad behov 
for en make-over. Der henvises til løsningen beskrevet i Landsbyplan for Grimstrup 
dateret august 2010 side 16 og 17. Det er et stort ønske at Hovedvejen forskønnes og 
løsningen beskrevet i landsbyplanen medvirker desuden til sikkerhed i form af cykelsti 
samt medvirker til at dæmpe farten. 
 
Projekt 5 – Legeplads ved Grimstrup Skole. 
Grimstrup Lokalråd ønsker et nyt anlæg til legepladsen v/ Grimstrup skole. Se bilag 3 
for tilbud fra Kompan. 
 
Projekt 6 – Cykelsti mellem Grimstrup og Korskro. 
Mange borgere cykler i dag på den tungt trafikerede Grimstrup Hovedvej. Det er 
lokalrådets ønske, at der anlægges cykelsti mellem Grimstrup og Korskroen for at øge 
sikkerheden. Behovet for en cykelsti bliver desuden kun større, når det forventede 
transportcenter åbner ved Korskroen. 
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Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Se venligst vedhæftet bilag A 
Se venligst vedhæftet bilag A samt bilag 1, 2 & 3.  
Der er kun tale om anlægsudgifter.  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  13.710 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 13.710 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 
Projekt 1 Fortove i byen. 
Vurdering fra lokalrådet: 2 mio. 
 
Projekt 2 Sti mellem børnehaven og skolen samt grundkøb. 
Vurdering fra lokalrådet: 2 mio. 
 
Projekt 3 Grimstrup samlings- og aktivitetssted. 
Ansøges på budget: 275.000 kr. 
Samlet økonomi: 1.325.000 kr. 
Egenfinansiering: 250.000 kr. 
Der søges fonde til den resterende finansiering.  
 
Projekt 4 Grimstrup Hovedvej 
Vurdering fra lokalrådet: 4 mio. 
 
Projekt 5 Legeplads ved Grimstrup Skole 
Ansøges på budget: 346.961,00 ekskl. moms 
Samlet økonomi: 346.961,00 ekskl. moms 
Egenfinansiering: 0 kr. 
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Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

Projekt 6 Cykelsti mellem Grimstrup og Korskroen. 
Vurdering fra lokalrådet: 5 mio. 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Bemærkninger fra Park & Mobilitet: 
Projekt 1 Fortove i byen 
I Esbjerg Kommune udføres løbende renoveringer af fortovene efter behov. Behovet i 
Grimstrup anses ikke for væsentligt anderledes end andre steder i kommunen. Hvis der 
opstår ujævnheder eller høje kanter, kan TipTak-appen med fordel bruges, så driften 
kan rette dem løbende. Grimstrup Lokalråd er orienteret om TipTak-appen. 
 
Projekt 2 Sti mellem børnehaven og skolen samt grundkøb. 
Park & Mobilitet har ingen bemærkninger.  
 
Projekt 3 Grimstrup samlings- og aktivitetssted. 
Park & Mobilitet har ingen bemærkninger. 
 
Projekt 4 Grimstrup Hovedvej 
I Landsbyplan for Grimstrup indgår Grimstrup Hovedvej som et indsatsområde. Her 
anskueliggøres en idé til en mulig løsning ved indsnævring af hovedvejens tracé, hvilket 
frigør areal, som kan udnyttes til at anlægge cykelsti i begge sider. 
 
Grimstrup Hovedvej indgår ligeledes i cykelplanen som en del af cykelforbindelsen 
mellem Tarp og Vejrup. 
 
Park & Mobilitet bakker op omkring udarbejdelse af et projektforslag med tilhørende 
beregning af anlægsomkostninger. Et projektforslag vil kunne udarbejdes for ca. 
550.000 kr. 
 
Projekt 4 kan oversendes som forslag til prioritering af midler i Landbyplanpuljen under 
Plan & Byudviklingsudvalget.  
 
Projekt 5 Legeplads ved Grimstrup Skole 
Udover anlægsomkostningerne til legepladsen, medfølger også drift af legepladsen. De 
årlige driftsomkostninger for legepladser spænder vidt imellem de tre kategorier der 
opereres med; Kvarterslegeplads ca. 16.000 kr./år, Bydelslegeplads ca. 37.000 kr./år 
og Udflugtslegeplads ca. 52.000 kr./år. 
 
Projekt 6 Cykelsti mellem Grimstrup og Korskro 
Cykelstien er en del af cykelplanen, som udpeger cirka 80 strækninger i kommunen. 
Som beskrevet i cykelplanen har Esbjerg Kommune langt fra mulighed for at realisere 
alle projekterne i denne planperiode eller endda den næste. Den nævnte strækning er 
ikke planlagt til gennemførelse i indeværende planperiode. Det anslås, at 
anlægsomkostningerne vil beløbe sig til cirka 15 mio. kr. 
 
 



Bilag A       Dato 02/06-2025 

Budget 2025-28 – Grimstrup Lokalråd.  

 

Projekt 1 – Fortov i byen.  

Kort info: Mange af vores fortov er slidte og de ældre tør ikke benytte dem længere, se bilag 1. Det omhandler især Digevej, Vesterled og 
Egelundvej.  

Oplysninger om det ansøgte beløb: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. Afsat 2,0 millioner i budget som vurdering.  

Samlet økonomi: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. 

Egenfinansiering: 0 kr.   

Søgt/tilsagn fra andre fonde m.m.: Nej 

Dokumentation for udgifter: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. 

Projekt 2 – Sti mellem børnehaven og skole samt grundkøb.  

Kort info: Etableringen af en sti mellem skolen og børnehaven på matrikel nummer 5bm, Grimstrup By, Grimstrup. Det betyder at grunden 
skal opkøbes af Esbjerg Kommune og der skal etableres begrønnning af de øvrige arealer på grunden. Ved opkøb af grunden fjernes ligeledes 
brugen/behovet for landbrugsmaskiner i byen.  

Oplysninger om det ansøgte beløb: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. Afsat 2,0 millioner i budget som vurdering. 

Samlet økonomi: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. 

Egenfinansiering: 0 kr.  

Søgt/tilsagn fra andre fonde m.m.: Nej 

Dokumentation for udgifter: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. 

Projekt 3 – Grimstrup samlings- og aktivitetssted.  

Kort info: At der er behov for et fælles samlingssted i byen.   

Oplysninger om det ansøgte beløb: 275.000 kr.  

Samlet økonomi: 1.325.000 kr. 

Egenfinansiering: Ja, 250.000 kr.   

Søgt/tilsagn fra andre fonde m.m.: Ja, se bilag 2.   

Dokumentation for udgifter: Se bilag 2.  

Projekt 4 – Grimstrup Hovedvej. 

Kort info: Grimstrup Hovedvej har behov for en make-over og der henvises til løsningen beskrevet i Landsbyplan for Grimstrup dateret august 
2010. Se venligst side 16 og 17.  

Oplysninger om det ansøgte beløb: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. Afsat 4,0 millioner i budget som vurdering. 

Samlet økonomi: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. 

Egenfinansiering: 0 kr.   

Søgt/tilsagn fra andre fonde m.m.: Nej  



Dokumentation for udgifter: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. 

Projekt 5 – Legeplads v/ Grimstrup Skole. 

Kort info: Der ønskes nyt anlæg til legepladsen v/ Grimstrup skole.   

Oplysninger om det ansøgte beløb: Se bilag 3. 

Samlet økonomi:  433.701,25 kr. inkl. Moms.  

Egenfinansiering: 0 kr.  

Søgt/tilsagn fra andre fonde m.m.: Nej.  

Dokumentation for udgifter: Se bilag 3. 

Projekt 6 – Cykelsti mellem Grimstrup og Korskro.  

Kort info: Anlæggelse af cykelsti mellem Grimstrup og Korskro.   

Oplysninger om det ansøgte beløb: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. Afsat 5,0 millioner i budget som vurdering. 

Samlet økonomi: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. 

Egenfinansiering: 0 kr.   

Søgt/tilsagn fra andre fonde m.m.: Nej  

Dokumentation for udgifter: Ukendt skal vurderes af Esbjerg Kommune. 

 



Ansøgning om støtte 

 

PAUSE FRA SKÆRMEN OG DELTAG I FÆLLESSKABET 

vi mødes ved 

GRIMSTRUP SAMLINGS- OG AKTIVITETSSTED 

 

Sådan er nogle af tankerne omkring projekt etablering af ”Grimstrup samlings- og aktivitetssted” på de 2 
efterhånden meget lidt brugte grus tennisbaner beliggende ved skov, skole og idrætsforeningen Grimstrup 
IF. 

 

Grimstrup er en lille by ved egeskov med skole til og med 6. klasse, idrætsforening, lokalråd, 
forsamlingshus, fitnessforening, vandværk, antenneforening o.s.v., o.s.v. – en landsby beliggende tæt ved 
motorvej i smørhullet mellem Esbjerg, Varde og Bramming. 

 

Vi føler dog, at der mangler noget, AT der er et behov for et fælles samlingssted i byen, hvor alle 
aldersgrupper kan mødes, og hvor måske især ”dem der gemmer sig derhjemme bag skærmene” kan 
motiveres til at blive aktiveret både fysisk og socialt *). 

Ideen er at omdanne området til beboernes samlingssted med mange muligheder, bl.a.  

 

Tennis, minitennis, børnefodbold, padel, pannaball, pétanque, cafeområde – og med mulighed for 
yderligere tiltag i form af bl.a. musikarrangementer, andre kulturelle tiltag, yoga, basketball, volleyball, 
håndbold etc.  

 

*) aktivitetsmulighederne til unge mennesker i byen og området er p.t. begrænsede ligesom ældre og 
handicappede som ikke spiller kroket bør have alternativer.         
Endvidere tror vi, at området vil give større muligheder for at inddrage tilflyttere i lokalmiljøet.        

 

Projektet laves I regi af Grimstrup IF, men tænkes også anvendt af den lokale skole og SFO ligesom 
nabobyerne Endrup og Vejrup (med hvilke der p.t. i fællesskab arbejdes på et lokalt fjernvarmeanlæg) også 
tænkes at ville benytte området. 

 

Alt i alt et projekt der vurderes at ville styrke byen, oplandet og fællesskabet betydeligt! 

 

      Side 1 af 3 



 

 

 

 

Vi vedhæfter materiale omkring projektet – projektet er ambitiøst OG KOSTER PENGE, hvorfor det ikke kan 
lade sig gøre uden ekstern hjælp, og derfor denne ansøgning. 

 

Kort resume omkring økonomien: 

 

Tilbud fra A-sport    kr. 1.050.000        
Murer, støbning af fundament  kr.      80.000      
Entreprenør, stenmel og afretning  kr.      50.000        
elektriker, resterende lysmaster og tilslutning                        kr.      75.000         
nøglesystem                                                                                  kr.      40.000             
udenomsarealer                                                                           kr.      30.000 

I alt     kr. 1.325.000 

 

 

 

Der forventes finansieret således: 

 

Egne midler    kr.    250.000       
eget arbejde    kr.      50.000           
sponsorer    kr.      50.000 

    Kr.    350.000 

Behov fra fonde   kr.    975.000 

 

 

Økonomien til driften fremadrettet afholdes via Grimstrup IF. 
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Lidt praktik omkring de fysiske rammer: 

 

De 2 tennisbaner omdannes, men eksisterende hegn bevares og der laves ikke overdækning.         
Den eksisterende fundering synes OK, dog pålægges og afrettes et mindre lag stenmel.              
Der monteres stødabsorberende pad og lægges kunstgræs på hele arealet (ikke med gummigranulat, men 
med sand) ligesom der monteres lysmaster.    
      Tennisbanen får nyt underlag (stenmel og kunstgræs) og tilføres alternative 
anvendelsesmuligheder.                                                                                                                Fodboldmål og net 
leveres.                                                                                                                                    Padelbane leveres og 
monteres.                               Pannabane leveres og monteres 
(flytbar).                     Minetennis bane optegnes og stolper 
leveres/monteres.              Petanquebane optegnes. 
           Cafe- og opholdsområde 
etableres.              De omkringliggende arealer 
(beplantning) shines op  

 

 

Vi håber, at vi med ovennævnte samt det vedhæftede materiale har beskrevet projektet på tilfredsstillende 
vis, og at projektet helt eller delvist stemmer overens med fondens formål, og at vi må komme i betragtning 
ved den kommende uddeling. 

 

Ønskes der yderligere beskrivelse eller er der kommentarer/spørgsmål til det fremsendte, så kontakt os 
endelig på mobil 23662211 eller mail biltoft@pc.dk. 

 

På vegne  

 

Grimstrup Lokalråd og Idrætsforeningen Grimstrup IF 

Niels Ove Biltoft, Agernvej 14, Grimstrup, 6818 Årre                     
mobil 23662211                
mail biltoft@pc.dk                               

 

 

mailto:biltoft@pc.dk
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Egekratskolen - Fortuna

Skovbrynet 2
Steve Lindhardt

6818 Årre
Grimstrup

Email
Konsulent

micjul@kompan.com
Michael Julius

Tilbudsnr.

Dato

Q94450-1

07-05-2024

Sales - Budget Quote 

Gyldigt indtil 07-06-2024

Projekt navn DK53933 ST-Egekratskolen Fortuna-legetårn forår 2024

Kundenr. 75191243

Nr. Beskrivelse Antal Enhed Pris Beløb

PCM410121-0951 Fire tårne m. tag 1 stk 282.950,00 282.950,00
GreenLine m. texmade stolper og plastrutsjebane

INSTALLATION Installation - PCM410121-0951 1 stk 42.693,00 42.693,00
Fire tårne m. tag
Fragt 1 stk 21.318,00 21.318,00

Beskrivelse BeløbAntal

Antal produkter 1
Produktsum 282.950,00
Installationsbeløb 42.693,00
Fragtbeløb 21.318,00

Total DKK Ekskl. moms 346.961,00
25% Moms 86.740,25

Total DKK Inkl. moms 433.701,25

Alternative produkter

Nr. Beskrivelse Antal Enhed Pris Beløb

PCE210221-0903 Rainer 1 stk 239.590,00 239.590,00
Nature

MONTAGE AF DETTE TÅRN ALENE KR. 28.342,- + 
MOMS

KOMPAN Danmark A/S | C.F. Tietgens Boulevard 32C | 5220 Odense SØ | Danmark | Tlf. +45 6362 1011
E-mail danmark@kompan.com | www.kompan.dk

CVR nr. 14412999
IBAN DK4020000758967344 | SWIFT kode NDEADKKK (Nordea | Kontonr. 0758967344 | Reg. nr. 2149)
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https://www.kompan.com/da/dk/p/PCM410121
https://www.kompan.com/da/dk/p/PCE210221


Egekratskolen - Fortuna

Skovbrynet 2
Steve Lindhardt

6818 Årre
Grimstrup

Email
Konsulent

micjul@kompan.com
Michael Julius

Tilbudsnr.

Dato

Q94450-1

07-05-2024

Sales - Budget Quote 

Gyldigt indtil 07-06-2024

Projekt navn DK53933 ST-Egekratskolen Fortuna-legetårn forår 2024

Kundenr. 75191243

Alternative produkter

Nr. Beskrivelse Antal Enhed Pris Beløb

PCM310921-0951 Tredobbelt tårn m. trapper 1 stk 332.410,00 332.410,00
GreenLine m. texmade stolper og plastrutsjebaner

MONTAGE AF DETTE TÅRN ALENE KR. 37.791,- + 
MOMS

Indkøbsaftale Esbjerg - Legeplads
Betalingsbetingelser Net 14 dage
EAN 5798004859117
Lev. Betingelser Carriage and Insurance Paid To

Der kan forekomme mindre afvigelser i udtryk og tekstur på produkters farve og overfladestruktur, som er fremstillet med genbrugsmateriale, 
da genbrugsmaterialet kan være påvirket af råmaterialernes forskelligheder.

Vi henviser i øvrigt til vores salgs- og leveringsbetingelser.

Produktkataloger

Hovedkatalog 
2023

KOMPAN Danmark A/S | C.F. Tietgens Boulevard 32C | 5220 Odense SØ | Danmark | Tlf. +45 6362 1011
E-mail danmark@kompan.com | www.kompan.dk

CVR nr. 14412999
IBAN DK4020000758967344 | SWIFT kode NDEADKKK (Nordea | Kontonr. 0758967344 | Reg. nr. 2149)
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https://www.kompan.com/da/dk/p/PCM310921
https://publications.kompan.com/dk/main-2023/
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1. Tilskud til konvertering fra gas til fjernvarme i 2 stk. teknik 
rum i Hunderup Sejstrups Idrætscenter 
 

2. Oplysninger om ansøger 
• Hunderup Sejstrup Idrætscenter (HSI) og Lokalrådet i Hunderup Sejstrup søger 

• Kontaktoplysninger angives her: Formand for HSI, Mette Aagaard Bjergmark, 
Kirketoften 17, Hunderup, 6740 Bramming og formand for Lokalrådet i Hunderup 
Sejstrup Claus Simonsen, Fruerlundvej 7, Hunderup, 67470 Bramming 

3. Beskrivelse af forslag  
Beskriv: 

• Hvad forslaget går ud på (maks. 1 A4-ark) Bilag kan vedhæftes. 

HSI og Lokalrådet for Hunderup-Sejstrup søger hermed om tilskud til 
energirenovering af HSIs idrætshal. HSI er en selvstændig privat hal, der har 
tilsluttet sig nærområdets kollektive fjernvarmeprojekt. Vores idrætscenter 
bruger betydelige mængder energi, og vores tilmelding til den lokale fjernvarme 
har været afgørende for, at fjernvarmeprojektet er blevet rentabelt. 

HSI har indgået et bindende tilsagn om at modtage varmelevering fra Hunderup-
Sejstrup Fællesvarme. Dog står HSI nu over for en udfordring: HSI var ikke klar 
over, at HSI kun kunne få en standardinstallation. Mens parcelhusgrunde betaler 
2.000 kr. om året for at Hunderup-Sejstrup Fællesvarme nedtager eksisterende 
anlæg, anskaffer og opsætter nyt anlæg samt yder løbende service, reservedele 
og udskiftning, gælder denne ordning ikke for HSI. 

HSI ønsker at deltage aktivt i det kollektive varmeprojekt i sognet og bidrage til 
en mere bæredygtig fremtid. At gå fra gas til grøn energi er en vigtig beslutning, 
og det vil helt sikkert have en positiv indvirkning på vores idrætshal og 
lokalsamfundet. 

HSIs deltagelse i det kollektive varmeprojekt vil gavne lokalsamfundet på flere 
måder: 

• Reduktion af CO2-udledning: Ved at skifte til fjernvarme kan vi bidrage til 
at mindske vores klimaaftryk. 

• Fællesskab og ejerskab: Sognets borgere er fælles om ejerskabet af 
fjernvarmeprojektet og har indflydelse på fremtiden. 

• Effektivitet: Sammen er vi mere effektive end hver for sig. 

HSI har også et ønske om at skifte fra gas til grøn energi og dermed bidrage 
positivt til miljøet. HSI vil tage ansvar for klimaet og fremme bæredygtige 
løsninger. 

HSIs deltagelse i projektet vil hjælpe den kollektive varmeforsyning med at hvile 
i sig selv. Det kan være ved at sikre en stabil og langsigtet varmeforsyning til en 
rimelig pris. 

HSI ønsker at støtte det lokale initiativ og samarbejde med andre aktører i 
området. 
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For mere information om Hunderup-Sejstrup Fjernvarme, se venligst dette link: 
https://green-project.dk/hunderup-sejstrup/ 
Vi har allerede modtaget et tilbud fra en VVS-virksomhed på 444.000 kr. 
inklusive moms for konvertering fra gas til fjernvarme i HSIs to teknik rum. 
Desuden forventer vi udgifter til elektricitet og andre nødvendige 
foranstaltninger. 

HSI ser frem til at bidrage til et mere bæredygtigt og energieffektivt samfund. 

Finansieringsplanen er, at HSI har søgt Nordlys Vækstpulje og Esbjerg 
Kommune, og at HSI selv betaler for den del, HSI ikke opnår støtte til. HSI 
forventer svar fra Nordlys Vækstpulje, om HSI har opnået støtte til VVS-
installationen senest 16. juli 2024. 

For at støtte det lokale initiativ og sikre grøn varmeforsyning søger HSI og 
Lokalrådet derfor om et tilskud til at dække vores forventede regning til VVS-
arbejde til konvertering fra gas til fjernvarme i 2 stk. teknik rum. 

• Hvor mange brugere og/eller borgere forventes at få glæde af forslaget? 

HSI er en selvstændig hal, hvis eksistensberettigelse er til glæde for 
lokalsamfundet. De centrale målgrupper for hallen er de lokale borgere i sognet. 

• Har man tidligere søgt om tilskud / budget til forslaget? 

Nej. 

 

4. Økonomi – beløb der søges om  
Oplysning om det ansøgte beløb: Dokumentation for udgift kan evt. vedlægges som 
bilag. Tilbud fra lokale VVS-installatør vedhæftes som bilag. HSI har spurgt 4 firmaer 
men har pt. kun fået et tilbud på 279.800 kr. ex moms, 349.750 kr. inkl. moms. De tre 
andre firmaer er blevet rykket for at tilbud. 

Beskriv om det er et éngangsudgift (anlæg) og/eller om det en årlig udgift (drift). 

Der søges om et engangsbeløb. Udgifter til elektriker og andre nødvendige 
foranstaltninger betales af HSI. 

 

Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  444,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 444,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
     

https://green-project.dk/hunderup-sejstrup/
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5. Budget og Finansiering 
• Projektets samlet økonomi  

HSI har endnu ikke fået tilbud på elektriker og andre nødvendige udgifter, så 
projektets samlede økonomi er uklart. 

• Er der en egenfinansiering fra ansøgeren? 

HSI betaler elektrikerregning og andre nødvendige udgifter selv, samt det beløb 
der ikke opnås tilskud til fra Norlys Vækstpulje og Esbjerg Kommune. 

• Er der søgt/tilsagn om tilskud fra andre, fonde, puljer, legater mm.? 

Ja fra Norlys Vækstpulje. 

 

6. Forvaltningens bemærkninger 
Generelle bemærkninger: 

Forvaltningen har løbende haft en dialog med de selvejende idræts- og fritidscentre, 
omkring deres økonomi og de fremtidige overvejelser. I denne forbindelse har Hunderup 
Sejstrup Idrætscenter orienteret om at de agtede at koble sig på den kommende 
fjernvarme løsning. 

Forvaltningen anerkender at et skifte fra gas til fjernvarme vil være i tråd med tidligere 
nationale udmeldinger i forhold til benyttelse af gas som varmekilde. Et skifte væk fra 
gas til fjernvarme vil være i tråd med disse udmeldinger. 

Et skifte til fjernvarme vil forventeligt kunne bidrage positivt til hallens driftsøkonomi. 

Ejendomme har været i dialog med projektet og ud fra en helhedsbetragtning, så er det 
en god og forholdsvis driftsøkonomisk løsning med strålevarme, som alt andet lige vil 
kunne give op til 35% besparelse på varmeudgifterne i forhold det eksisterende system, 
som er i hallen. 

 

Økonomiske bemærkninger: 

Fritidsområdet har ikke afsat midler til at kunne give tilskud til energi-omstilling i de 
selvejende haller.  

Der er indenfor fritidsområdet heller ikke afsat puljer og lignende, hvor Hunderup 
Sejstrup Hallen ville kunne søge om tilskud. 

Der gøres opmærksom på, at et anlægstilskud til Hunderup Sejstrup Idrætscenter 
muligvis vil danne præcedens for fremtidige energiprojekter i hallerne.  

Endelig oplyser Hunderup Sejstrup Idrætscenter at de ikke er momsregistreret på 
udlejning af fast ejendom, hvorfor Esbjerg Kommune har mulighed for at fratrække 
anlægstilskudsmoms.  

Bevilges der et anlægstilskud på 444.000 kr. til projektet, vil den kommunale 
budgetværdi udgøre 368.500 kr. 
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Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
1. Udvidelse af åbningstiden på det offentlige toilet ved Ribe 
Roklub 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 
På vegne af Ældresagen i Ribe fremsættes ønsket af Ribe Roklub, Erik Menvedsvej 16, 
6760 Ribe v. formand Karen Skønager mail: karensk2205@gmail.com  
 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Det offentlige (kommunale) toilet ved Ribe Roklub lukkes på nuværende tidspunkt 
omkring 1. november og genåbnes året efter 1. april. Der er imidlertid gennem længere 
tid konstateret et behov for at udvide åbningstiden til hele året. Ønsket er fremsat til 
Ribe Roklub af Ældresagen i Ribe. Der er talt med brugere af toilettet, men behovet 
konstateres af flere. Der er ikke tidligere søgt om muligheden, men der har været rettet 
henvendelse til Morten Anderson, som har foreslået at indsende et forslag til budget. 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Oplysning om det ansøgte beløb: 
Dokumentation for udgift kan evt. vedlægges som bilag. 
Beskriv om det er et éngangsudgift (anlæg) og/eller om det en årlig udgift (drift). 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  28,8 28,8 28,8 28,8 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 28,8 28,8 28,8 28,8 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 
Der ansøges om en udvidelse af driftsudgifterne til rengøring af toilettet på 9.000 kr. 
årligt. Åbningsperioden udvides med 5 måneder til 12 måneder mod de nuværende 7 
måneder, men der gøres lidt mindre rent om vinteren, hvor behovet vurderes at være 
mindst. Morten Anderson kan evt. svare på, om der er yderligere afledte udgifter udover 
udgifter til rengøring. 

mailto:karensk2205@gmail.com
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Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
6. Forvaltningens bemærkninger 
Bemærkninger fra Park & Mobilitet: 
I forbindelse med budgetbesparelser i 2023-2026 udarbejdede Entreprenøren et notat 
om udmøntning af besparelserne. Heraf fremgår den årlige omkostning til rengøring at 
være 35.900 kr. (i 2022 priser og for et halvt år). Yderligere 5 mdr. rengøring med evt. 
reduceret frekvens vil således beløbe sig til mellem ca. 13.000 - 26.000 kr./år (i 2022 
priser). I forslaget er beregningen foretaget ud fra en prisfremskrivning til 2025-pris af 
26.000 kr. 
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Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
1. Nybygning til Mandø Natursamling. Genskabelse/Nytænkning af 
tidligere ornitologisk samling.  
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Mandø Fællesråd 
• Birgit Pedersen, Puggaardsgade 5, 6760 Ribe, Mail: jebi@jebi.dk Mobil 30115414  

 
3. Beskrivelse af forslag  
 

• En tidligere udstillet ornitologisk samling af 220 fugle indsamlet på Mandø skal 
genskabes i en ny bygning for at sikre en vigtig del af øens kulturarv og for at 
formidle den unikke natur på Mandø. Udstillingen opbygges i fuglenes naturlige 
biotoper (Vade, forstrand og kog) og leder vores gæster til efterfølgende at 
bevæge sig rundt på øen og opsøge fuglene på deres naturlige levesteder.  

• Samlingen blev skabt af Mandøboerne Tinne og Stefan Jørgensen, som drev 
Ornitologisk Samling fra 1972 – 2002. Herefter blev samlingen solgt og udstillet 
på Rømø i et par år.  

• Nationalpark Vadehavet har betalt for tilbagekøb og restaurering af den store 
fuglesamling og Destination Vadehavet støtter projektet bl.a. med den 
kommende formidling.  

• Initiativet er et fælles projekt mellem Mandøforeningen og Mandø Fællesråd og 
understøtter vores fælles vision om at sikre helårsturisme og helårssamfund på 
Mandø. Bygningen opføres på Midtvej 7, ved siden af vores kommende 
velkomst- og beboerhus. Overskuddet fra udstillingen går til fællesskabet på 
Midtvej 7.  

• Fuglesamlingen er midlertidigt opbevaret, hvilket ikke er optimalt for dens 
fremtidige tilstand, hvorfor det haster med byggeri af blivende udstilling.  

• Mandø besøges hvert år af over 100.000 turister. For de 30 beboere og over 150 
fritidsøboere er fuglesamlingen en værdifuld skat, som vi er stolte over 
forhåbentlig igen at kunne fremvise.  

 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Der ansøges om 961.000 kr. til anlægsudgift. 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  0,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 884,2 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
     

mailto:jebi@jebi.dk
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EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
 
5. Budget og Finansiering 
 
Projektets samlede økonomi er 1.906.000 kr. for bygning og udstilling. Der er budgetsat 
73.000 kr. som frivilligt arbejde og anskaffelse af genbrugsmaterialer. 
 
Der er givet tilsagn om støtte på 672.000 kr., og der afventes svar fra 3 fonde hvor der 
i alt er ansøgt om 1.601.000 kr. 
 
Denne ansøgning skal derfor ses som dækkende for garanti hvis der modtages afslag 
fra nogle eller alle 3 fonde. 
 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Budgetværdien af det ansøgte beløb på 961.000 kr. er 884.120 kr. 
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stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
1. Etablering af adgang direkte fra Bramming Bibliotek til 
omliggende park 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Bramming Lokalråd 
• Mikkel Anders Guldberg Rytter, hej@bramming-lokalraad.dk, 25 32 30 32 

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Bramming Lokalråd ønsker at brugere af Bramming Bibliotek får nemmere adgang til 
den omkringliggende park ved, at der etableres en adgang fra Biblioteket direkte ud i 
parken.  
I dag er der alene adgang til parken via Bibliotekets hovedindgang, hvorefter brugeren 
skal gå rundt om biblioteket. 
 
Adgang direkte fra biblioteket til parken vil medvirke til at der kan afvikles kulturelle 
arrangementer hvor bibliotekets indendørs faciliteter kan spille sammen med de 
omkringliggende naturrige faciliteter. 
 
Lokalrådet ser det som en nødvendighed at adgangen mellem biblioteket og 
biblioteksparken etableres med stor respekt for bibliotekets arkitektur. 
 
Ifølge Lokalrådets oplysninger, så har der ikke tidligere været søgt om midler til dette 
forslag. 
 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Der er ikke angivet økonomi fra ansøger – økonomien er estimat fra forvaltningen 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  0,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 120,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 5,0 5,0 5,0 5,0 
     

mailto:hej@bramming-lokalraad.dk
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EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
 
5. Budget og Finansiering 
 

• Der er ikke angivet økonomi fra ansøger 
 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Ansøger har ikke kvalificeret økonomien, og der er ikke specificeret yderligere 
budgetoplysninger. Forvaltningen anslår omkostningerne til etablering af adgang fra 
biblioteket til parken til 80.000 kr., hvortil kommer 40.000 kr. til ændring af 
adgangskontrol. De løbende merudgifter til drift og support af den løbende 
adgangskontrol er anslået til 5.000 kr. årligt. 
 
Ledelsen af Biblioteket stiller sig positiv overfor forslaget.  
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1. Cykelsti ved Parkvej & Nygårdsvej 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Bramming Lokalråd 
• Mikkel Anders Guldberg Rytter, hej@bramming-lokalraad.dk, 25 32 30 32 

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
I forbindelse med etableringen af de nye udstykninger på Parkvej, så 
ønsker Lokalrådet at cykelstien på Nygårdsvej forlænges, så den 
kommer helt ud til Brammingborgvej. 
I samme forbindelse anbefaler Lokalrådet at det undersøges om der 
kan etableres trafiksikkerhedsmæssige foranstaltninger, så bilister har 
bedre oversigtsforhold når de skal køre fra Grønningen og ud på 
Nygårdsvej – her skal bilisterne krydse en dobbeltrettet cykelsti. 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Oplysning om det ansøgte beløb: 
Dokumentation for udgift kan evt. vedlægges som bilag. 
Beskriv om det er et éngangsudgift (anlæg) og/eller om det en årlig udgift (drift). 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  0,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 400,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
     

mailto:hej@bramming-lokalraad.dk
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5. Budget og Finansiering 
 

• Projektets samlet økonomi  
• Er der en egenfinansiering fra ansøgeren? 
• Er der søgt/tilsagn om tilskud fra andre, fonde, puljer, legater mm.? 

 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Bemærkninger fra Park & Mobilitet: 
Cykelsti på Nygårdsvej ud til cykelstien på Brammingborgvej, beskrives i Esbjerg 
Kommunes Cykelplan.  
Park & Mobilitet bakker op omkring udarbejdelse af et projektforslag med tilhørende 
beregning af anlægsomkostninger. Et projektforslag vil kunne udarbejdes for ca. 
400.000 kr. 
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EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
1. Sanering af Storegade 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Bramming Lokalråd 
• Mikkel Anders Guldberg Rytter, hej@bramming-lokalraad.dk, 25 32 30 32 

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
I forbindelse med budgettet for 2024 ønskede Lokalrådet at der blev afsat midler til en 
projektering af en sanering af Storegade i Bramming. 
Projekteringen er pt. i gang og Lokalrådet ønsker derfor at der afsættes midler til 
realisering af dette. 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  0,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 

• Projektets samlet økonomi  
• Er der en egenfinansiering fra ansøgeren? 
• Er der søgt/tilsagn om tilskud fra andre, fonde, puljer, legater mm.? 

 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Bemærkninger fra Park & Mobilitet: 
Projekteringsbevillingen for indeværende budgetår skal afdække det nødvendige 
omfang af saneringen af Storegade i Bramming i et endeligt projektforslag, herunder 
også det økonomisk omfang.  
Park & Mobilitet bakker op om lokalrådets forslag, dog først med projektrealisering efter 
godkendt projektforslag. 

mailto:hej@bramming-lokalraad.dk
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Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
1. Aktiviteter for unge i Bramming 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Bramming Lokalråd  
• Mikkel Anders Guldberg Rytter, hej@bramming-lokalraad.dk, 25 32 30 32 

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Lokalrådet oplever at unge i Bramming mangler aktiviteter og samlingssteder, hvilket 
leder til uønsket adfærd i bl.a. Bramming Kultur- og Fritidscenter, på Bramming 
Bibliotek og andre steder i det indendørs/udendørs offentlige rum. 
Esbjerg Ungdomsskole har ansøgt DSB om midler til renovering af 1. 
sal på Bramming Banegård. Tanken er at ungdomsskolen vil samle en 
række aktiviteter her. 
Lokalrådet ønsker at Esbjerg Ungdomsskoles initiativ understøttes såvel 
politisk som økonomisk. 
Herudover ønsker Lokalrådet at der igangsættes tiltag for at give de 
”strejfende” unge et sted de kan være. 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Der er ikke angivet økonomi fra ansøger. 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  0,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 

• Der er ikke angivet økonomi fra ansøger. 
 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Ansøger har ikke angivet beløb for ansøgningen og har ikke kvalificeret budget. 
Forvaltningen har anmodet ansøger om yderligere økonomisk kvalificering. 
 

mailto:hej@bramming-lokalraad.dk
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1. Forslag til at reducere følgevirkningerne af det nye 
busnet 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Darum Lokalråd 
• Helle Ertmann 

Formand for Darum Lokalråd 
lokalraad@darum.dk | T: 28 34 94 35 
 

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Beskriv: 

• Alle der betaler et rejsekort til uddannelsesinstitutioner skal fortsat køre gratis 
med bussen hele døgnet som nu. Og skal derudover kunne tage en Flex-Ung 
taxa gratis, såfremt det er uden for bus-afgangstiderne, altså efter kl. 18 til 
hverdage og i week-enderne.  

• Nedsættelse af km-prisen for Flextur, så den bliver mere sammenlignelig med en 
busbillet 

• Faste busafgange f.eks. kl. 22 hverdagsaftener og 2 gange i week-enderne til og 
fra Bramming eller Tjæreborg, så man kan tage toget derfra.  
 

• Vi har haft punktet på til vores møde med Økonomi-udvalget 
 

• Der vedlægges en beskrivelse af vores forslag og baggrunden for at vi 
fremsætter forslaget.  

 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  0,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
     

mailto:lokalraad@darum.dk
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5. Budget og Finansiering 
 

• Projektets samlet økonomi  
• Er der en egenfinansiering fra ansøgeren? 
• Er der søgt/tilsagn om tilskud fra andre, fonde, puljer, legater mm.? 

 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
Bemærkninger fra Park & Mobilitet: 
I forbindelse med omlægningen af den kollektive buskørsel i 2024 var en af 
målsætningerne en omkostningsreduktion. Det vurderes derfor at nye tiltag ikke vil 
understøtte målsætningen.  



Darum lokalråd – Forslag til Budgetforhandlinger 2024                         

DARUM – byen bag diget! 

Nyt busnet i Esbjerg kommune – kompensation til de små samfund 

Baggrund: Det nye busnet rammer de små samfund uden en togstation urimeligt hårdt 

Helt konkret betyder reduktionen i afgange følgende: 
Det bliver umuligt for de unge, specielt under 18, men også alle der ikke har adgang til en bil, at  

• bevare et fritidsjob/job aftener og i week-enden (ud over job i Darum, hvor der er meget få) 
• dyrke sport i Esbjerg – Ribe – Tjæreborg, såfremt det er senere end kl. 18 eller i week-enden 
• deltage i Ungdomsskolens tilbud 
•  besøge venner og skolekammerater i Esbjerg-Ribe-Tjæreborg efter kl. 18.00 (Darum Børneby 

går kun til 6. klasse, så det giver en stor reduktion i muligheden for ungdomsliv på linje med 
dem der bor i de større byer.) 

• Besøge venner i week-enden Esbjerg-Ribe-Tjæreborg mellem kl. 18 om fredagen og mandag 
morgen. 

Voksne er nødt til at have 2 biler for at kunne passe deres arbejde. 
 
Rent overordnet rammer reduktionen i afgange direkte vores muligheder for pendling til arbejde, 
uddannelse og fritidsaktiviteter i de større byer som Esbjerg og Ribe.                                                             
Rent overordnet kan sådanne ændringer, i et lille samfund, hvor offentlig transport er et vigtigt 
bindeled, bidrage til en negativ spiral med faldende tilflytning.                                                                     
Vi risikerer at tvinge vores familier med teenage-børn til at flytte til større byer. 
Vi risikerer at lære vores unge at Fritidsarbejde ikke kan betale sig. 
Vi risikerer at lære vores unge at bruge egen bil som 18-årige. 
Vi ønsker i dannelsen af vores ungdom, at de skal klare sig selv og være miljø-bevidste, hvilket er 
meget svært at efterleve under sådanne forhold.  
 

Forslag til at reducere de negative følgevirkninger af det nye busnet: 
• Alle der betaler et rejsekort til uddannelsesinstitutioner skal fortsat køre gratis med bussen 

hele døgnet som nu. Og skal derudover kunne tage en Flex-Ung taxa gratis, såfremt det er 
uden for bus-afgangstiderne, altså efter kl. 18 til hverdage og i week-enderne.  

• Nedsættelse af km-prisen for Flextur, så den bliver mere sammenlignelig med en busbillet 
• Faste busafgange f.eks. kl. 22 hverdagsaftener og 2 gange i week-enderne til og fra 

Bramming eller Tjæreborg, så man kan tage toget derfra.  
Dette tiltag vil sidestille de små samfunds unge med unge der bor der, hvor der kører busser og tog 
det meste af døgnet. Alternativt vil de små samfunds unge opleve at deres udgifter stiger ganske 
betragteligt. Med ovenstående til følge. 
Rent overordnet er det bedre at benytte kollektiv trafik fremfor at brænde CO2 af i hver sin bil.  
Alle borgere i Esbjerg kommune skal have lige vilkår. 
 
Med venlig hilsen 
Helle Ertmann, Formand for Darum Lokalråd, lokalraad@darum.dk,  | T: 28 34 94 35            

mailto:lokalraad@darum.dk
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Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

1. Fornyelse af belysningen af Ribe domkirke 
 
2. Oplysninger om ansøger 
Lokalråd Ribe Midt 
Formand Willi Weber, wweber@stofanet.dk – 2442 9359 
 
3. Beskrivelse af forslag  
Den nuværende belysning, bestående af en række spots opsat på master m.v., er 
udslidt, og det er ikke muligt at skaffe erstatningsdele til lamperne. 
 
En projektgruppe bestående af repræsentanter fra Esbjerg Kommune, Ribe domsogns 
menighedsråd, Ribe Byforum, Ribe Handel, Destination Vadehavet, Ribe Bykernes 
Beboerforening og Lokalråd Ribe Midt har arbejdet med forslag til udskiftning af 
belysningen. 
 
Det er iflg. Nationalmuseet ikke tilladt at montere en ny belysning på kirkens bygninger. 
 
Belysningen skal derfor fortsat etableres på domkirkepladsen m.m. og dermed på 
offentligt vejareal som det nuværende. 
 
Den nuværende belysning driftes og vedligeholdes af Esbjerg Kommune.  
Den fremtidige driftsudgift vil blive mindre end den nuværende. 
 
Der er samlet 250.000 kr. fra 7 fonde til i 2024 af få lavet et forprojekt til den 
kommende belysning. 
 
Realdania har tilkendegivet at de vil være villige til at overveje at medfinansiere 
belysningen under forudsætning af, at Esbjerg Kommune også vil indgå i finansieringen.  
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  0,0 0,0 0,0 0,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 0,0 0,0 0,0 0,0 
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5. Budget og Finansiering 
 

• Forprojekt 250.000 kr.  
• Hovedprojektet 1.250.000 kr. 
• Egenfinansiering af forprojekt via indsamlede midler 
• Der er en forhånds tilkendegivelse fra Realdania om overvejelse af 

medfinansiering af hovedprojektet under forudsætning af, at EK indgår i 
finansieringen 

 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
Bemærkninger fra Park & Mobilitet: 
Der er nedsat en arbejdsgruppe med deltagelse af Ribe Handelsstandsforening, Ribe 
Byforum, Menighedsrådet for Ribe Domkirke, Ribe Bykernes Beboerforening, Lokalråd 
Ribe Midt og Destination Vadehavskysten, som i fællesskab søger fonde om finansiering.  
 
Park & Mobilitet bakker op om forslaget. 
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1. Videregående studier i Esbjerg Kommune 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Education Esbjerg, Torskekaj 1B, 6700 Esbjerg 
• Kontaktoplysninger: Lone Saaby (direktør) tlf. 41261748 

     Rikke Mathiasen (administrationschef) tlf. 21634501 
 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Education Esbjerg ansøger om fortsat økonomisk støtte fra Esbjerg Kommune i  2025 til 2027 for at 
videreføre og udvikle arbejdet på følgende felter:  
 

• Massiv markedsføring af Esbjerg som uddannelsesby i sammenhæng med E.1-konceptet 
• Tiltrækning af nye attraktive videregående uddannelser til byen, fx psykologi og 

softwareingeniør 
• Videreudvikling af E.1 konceptet mhp. at øge kvaliteten af byens uddannelsesudbud i tæt 

samarbejde med uddannelsesinstitutionerne. Samarbejdet har til formål at øge trivslen 
blandt de studerende, at videreudvikle et tættere og mere integreret samarbejde mellem 
uddannelsesinstitutioner, virksomheder og studerende i byen samt udvikling og 
idriftsættelse af en ny og forbedret udgave af den digitale platform, e1education.dk pr. 1. 
september 2025 

• Opbygning af et tæt og intensiveret samarbejde med ungdomsuddannelserne i Sydjylland 
mhp. at øge rekrutteringen af lokale unge til uddannelserne i Esbjerg 

• Politisk lobbyarbejde for at fjerne barriererne for at optage flere internationale studerende 
på de videregående uddannelsesinstitutioner 

• Politisk arbejde i forbindelse med reformen af velfærdsuddannelserne mhp. at sikre et 
tilstrækkeligt økonomisk fundament under UC SYD 

I 2028 er det forventningen, at arbejdet med at drifte og udvikle E.1 Konceptet kan bære sig selv 
økonomisk, hvorfor der alene ansøges om tilskud til public affairs aktiviteter samt markedsføring af 
Esbjerg som studieby. Det ansøgte beløb er estimeret til 5,5 mio. kr. 

På kort sigt får alle de studerende (knap 5.000) på de videregående uddannelser i Esbjerg glæde af 
Education Esbjergs arbejde. Pt. er over 1.500 studerende i interaktion med foreningen. Derudover 
har en række af byens virksomheder og alle ungdomsuddannelser og videregående uddannelser 
gavn af foreningens arbejde. Pt. har Education Esbjerg omkring 150 betalende 
virksomhedsmedlemmer (offentlige og private), ligesom alle videregående uddannelser samt 
ungdomsuddannelser bakker økonomisk op om foreningens arbejde med mindre beløb. 

På længere sigt (tidshorisont 5 til 10 år) vil hele byen få gavn af, at der flytter yngre veluddannede 
mennesker til området, der stifter familie og derigennem kommer til at bidrage positivt i forhold til 
at vende den demografiske udvikling. Se i øvrigt vedlagte bilag. 
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Education Esbjerg har modtaget 15.000.000 kr. i 2023 og 15.190.000 kr. i 2024 i tilskud fra Esbjerg 
Kommune. 
 

 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Oplysning om det ansøgte beløb: 
Dokumentation for udgift kan evt. vedlægges som bilag. 
Beskriv om det er et éngangsudgift (anlæg) og/eller om det en årlig udgift (drift). 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  9.480,0 14.602.6 14.602,6 5.102,6 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 9.480,0 14.602.6 14.602,6 5.102,6 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 

• Education Esbjergs samlet budget for 2024 er på 38 mio. kr. I budgettet er 
indregnet et ekstraordinært bidrag på 5 mio. kr. fra lokale fonde, der skal 
videreformidles til SDU/psykologistudiet samt et bidrag på 4 mio. kr. fra AP 
Pension, der er øremærket igangsætning af uddannelsesbyggeriet på Esbjerg 
Strand. 

• Education Esbjerg er finansieret af Esbjerg Kommune, fonde, mindre bidrag fra 
områdets uddannelsesinstitutioner samt virksomhedsmedlemmer, både 
offentlige og private.  

• Der modtages midler fra overstående, hvor Claus Sørensen Fond har 
tilkendegivet, at de støtter Education Esbjerg med 10 mio. kr. i 2025 til og med 
2027 under forudsætning af, at Esbjerg Kommune støtter med de ansøgte 15 
mio. kr. årligt. Der har endnu ikke været nogen dialog med Claus Sørensen Fond 
om støtte efter 2027. 

 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
I budgettet for 2025 er der afsat 5.520.000 kr. og i budgettet for 2026 og frem er der 
afsat 397.400 kr. til Education Esbjerg. Disse beløb modregnes i de ansøgte tilskud. 
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ANSØGNING TIL ESBJERG KOMMUNE, 2025 TIL 2028   
 

Indledning  
 
Med henblik på at videreføre og udvikle Education Esbjergs vision og mål ansøges Esbjerg 
Kommune hermed om en årlig bevilling på 15 mio. kr. i budgetårene 2025-2027 samt 5,5 mio. kr. I 
2028. Tilskuddet vil muliggøre den fortsatte drift af foreningens aktiviteter, det politiske arbejde 
for at forbedre uddannelsesudbuddet i Esbjerg samt understøtte den videre udvikling af 
uddannelseskonceptet E.1.   
 
For at sikre opbakning fra private bidragsydere har Education Esbjerg sideløbende med 
ansøgningen til Esbjerg Kommune dialog med private fonde om medfinansiering af foreningens 
aktiviteter. Claus Sørensens Fond har tilkendegivet, at de vil bevillige 10 mio. kr. i 2025 til 2027 
under betingelse af, at Esbjerg Kommune i samme periode årligt bevilliger 15 mio. kr. Fonden 
bevilliger således først formelt pengene efter budgetforhandlingerne er afsluttet i Esbjerg 
Kommune. 
 
Baggrund 
    
Education Esbjerg blev etableret som 
selvstændig forening i 2022 med 
målsætningen om at gøre Esbjerg til en 
attraktiv og innovativ uddannelsesby med det 
langsigtede mål om at nå 7.500 studerende i 
2030. Det kræver helt konkret, at optaget 
øges med 140 studerende hvert år frem mod 
2030. En næsten umulig opgave, som vil 
kræve, at alle ressourcer sættes ind.  
 
På danmarkskortet angiver de røde farver et 
fald i arbejdsstyrken, hvorimod de blå farver 
angiver en stigning. Her ses det, at 
arbejdsstyrken vil koncentrere sig omkring de 
store studiebyer.  
 
Antallet af studerende i Esbjerg har således i 
flere år været nedadgående. Det skyldes både 
den demografiske udvikling, men også at de 
fleste unge fra området, som søger ind på en 
videregående uddannelse, søger mod de store 
studiebyer i Århus, Odense og København. I 
2023 var det således kun 24 pct. af de unge fra 
Sydvestjylland, der søgte ind på en videregående 
uddannelse, som valgte en uddannelse i Esbjerg. 

Fremskrevet udvikling i arbejdsstyrken af 25- til 65-årige i 
danske kommuner fra 2023-2040. Kilde: Danmarks Statistik 
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Og endnu værre ser det ud i forhold til kandidatuddannelser, hvor kun 1 ud af 20 unge læser i 
Esbjerg, og hvor kun 1 ud af 7 vender tilbage igen efter endt uddannelse. 
 
Det udfordrer allerede nu Esbjergs muligheder for at forblive en bosætningsby frem mod 
2030. Hvis ikke der gøres noget, vil udviklingen frem mod 2040 betyde, at arbejdsstyrken 
(25- til 65-årige) vil falde med 8,89 pct. svarende til over 5.000 personer.  
 
Hvis det omvendt lykkedes Education 
Esbjerg at indfri ambitionerne om 7.500 
studerende i 2030, vil billedet dog se 
anderledes ud. Fremgangen i antallet af 
studerende vil således kunne udligne faldet 
i arbejdsstyrken i Esbjerg Kommune. Det 
forudsætter dog, at indsatserne for at øge 
antallet af studerende fastholdes frem mod 
2040, hvormed det sammenlagt vil 
resultere i en lille stigning i arbejdsstyrken 
på 0,16 pct. Esbjerg Kommune vil dermed 
skifte farve fra rød til blå. 
 
De flere studerende vil samtidig generere 
betydelige skatteindtægter til kommunen. 
Hver studerende bidrager således hvert år 
med 21.154 kr. (forudsat at de ikke 
modtager boligydelse eller andre 
serviceydelser fra kommunen). Såfremt 
målet om 7.500 studerende i 2030 
indfries, vil det årligt medføre 54,6 mio. kr. 
mere i kommunekassen. Og fortsætter 
udviklingen frem mod 2040, vil det betyde 
et årligt bidrag på 113,9 mio. kr. om året. 
 
Ovenstående viser, at udviklingen kan vendes, men det vil kræve et langt sejt træk og vil 
nødvendiggøre fortsat store investeringer fra Esbjerg Kommune kombineret med substantielle 
bidrag fra byens lokale fonde i de kommende år.  
 
Bidragene skal understøtte, at Education Esbjerg fortsat i årene 2025-27 kan koncentrere sit 
arbejde på følgende felter:  
 Tiltrækning af nye attraktive uddannelser til byen 
 Kvaliteten af uddannelsesudbuddet forøges betragteligt gennem tæt samarbejde med 

uddannelsesinstitutionerne om at udbrede og videreudvikle E.1-konceptet 
 Massiv markedsføring af Esbjerg som uddannelsesby i sammenhæng med E.1-

konceptet 
 Tæt og intensiveret samarbejde med ungdomsuddannelserne i Sydjylland 
 Mulighederne for at optage flere internationale studerende på de videregående 

uddannelsesinstitutioner forøges gennem politisk lobbyarbejde 
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 Politisk arbejde i forbindelse med velfærdsreformen mhp. at sikre et tilstrækkeligt 
økonomisk fundament under UC SYD 

 Igangsættelse af uddannelsesbyggeriet på Esbjerg Strand i samarbejde med Esbjerg 
Kommune og AP Ejendomme 

Fra og med 2028 er det målsætningen at arbejdet med drift og udvikling af E.1 Konceptet skal 
kunne bære sig selv. Hvorfor der er ansøgt om 5,5 mio. kr. i tilskud i 2028 til at dække 
omkostninger til public affairs og markedsføring af Esbjerg som studieby. 

 

Resultater og effekter af bevillingen fra Esbjerg Kommune 2022-2024 
 
For at nå målene arbejder Education Esbjerg i dag aktivt sammen med 
uddannelsesinstitutionerne om at udvide det eksisterende uddannelsesudbud. Senest har 
Education Esbjerg i samarbejde med SDU fået godkendt oprettelsen af en ny 
psykologiuddannelse i Esbjerg (bachelor og kandidat) med i alt 75 studiepladser fra 
september 2025. Ikke alene medfører det sammenlagt 375 flere studerende i byen, når 
uddannelsen er fuldt indfaset, det bidrager også med en meget tiltrængt lokal 
rekrutteringskanal af psykologer (hvor 4 ud 10 stillinger i dag ikke kan besættes i Sydjylland).  
 
Education Esbjerg har arbejdet på at påvirke de politiske rammer for uddannelse. Det har bl.a. 
resulteret i, at kandidatreformen fra 2023 specifikt tager hensyn til geografiske balancer og 
områder med høj efterspørgsel efter arbejdskraft i udmøntningen af nye studiepladser.  
 
Education Esbjerg arbejder samtidig målrettet med rekrutteringskampagner rettet mod 
potentielle studerende. I 2024 har Education Esbjerg igangsat en kampagne, der pr. dags 
dato har fået over 9 mio. eksponeringer på tværs af Facebook, Instagram, TikTok, YouTube og 
Google. Kampagnen har samtidig resulteret i over 100.000 klik ind på e1education.dk, hvor 
potentielle studerende kan blive klogere på, hvad Esbjerg kan tilbyde som studieby og blive 
ledt videre ind på uddannelsesinstitutionernes hjemmesider. I efteråret 2024 igangsætter 
Education Esbjerg desuden en kampagne rettet specifikt mod internationale studerende. 
 
Med henblik på at styrke rekrutteringen af lokale unge til de videregående uddannelser har 
Education Esbjerg i 2024 igangsat et samarbejde med ungdomsuddannelserne i Esbjerg og 
de omkringliggende kommuner. Formålet er at øge kendskabet blandt unge i Sydvestjylland til 
de over 60 forskellige videregående uddannelser i Esbjerg og de særlige tilbud, E.1 
uddannelseskonceptet giver adgang til. Samarbejdet skal samtidig styrke videndeling og 
koordinering af fælles tiltag, fx for at fremme tilmeldinger til åbent hus på de videregående 
uddannelsesinstitutioner.  
 
Education Esbjerg arbejder sammen med Erhvervsakademi SydVest på at udvide rammen for 
engelsksprogede studiepladser på de korte og mellemlange uddannelser. På universitetsområdet 
bliver der løbende fulgt op på kandidatudvalgets arbejde mhp. at sikre, at en så stor andel af de 
engelsksprogede studiepladser som muligt bliver placeret i Esbjerg. Senest er der indgået en 
alliance med Business Region Århus mhp. at lægge stort politisk pres på Christiansborg for at øge 
optaget af internationale studerende. 
 



 

 4 

Inden for velfærdsuddannelserne (lærer, pædagog, sygeplejerske og socialrådgiver) arbejder 
Education Esbjerg sammen med UC SYD samt alle de sydjyske kommuner på at sikre de 
nødvendige økonomiske rammevilkår, der muliggør et fortsat lokalt udbud af disse uddannelser. 
Konkret ventes et reformudspil fra regeringen i efteråret 2024, der skal adressere det faldende 
optag på velfærdsuddannelserne.  
 
Med uddannelseskonceptet E.1 har vi skabt et stærkt brand, der har sat Esbjerg på landkortet, og 
støbt fundamentet for fremtidens attraktive og praksisnære uddannelsesmiljø, som giver optimale 
vilkår for læring, trivsel og tilknytning, med afsæt i de unges behov og virksomhedernes krav til 
fremtidens arbejdskraft. Education Esbjerg har på kort tid lanceret en række nye koncepter og 
tiltag, som allerede gør en konkret forskel både for studerende og virksomheder. Det gælder bl.a. 
E.1 Mentor, hvor erfarne medarbejdere fra Education Esbjergs medlemsvirksomheder er mentorer 
for byens studerende, E.1 Inspirational Talks hvor virksomhederne giver de studerende konkret 
inspiration og motivation til deres studierejse og E.1 First Job, som letter overgangen fra 
uddannelsen til det første job i lokalområdet.  
 
Der arbejdes pt. på at etablere et set-up for evalueringer af de forskellige elementer under E.1-
konceptet, så vi kan måle effekten af de initiativer, der søsættes, med det formål, at vi hele tiden 
forbedrer os. Dertil kommer, at Education Esbjerg løbende har udbygget samarbejdet med 
uddannelsesinstitutioner og virksomheder. Det er en målsætning for Education Esbjerg, at der 
inden udgangen af 2024 er indgået 4 forpligtende skriftlige aftaler med de videregående 
uddannelser i Esbjerg om udvikling og udbredelse af E.1-konceptet.  
 
Education Esbjerg har pr. dags dato 147 medlemmer. Målsætningen inden udgangen af 2024 er 
250.  
 
Endelig har Education Esbjerg etableret dialog med internationale partnerbyer via WECP, som giver 
basis for en markant skalering og internationalisering af E.1 i de kommende år, og som giver helt 
nye muligheder for samarbejde på uddannelsesområdet til gavn for både studerende, uddannelser 
og virksomheder i Esbjerg.   
 
Den fremtidige udvikling i 2025 til 2027  
  
Education Esbjerg vil i 2025 til 2027 fortsætte arbejdet med at udvide paletten af uddannelser i 
Esbjerg. Det vil ske gennem samarbejde med de to universiteter (AAU og SDU) om udarbejdelse af 
konkrete uddannelsesstrategier/handlingsplaner, der har til formål at øge antallet af attraktive 
uddannelser, der bliver udbudt i Esbjerg. 
 
Education Esbjerg vil sammen med Aalborg Universitet etablere en engelsksproget 
softwareuddannelse (bachelor og kandidat) i Esbjerg med 50 studiepladser fra september 2030. 
Uddannelsen adresserer et meget stort behov blandt lokale virksomheder for at kunne rekruttere 
medarbejdere med specialiserede IT-kompetencer. Efterspørgslen efter medarbejdere inden for IT 
og digitalisering er således steget med over 160 pct. i Sydvestjylland siden 2007, hvor den til 
sammenligning ikke har ændret sig på landsplan.  
 
I samarbejde med Region Syddanmark, Esbjerg Sygehus og SDU vil Education Esbjerg desuden 
udvide antallet af studiepladser på kandidatuddannelsen i medicin til i alt 50 pladser. 
Uddannelsen åbnede i 2022 og har været en stor succes med senest 1.332 ansøgere til 
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uddannelsens 30 pladser i 2023. Med afsæt i Sundhedsstrukturkommissionens anbefalinger vil 
Education Esbjerg arbejde aktivt for at udvide kandidatuddannelsen samt på sigt etableringen af 
en bacheloruddannelse i medicin. 
 
I 2025 til 2027 vil Education Esbjerg styrke markedsføringsindsatsen mod potentielle studerende 
bl.a. ved at udforske nye formater og kanaler, fx ved at samarbejde med udvalgte influencere på de 
sociale medier. Education Esbjerg vil også udnytte den digitale E.1 platform til i endnu højere grad 
at målrette kommunikationen mod de unge, herunder særligt elever på ungdomsuddannelserne. 
Samtidig vil Education Esbjerg videreudvikle kampagneindsatserne rettet mod internationale 
studerende igennem samarbejder med relevante aktører (både nationalt og internationalt), fx 
Study in Denmark. Til det formål vil Education Esbjerg styrke involveringen af de nuværende 
internationale studerende i Esbjerg, der kan fortælle om de positive aspekter ved at studere i 
Danmark/Esbjerg.  
 
I 2025 til 2027 vil Education Esbjerg yderligere udbygge samarbejdet med 
ungdomsuddannelserne i Esbjerg og de omkringliggende kommuner. Det indebærer bl.a. en øget 
tilstedeværelse på ungdomsuddannelserne for at øge kendskabet til uddannelsesmulighederne i 
Sydvestjylland. Det skal fungere som et supplement til den lokale studievejledning, der i dag 
varetages af Studievalg Danmark. Samtidig vil Education Esbjerg bruge input fra elever på 
ungdomsuddannelserne mere aktivt i udviklingen af rekrutteringskampagner med henblik på at 
ramme den unge målgruppe. Endeligt vil Education Esbjerg udvide E.1 uddannelseskonceptet til 
også at favne ungdomsuddannelserne, fx ved at give eleverne adgang til den digitale platform og 
invitere dem med til relevante E.1 events. Formålet er at give eleverne indblik i det unikke 
studiemiljø i Esbjerg og udbrede kendskabet til E.1 konceptet, allerede før de starter på en 
videregående uddannelse. 
 
I 2025 til 2027 vil Education Esbjerg skrue op for det internationale samarbejde med fokus på at 
udbrede kendskabet til Esbjerg som studieby og til de mange potentialer og perspektiver, som 
Esbjerg byder på for internationale studerende og uddannelsespartnere. Dette vil ske i tæt 
samarbejde med de byer, der er tilknyttet WECP. 
 
Med opbakning fra Esbjerg Kommune kan Education Esbjerg fortsætte sit arbejde med at styrke 
og udbrede E.1 uddannelseskonceptet til alle byens 6 uddannelsesinstitutioner og markant flere 
konkrete uddannelser, med afsæt i de formaliserede E.1 samarbejdsaftaler – og med 
udgangspunkt i de behov og udfordringer, som den enkelte uddannelse står med. Education 
Esbjerg vil i den forbindelse have et særligt fokus på velfærdsuddannelserne, herunder 
læreruddannelsen på UC SYD, hvor problemerne med faldende søgning, manglende trivsel og høje 
frafaldsprocenter er særligt udtalte. Det er helt afgørende for Esbjerg Kommune og hele 
lokalområdet, at netop den udvikling bliver vendt.     
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Den nye digitale platform, E.1 
Education, som går i luften 1. 
september 2025, skaber fundamentet 
for en fuld digital understøttelse af E.1, 
styrker mulighederne for aktiv 
interaktion mellem studerende, 
virksomheder og 
uddannelsesinstitutioner markant, og 
bliver et afgørende omdrejningspunkt 
for videreudviklingen og skaleringen af 
E.1 i de kommende år.  
Education Esbjerg vil fortsætte det 
politiske lobbyarbejde med henblik på 
at øge mulighederne for at optage 
flere internationale studerende på de 
engelsksprogede uddannelser i 
Esbjerg. Særligt på de korte og 
mellemlange videregående 
uddannelser er der blevet skåret 
kraftigt ned i antallet af 
engelsksprogede studiepladser som 
følge af et politisk ønske om at 
reducere SU-udgifterne til internationale studerende. Det loft ønsker Education Esbjerg at få 
hævet med henblik på at adressere den store arbejdskraftefterspørgsel bl.a. inden for IT-
området. 
 
Dertil vil Education Esbjerg ligeledes fortsætte sit politiske interessevaretagelsesarbejde i 
forbindelse med reformen af velfærdsuddannelserne. Formålet er at sikre et tilstrækkeligt 
økonomisk fundament, der betyder, at UC SYD fortsat kan udbyde velfærdsuddannelser lokalt 
i Esbjerg.  
 
Arbejdet med etableringen af uddannelsesbyggeriet på Esbjerg Strand er så småt påbegyndt i 
2024. Givet, at finansieringen, lokalplan og øvrige relevante forhold er afklaret senest Q1 
2025, er det målsætningen at sætte byggeriet i gang i 1. halvår 2026. 
 
Økonomi og finansieringsbehov 2025-2027 og 2028 
 
Med henblik på at videreføre og udvikle Education Esbjergs vision og mål, jf. ovenstående 
ansøges Esbjerg Kommune om en årlig bevilling på 15 mio. kr. i budgetårene 2025-2027 
samt 5,5 mio. kr. i 2028.  
 
For at sikre opbakning fra private bidragsydere har Education Esbjerg sideløbende med 
ansøgningen til Esbjerg Kommune dialog med private fonde om medfinansiering af foreningens 
aktiviteter. Claus Sørensens Fond har tilkendegivet, at de vil bevillige 10 mio. kr. i 2025 til 2027 
under betingelse af, at Esbjerg Kommune i samme periode årligt bevilliger 15 mio. kr. Fonden 
bevilliger således først formelt pengene efter budgetforhandlingerne er afsluttet i Esbjerg 
Kommune. Der har endnu ikke været nogen dialog med Claus Sørensens Fond om 2028. 
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De opgaver, Education Esbjerg ansøger Esbjerg Kommune om tilskud til pr. år i 2025, 2026 
og 2027, er følgende: 
 
 Løn- og personaleudgifter til medarbejdere, der arbejder med public affairs, 

kommunikation, student life, company partnerships, overordnet udvikling af E.1-
konceptet samt administration 

 Eksterne omkostninger i relation til public affairs aktiviteter, som skal forbedre 
rammevilkårene for udbuddet af uddannelser samt øge antallet af internationale 
studerende i Esbjerg 

 Markedsføring af Esbjerg som uddannelsesby og sammenhængen til E.1-konceptet 
 Samarbejde med uddannelsesinstitutionerne om tiltrækning af nye uddannelser 
 Udvikling og udbredelse af E.1-konceptet med vægt på at øge trivslen blandt de 

studerende samt de virksomhedsrettede aktiviteter 
 Opbygning af samarbejdet med uddannelsesinstitutioner og aktører i WECP-byerne 

De øvrige aktiviteter vil blive finansieret af bidrag fra Claus Sørensen Fond, øvrige fonde samt 
medlemsbidrag, se nedenstående tabel. 
 

 
 
 
Når Education Esbjerg træder ind i 2028 er det forventningen, at E.1 platformen er blevet så 
stærkt et værktøj, at foreningen har fundet en partner til at sikre den fremtidige udvikling og 
drift af platformen, samt at platformen kommercielt er selvfinansierende. Det er derfor 
forventningen, at der ansøgte tilskudsbeløb vil falde til 5,5 mio. kr. og dække omkostninger til 
public affairs aktiviteter samt markedsføring af Esbjerg som studieby.  
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De opgaver, Education Esbjerg ansøger Esbjerg Kommune om tilskud til pr. år i 2028, er 
således følgende: 
 
 Løn- og personaleudgifter til medarbejdere, der arbejder med public affairs og 

kommunikation Eksterne omkostninger i relation til public affairs aktiviteter, som skal 
forbedre rammevilkårene for udbuddet af uddannelser samt øge antallet af 
internationale studerende i Esbjerg 

 Markedsføring af Esbjerg som uddannelsesby og sammenhængen til E.1-konceptet 

 

     
 
Sammenfatning 
 
Med henblik på at videreføre og udvikle Education Esbjergs vision og mål, jf. ovenstående 
ansøges Esbjerg Kommune om en årlig bevilling på 15 mio. kr. i budgetårene 2025-2027 og 
5,5 mio. kr. i 2028.  
 
For at sikre opbakning fra private bidragsydere har Education Esbjerg sideløbende med 
ansøgningen til Esbjerg Kommune dialog med private fonde om medfinansiering af 
foreningens aktiviteter. Der er for nuværende ikke søgt om støtte til aktiviteter vedrørende 
2028 hos nogle fonde.  
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1. Ansøgning om permanent årligt tilskud til Esbjerg City 
 
2. Oplysninger om ansøger 

• Esbjerg City 
• Kontaktperson 

Brigitta Christensen 
Torvet 16 1. sal  
6700 Esbjerg 
Telefon: 75 13 65 00 
E-mail: info@esbjergcity.dk 
www.esbjergcity.dkKontaktoplysninger  
 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Kære politikere og ledelse i Esbjerg Kommune, 
Vi ansøger hermed om et fast årligt tilskud på minimum 800.000 kr. til Esbjerg City. 
  
Byens hjerte er og bliver bymidten! 
Først og fremmest vil vi gerne sige tusind tak for jeres økonomiske støtte de seneste år. 
Denne støtte har været og bliver altafgørende for vores forening. 
  
Vi arbejder hver dag for en levende midtby. En levende og attraktiv bymidte er det 
naturlige samlingspunkt for både erhvervsdrivende, borgere og turister. Bymidten er 
dog under pres, især på grund af den stigende e-handel, som er en af de største 
udfordringer for byernes udvikling.  
  
I foråret har vi ydermere været ganske udfordret på parkeringsproblematikken, der har 
kostet både kunder og ikke mindst omsætning i midtbyen. Både fra lokale borgere og 
såvel danske som udenlandske turister udefra bliver vi dagligt mødt med negativitet 
omkring parkeringsproblematikken og vi er bekymrede for, om det arbejde, der de 
sidste 4 år på bedste vis har foregået for at forbedre midtbyen, er blevet sat tilbage 
hermed.  
  
Heldigvis mærker vi dog også positive strømninger, hvor der er mere fokus end 
nogensinde før på bymidten og de tomme lejemål og de muligheder, som de 
sidstnævnte giver.  
  
Medlemskab af cityforeningen er dog frivilligt, så flere nye butikker og restauranter 
betyder ikke nødvendigvis tilsvarende flere penge til vores forening. Vores forening er 
baseret på medlemsbetaling fra detailhandelsaktører, spisesteder og liberale erhverv. 
Men vi mangler økonomi til langsigtet udvikling.  
  
Tidligere funktioner, der trak folk til bymidten, såsom at hæve penge eller betale 
regninger, er nu digitale. Vores ambitioner er større end vores midler. Vi har brug for en 
stabil økonomi for at kunne fokusere på langsigtede projekter og udvikling. 
  
Vores pendant i Kolding City har i foråret valgt at lukke deres forening ned, da det ikke 
kunne køre rundt økonomisk, hvilket er en katastrofe for hele Kolding by. Der skulle vi 
nødigt nå til. 
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______________________________________________________________________ 
Vi har været rigtig gode til at finde løsninger og midler hos samarbejdspartnere, men 
den moderne forbruger forventer meget mere i dag. Der er brug for at komme op i et 
højere luftlag – og det koster bare. 
  
Konkurrencesituationen mellem byerne er også intensiveret, og vi må bare konstatere, 
at det er de byer, der gør sig lækre og byder ind med masser af liv, aktiviteter af høj 
kvalitet og markedsføring, der vinder. 
Vi skal udvikle akkurat, som vi har gjort siden Covid-19 med stor succes frem for kun at 
drifte. 
  
Vores Summer City-koncept har med stor succes tiltrukket både borgere og turister 
med udadvendte aktiviteter, som understøtter hele midtbyen. Vi har sendt rigtig mange 
turister hjem med et positivt indtryk af Esbjerg, og byens egne borgere leger sig i 
sommerperioden gennem byen. 
  
Årligt arrangerer vi i Esbjerg City +50 events, der betyder, at der er noget at komme 
ind i midtbyen efter. Her kan alt ske bortset fra at kede sig. Det ville på ingen måde 
kunne lade sig gøre uden jeres, medlemmernes og sponsorernes penge. 
  
For at klare os i fremtiden skal vi omstille bymidten til at møde de nye behov for 
oplevelser, fritidsliv og gode mødesteder hele året. De 800.000kr.  vi har modtaget de 
sidste 2 år er en både god og flot start, men vi har brug for fortsat strategisk og 
økonomisk støtte fra kommunen for at fortsætte denne udvikling. 
  
Mange andre med Esbjerg sammenlignelige byer modtager store faste kommunale 
tilskud, der ligger fra 1 mio. kr. til 3 mio. kr. Vi ansøger derfor om et fast årligt tilskud 
til Esbjerg City, der minimum udgør 800.000 kr. Dette vil give os mulighed for at 
arbejde med udfordringerne fra stigende e-handel, ændrede indkøbsvaner og faldende 
butikstal. Midtbyen spiller en vigtig rolle for både det lokale erhvervsliv, byens 
indbyggere og turister.  
  
Vi er kommunens langt største by – det er i Esbjerg udfordringerne er, så vi håber, at 
man vil se positivt på denne ansøgning. 
  
Størstedelen af alle de ting, vi laver, er af stor vigtighed for både kommunens og byens 
image. Skulle vi leve udelukkende af kontingentindtægter, ville vi endog i særdeles 
væsentligt omfang skulle nedsætte vores aktivitetsniveau. 
  
Tilskuddet vil blive brugt til flere og bedre events, koordinering, kompetenceudvikling, 
byudsmykning/citydress og ekstra markedsføring. En stor del af vores øvrige budget 
(ca. 700.000 årligt) går til byens julebelysning, som i andre byer er en kommunal 
opgave. Flot julebelysning er afgørende for byens branding og borgernes stolthed. 
  
Vi håber, at byrådet vil understøtte vores lokale handelsliv og fortsat bidrage til at 
skabe en levende midtby sammen med Esbjerg City. 
  
Vedhæftet er folderen ”Hvem er Esbjerg City”. 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  800,0 800,0 800,0 800,0 
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Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 800,0 800,0 800,0 800,0 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
Esbjerg City har i snit årligt indtægter fra kontingenter på 1.453.000 kr. og andre 
indtægter på 400.000 kr. ud over tilskuddet fra Esbjerg Kommune. 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
I Budget 2023 – 2026 blev der afsat 800.000 kr. årligt i tilskud til Esbjerg City i 2023 og 
2024. 
 
 



Sammen skaber 
vi en levende 
bymidte!
VELKOMMEN til - en energisk
handelsby med mange lokale 
og internationale gæster og 
masser af muligheder for 
kulturshopping.



ESBJERG CITY arbejder for at styrke fællesskabet mellem vore med-
lemmer og sammen vinde kampe. Ligesom i idrætsverdenen befinder vi 
os i en verden præget af stor konkurrence. Fra store butikscentre i andre 
byer og fra nethandel. Vi arbejder for, at midtbyen skal være en stærk 
shopping- og oplevelsesdestination. Og ikke mindst gør vi vores for at 
fortælle, at midtbyen er og skal være et levende, åbent og attraktivt sted 
at besøge.

De erhvervsdrivende er nøglen til byens pulserende liv og udvikling. De 
sætter med deres holdning til service og måde at tage imod kunderne på 
et vigtigt aftryk på Esbjergs image i dagligdagen. De er med til at gøre det 
til en oplevelse at gå på opdagelse i de mange specialbutikker og centre 
samt at nyde livet på byens restauranter og caféer.

I Esbjerg City har vi en holdning til, hvordan vi skal fremtræde over for de 
mange kunder, der dagligt kommer i vore butikker. Det handler meget om 
tilgængelighed og åbenhed. Om aktiviteter, der gør byen levende. Om at vi 
skal have en ren, sikker og tryg by. Om æstetikken i byrummet. Og endelig 
om, hvad der skaber fællesskab og netværk blandt medlemmerne.

Det stærke fællesskab

Vi har holdninger

● Møde hver 2-3 mdr. med kommunaldirektør, teknisk  
 direktør med flere i forhold til et strategisk samarbejde
● Arbejder med en proces, hvor erhvervslivet kan arbejde med at udvikle  
 egne butikker og bidrage til bylivet - workshops afholdes i sensommeren 
● Kundetællere/analyser
● Bruger mange ressourcer på parkeringsproblematikken
● Trafik- og Mobilitetsplan for Esbjerg midtby – bæredygtig mobilitet
● Sivegadetrafik i Kongensgade fra Kronprinsensgade til Stormgade.
● Udmøntning af Erhvervsfremmestrategien
● Byudviklingsplan for Esbjerg midtby
● Renovering af Esbjerg Bypark
● Politisk interessevaretagelse (lokale og nationalt).
● Esbjerg Festuge ∙ Fantasyfestival ∙ Flagdag ∙ Tall Ships Races

Samarbejdspartner
ESBJERG KOMMUNE er en stor  
samarbejdspartner både i forhold til  
udfordringer, byudvikling og events.

facebook.com/EsbjergCityesbjergcity

Få et indtryk af bl.a.:
● Esbjerg City Gavekort
● Oversigt over gavekortmodtagere
● Medlemsoversigt
● Nyheder
● Aktuelle aktiviteter og events

● Anbefalede åbningstider i City
● Esbjerg City bykort
● Parkeringsinfo
● Kontaktinformation til Esbjerg City
● Medlemslogin
● Links

Besøg os på hjemmesiden  
og de sociale medier

Over21.000følgere

www.esbjergcity.dk

Netop nu arbejder vi med disse ting



Et medlemskab giver bl.a.: 
● Viden om hvor og hvornår der er  
 aktiviteter og events i byen, som I  
 kan udnytte i egen markedsføring, til  
 aktiviteter i forretningen, til nyhedsinfor- 
 mation til kunder m.m.
● Mulighed for synlighed gennem  
 foreningens kuponhæfter, aviser og  
 mediepartners øvrige udgivelser -  
 med gode annoncetilbud.
● Information af praktisk karakter, som  
 har relevans for jeres forretning og  
 kunder.
● Vores event-, markedsførings- og  
 aktivitetsplan, som giver et overblik  
 og beskriver mange af årets aktiviteter  
 og events, foreningens markedsføring  
 og egne markedsføringsmuligheder  
 ifm. aktiviteterne.
● Digitale ”nyhedsbreve” med aktuelle  
 informationer, nyheder, særlige  
 medlemstilbud, m.m.
● Online synlighed gennem City’s  
 hjemmeside med optagelse på  
 medlemslisten og link til egen  
 hjemmeside.

● Online synlighed gennem City’s  
 Facebookside med mulighed for  
 eksponering af nyheder,  
 aktiviteter m.m.
● Mulighed for Fordelskort til alle  
 ansatte.
● Mulighed for at byde ind med fordel/ 
 fordele til Fordelskortet.
● Gode annoncerabatter.
● I løbet af året afvikles et antal med- 
 lemsarrangementer, hvor medlemmer  
 eller foreningen inviterer til arrange- 
 menter, faglige indspark, oplevelser, 
 aktiviteter el.lign.

 

● Som medlem kan I tilsluttes Esbjerg  
 City Gavekort helt gratis og få del i den  
 store millionomsætning. Byens kunder  
 kan købe det fysiske gavekort flere  
 steder i byen og via vores hjemmeside,  
 og det kan benyttes mange steder i  
 byen - i forretninger, caféer, restauran- 
 ter, kulturinstitutioner m.m.  

● Som medlem kan I deltage på vores  
 årlige generalforsamling og få indblik,  
 indsigt og overblik over foreningens  
 arbejde.
● Som medlem bliver I en del af et lokalt  
 og stærkt netværk.

Medlemskab af Esbjerg City
ESBJERG CITY er byens uafhængige og frivillige interesseorganisation og ejes af foreningens medlem-
mer. Medlemsskaren dækker både detail-, café og restaurationsbrancherne, kulturinstitutioner,  
oplevelsesindustrien, hoteller, liberale erhverv og mange flere.

Når Cityforeningens medlemmer i fællesskab taler med én stemme bliver  
der lyttet. Som medlem er I derfor i høj grad med til at styrke både  
dine egne og medlemskollegers vilkår i Esbjerg City.

Esbjerg City arbejder bl.a. for: 
● at optimere rammer for at  
 drive en god, lønsom og solid  
 forretning i Esbjerg City.
● at markedsføre Esbjerg City  
 lokalt og regionalt.
● at informere om aktiviteter  
 og events, som kan øge  
 salg af varer, oplevelser  
 og ydelser.
● at føre en positiv og udvik- 
 lende dialog med Kommunen,  
 Business Esbjerg, Borgmeste- 
 ren, politikere og Destination  
 Vadehavskysten for at optime- 
 re vores medlemmers forret- 
 ningsvikår.
● at byens kunder får de bedste  
 muligheder for at besøge og  
 opleve byens shopping, kul- 
 tur- og restaurationsmiljø.
● at bidrage aktivt i erhvervs- 
 udvalg og netværk for at  
 styrke foreningens og dermed  
 medlemmernes indflydelse og  
 interesser.



Det 
er vigtigt, 

at vi støtter
hinanden

Den bedste gaveidé året rundt er et fælles
gavekort til de mange spændende butikker
i BROEN Shopping og Esbjerg City

BROEN Shopping/Esbjerg City gavekort
Med et BROEN Shopping/Esbjerg City Gavekort har du en populær gave, 
der vækker glæde hos alle. Gavekortet kan indløses over 
flere omgange - så modtageren har rig mulighed 
for at finde den helt rette gave. 

EL
VIPFORD SKORTFOR MEDARBEJDERE

VI STÅR SAMMEN i Esbjerg City, også om at give hinanden 
gode tilbud. Fordelskortet til medarbejdere i medlemsbutik-
ker er en stor succes. Ikke færre end 2.300 har kortet, der 
giver adgang til mange fordele, faste tilbud og fladere priser, 
når der handles hos andre medlemmer af Esbjerg City. 

Har du også et godt tilbud, som andre ansatte kan benyt-
te sig af hos dig? Send en mail på info@esbjergcity.dk og 
fortæl, hvad du gerne vil have med på fordelskortet.

Kortet er personligt, og der skal skrives navn på bagsiden. 
Nogle steder må du forvente, at legitimation skal vises sam-
men med fordelskortet, så tilliden ikke misbruges. 

Fordelskortet afleveres, når ansættelsen ophører.  
Ved udmeldelse skal alle kortene afleveres til Esbjerg City.  
De faste fordele kan du se på www.esbjergcity.dk.

Gavekortet 
udstedes hos:
Føtex, Smedegade
Just Ask, Torvegade 31
Esbjerg City, Torvet 16 1. sal
Løvbjerg, Schaubparken 24
Profil Optik, Kongensgade 50
 Skoringen, Broen Shopping
Zeiss Vision Center, Broen Shopping

Vi udsteder årligt for 10.000.000,-i gavekort
Esbjerg City har hele admini-strationen.

Fordelskort til 
medarbejderne i Esbjerg CityKortet leveres i

GAVEÆSKE 
- samt en liste over,  

hvor kortet kan  
bruges.



BEGIV DIG UD I EN BY  
- hvor alt er muligt bortset fra at kede  

sig. Shopping & masser af gratis  
sommeroplevelser for hele  
familien i hjertet af Esbjerg https://online.fliphtml5.com/pywsa/lyaz/

E S B J E R G  2 0 2 4
SUMMERCITY

LATEMIDEARLY
E S B J E R G  2 0 2 4
SUMMERCITY

LATEMIDEARLY

Aktiviteter i Esbjerg
i ugerne 19 til 36

E S B J E R G  2 0 2 4
SUMMERCITY

MAJ
JUNI
JULI
AUGUST

SEPTEMBER

For fjerde år i træk laver vi Summer 
City Esbjerg fra uge 26 - 33. 
En satsning, der skal få byens gæster 
og egne borgere til at blive længere 
i midtbyen og bruge midtbyen som 
det naturlige samlingssted. Det er en 
kombination af faste fysiske aktiviteter, 
musik, gadeteater, minigolf, cirkus, 
sandkassemiljø, sportsaktiviteter, oaser, 
events, X og O-spil og meget mere. 
Hold dig orienteret om Summer City 
Esbjerg på esbjergcity.dk/Summercity 
eller scan QR-koden og se hele 
programmet. Det er i år en light udgave.



Omkring 50 årlige EVENTS 

ROSÉ
MINI

festival

Gyldig 2. - 4. august 24

Vinaktører og 

restauranter deler 

smagsprøver ud 

på lækker rosévin 

mod forevisning af 

afk rydsningskortet 

på modsatte side.

KUN

150,-

3 årlige Late Nights Motorcykeltræf Dansens Dag Blå mandage Esbjerg Veteranløb

Kræmmermarked Esbjerg Festuge Color Fun Esbjerg Summer City

Esbjerg Pride

European Etreet market

Koncerter

Foreningernes Dag

Blomsterevent

Fantasyfestival Energiens Folkemøde

Rosé Festival Masser af musik

Efterårsferie

Sommerbio på Torvet



Her er blot nogle af de spændende begivenheder, som 
Esbjerg City står bag i november/december måned:
Online julebrochure med alle juleaktiviteter i Esbjerg City
Julebelysningen  ●  Lystænding  ●  Julemanden
Juletræstænding  ●  Julekonkurrencer  ●  Luciaoptog
Juleparade  ●  Masser af juleaktiviteter og musik
Citynisserne  ●  Esbjerg City Christmas Friends

Derudover  
samarbejder vi om
Julehyttebyen og  
Skøjtebanen

Glæd et barn
Giv en hjertegave fra Ønsketræet. 

Se mere på www.esbjergcity.dk

Julensmagi
I  E S B J E R G  C I T Y

O P L E V

CHRISTMASFRIENDSEsbjerg City



Torvet 16, 1. sal • 6700 Esbjerg
Telefon 7513 6500

info@esbjergcity.dk • www.esbjergcity.dk

2 0 0  s p e c i a l f o r r e t n i n g e r  ●  c a f é e r  ●  r e s t a u r a n t e r  ●  s h o p p i n g c e n t r e  ●  v a r e h u s e
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1. Bevarelse og udvikling af Ribe Turist og handelsliv. 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Ribe handelsstandsforening (RHF):  
• Kontaktoplysninger 

Formand Keld Bern Vestergaard 
Saltgade 11  
6760 Ribe. 
Tlf. 24270121 
Mail: Mr@inforibe.dk 
 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Ribe Handelsstandsforening ønsker at søge om et fast årligt tilskud til fortsat drift af 
foreningens nuværende aktivitetsniveau. Tilskuddet skal sikre en videreudvikling- og 
bevaring af de aktiviteter og events, som i stigende grad tiltrækker et større opland af 
handlende til byen, og som ikke mindst giver byens mange turister en unik oplevelse, 
når de besøger Ribe.  
 
Vi oplever et stort pres på detailhandelen i midtbyen, og vi står over for flere 
butikslukninger end vi tidligere har oplevet. Hvis vi skal bevare en aktiv 
handelsstandsforening, og en levende bymidte i årene der kommer, og derved sikre et 
stabilt grundlag for butiksdrift, så er det afgørende, at vi har en økonomi i balance. 
Tilskuddet vil sikre grundlaget for byens handel og turisme, samt de mange kulturelle 
arrangementer og events, der hvert år afholdes. Ribe er unik inden for detailhandel i 
forhold til byens størrelse, Ribe handels vision er for nuværende og i fremtiden at sikre 
at Ribe fortsat kan være en aktiv og attraktiv by i Esbjerg Kommune, både hvad angår 
handel, turisme og bosætning.  
 
Ribe har modtaget flere fornemme priser som vi fortsat gerne vil leve op til, og et fast 
årligt tilskud vil være afgørende for at sikre den fortsatte branding af Ribe langt ud over 
kommunens og Danmarks grænser. 

 
Ribe Handelsstandsforening markedsfører sig bredt, vi tiltrækker hele året handlende 
fra Tønder i syd, og fra hele området over mod trekantområdet. I højsæsonen er der et 
stort antal besøgende fra hele den jyske vestkyst, anslået besøges Ribe hvert år af 
mere end 1 million gæster, som primært besøger byen i højsæson. 
 
Ribe Handelsstandsforening har tidligere i samarbejde med Esbjerg og Bramming 
handelsstandsforeninger søgt om Kr.  950.000 pr. år til Ribe Handelsstandsforening.  
I Budget 2023 – 2026 fik Ribe Handelsstandsforening et årligt tilskud på 300.000 kr. i årene 
2023 og 2024 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Vi ønsker et fast årligt tilskud på Kr. 600.000 i årene fremover, som kan give det 
bæredygtig økonomiske grundlag til at udvikle og modstå presset for butiksdød, så vi 
stadig kan opretholde en levende handelsby. 
 

mailto:Mr@inforibe.dk
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Det skal nævnes at Ribe Handelsstandsforenings medlemmer og aktiviteter årligt 
bidrager med omkring Kr. 960.000 i form af indbetalte kontingenter og forskellige salgs 
tiltag. 
 
 
Vedlagt bilag med budget for Ribe Handelsstandsforening 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  600,0 600,0 600,0 600,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 600,0 600,0 600,0 600,0 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 

• Projektets samlet økonomi  
Der er udgifter for 1.658.000kr om året i budgetårene, og ca. 1058.000 kr. i 
indtægter de næste 4 år. uden kommunal støtte. 
 

• Er der en egenfinansiering fra ansøgeren? 
Der kommer ca. 962.000 ind fra medlemmer, torvedage, vinfestival og 
bygavekort  
 

• Er der søgt/tilsagn om tilskud fra andre, fonde, puljer, legater mm.? 
Ja fra Esper Andersen fonden, de modtagne midler er dog betinget af at de 
bruges udelukkende på uddannelsesmæssige formål, og må derfor ikke bruges til 
drift.  

 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 



Ribe Handelsstandsforening

Årsrapport 2022/23 og budget 2023/24 + 2024/25
Budget 2024/25

Indtægter
Medlemskontingent 800.000
Aktivitetsbidrag
Tilskud Esbjerg Kommune 600.000
Tilskud Esbjerg Kommune periodiseret primo
Tilskud Esbjerg Kommune periodiseret ultimo
Esper Andersen og hustru matilde Fond 200000
Andre indtægter (Esb. Eventsekretariat 47.750) 0
I alt 1.600.000

Bygavekort
Administration -30.000
Restsaldi bygavekort 115.000
Terminalafgift 13.400
Udbetaling af nulstillede gavekort -10.000
Oplevelsesgavekort
Omslag til gavekort -30.000
I alt 58.400

DÆKNINGSBIDRAG 1.658.400

Markedsføring
Årsaftale Jysk Fynske Medier -300.000
Ribe Brochuren
Fælles markedsføring -25.000
Årets navn -1.000
Sponsorater -60.000
Skilte indfaldsveje -32.000
Hjemmeside -5.000
I alt -423.000

Aktiviteter
Diverse (tilskud til nye og etablerede events) -10.000
Markedsdage/torvemarked 38.000
Tulipanfest
Sommerudsalg
EM 2020 (21) - udgifter
EM 2020 (21) - indtægter
Sommeraktiviteter / Vikinge Marked / Dyreskue -11.000
Vægterrundgang -15.000
Ribe By Night -100.000
Påske
Foredrag / Underholdning
Sommer i Ribe / Musik i byen - udgifter -50.000
Efterårsaktiviteter -30.000
Opsyn -52.000
Sommer i Ribe / Musik i byen - indtægter
Vinfestival 120.000
I alt -110.000

Administrationsomkostninger
Gebyrer -16.000
Renteudgifter
Renter, Skat
Renter, kreditorer
Mødeudgifter -35.000
Kontorartikler -3.000
Gaver og blomster -3.000
Revisorhonorarer -21.000
Advokat
EDB-udgifter -18.000
Kontingenter -2.000
Administration
Eventkoordinator -225.000
Diverse udgifter / småanskaffelser -3.500
Forsikring -6.000
Husleje -45.000
Diverse -16.000
Udvikling / strategi -200.000
Lønninger -45.000
ATP-bidrag
Pension
AER
I alt -638.500

Jul i Ribe
Esbjerg kommune bidrag til juleaktiviteter 159.000
Bidrag, Jul i Ribe
Aktivitet (Løb i december) -30000
Omkostninger i forbindelse med juleaktiviteter
Hærværk juletræer
Koncert 25000
Aktiviteter Jul i Ribe -200.000
Annoncering Jul i Ribe -65.000
Honorar pedel Jul i Ribe
I alt -111.000

Julebelysning
Julebelysning -300.000
Træer -40.000
Julehytter -36000
I alt -376.000

KAPACITETSOMKOSTNINGER -1.658.500
DRIFTSRESULTAT -100

RESULTAT -100
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1. Ansøgning om tilskud til HHI Bramming 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• HHI Bramming 
• Formand Dennis Nielsen tlf.: 76560556  

 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Bramming er en by i en spændende udvikling på rigtig mange fronter.  
På boligfronten bliver der udviklet flere større boligområder forskellige steder i byen, 
som vi håber, kan tiltrække flere familier, og dermed kunne understøtte handelslivet i 
Bramming endnu mere. 
Der arbejdes også på at udvikle et stort centralt område i Bramming midtby til boliger - 
den såkaldte Planteskolegrund.  
  
På erhvervsfronten er der også sket en positiv udvikling af forretninger og virksomheder 
de seneste år med blandt andet nye detailbutikker som Jysk, T-Hansen, REMA 1000 og 
Vinspecialisten.  
I 2025 vil XL-BYG også udvide med en helt ny håndværkerbutik, og flere lejemål i 
gågaden er desuden også blevet lejet ud til nye butikker inden for det sidste halve år.  
 
Opgaverne i Bramming HHI 
I takt med udviklingen i hele Bramming, har HHI de seneste år iværksat en lokal 
branding kampagne, som skal være med til at underbygge alt det, som vi i forvejen er 
rigtig gode til, men som vi måske ikke har været gode nok til at få kommunikeret. 
Brandingkampagnen har haft forskellige fokusområder, blandt andet havde første 
kampagne et fokus på hverdagen i Bramming, hvor let det er at komme til og fra byen, 
og Bramming rummer alt det, som man skal bruge, uanset hvor man er henne i livet.  
 
Den kommende kampagne kommer til at have fokus på erhvervslivet, hvad Bramming 
kan tilbyde i forhold til arbejdspladser, for at gøre Bramming attraktiv at flytte til, så det 
samtidig spiller de store virksomheder i byen gode, i forhold til rekrutteringssituationer.  
For erhvervslivet i Bramming er nemlig gode til rigtig mange ting, men en 
grundlæggende opfattelse er, at virksomhederne er rigtig gode til at bakke op om 
hinanden, og så har vi også en rigtig god evne til at gå lidt længere for vores kunder, 
som gør, at vores kunder kommer igen og igen.  
Brandingprojektet er en meget tung økonomisk post, men vi ved, at det skaber meget 
stor værdi for både HHI, vores medlemmer og for Bramming som helhed.  
  
Som handelsstandsforening står Bramming HHI også for at arrangere aktiviteter som 
skal fremme handelen og aktiviteten i byen, og de seneste år har vi haft meget stor 
succes med at afholde en stor gadefest i centrum af byen, som år efter år udvikler sig. 
Gadefesten er en meget stor post i budgettet, og for at kunne løfte sådan et 
arrangement op på et niveau, hvor det henvender sig til flest muligt, har vi de sidste år 
brugt 100.000 kr. årligt på dette arrangement isoleret. Udover det kommer der flere 
arrangementer i løbet af året, som naturligt også kræver en del midler at få ført ud i 
livet.   
 
For at kunne udvikle vores forening endnu mere og sørge for, at der i fremtiden sker 
flere aktiviteter for medlemmerne og de handlende i byen, søger vi 300.000 kr. årligt, 
fremover. 
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4. Økonomi – beløb der søges om  
 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  300,0 300,0 300,0 300,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 300,0 300,0 300,0 300,0 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
I 2023 havde HHI Bramming indtægter fra kontingenter på 396.000 kr. samt indtægter 
fra sponsorater til branding kampagnen på 65.000 kr. 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
I Budget 2023 – 2026 blev der afsat 200.000 kr. årligt i tilskud til HHI Bramming i 2023 
og 2024. 
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Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
1.Overskrift  
Fulton Energi – et fokus på samarbejde om praktikforløb og 
kompetenceudvikling for unge fortrinsvis fra 8. klasse til 25 år 
 
2. Oplysninger om ansøger 
Fulton Fonden 
Anders Sørensens Vej 13 
7884 Fur 
Tlf.nr. 22964484 
Mail: kontor@fulton.dk 
 
3. Beskrivelse af forslag  
Baggrund:  
Esbjerg kommune har siden 2017 samarbejdet med Fulton Fonden om 
tilbud og indsatser målrettet udsatte unge i alderen 8.klasse til ca. 25 år. 
Projektet har navnet ”Esbjerg Matroserne” og omfatter årligt 8 pladser, 
som er fordelt mellem forvaltningerne Borger & Arbejdsmarked og Børn & 
Kultur 
Fulton Fonden udvider nu med skibet Fulton Energi. Projektet har fokus 
på læring i et maritimt arbejdsfællesskab med sidemandsoplæring.  
Esbjerg Kommune indgår en 4-årig aftale med projektet, som omfatter 
12 helårspladser. 
 
Projekt og målgruppe:  
Målet for projektet er at øge den enkelte unges trivsel og tro på egne 
evner og at udvikle sociale, personlige og faglige kompetencer ved en 
mere praksisanlagt eksponering for uddannelses- og jobvejen indenfor 
den maritime branche.  
Derudover arbejdes der på at skabe fritidsjob, praktikpladser og evt. 
lærepladser i de virksomheder på havnen, som projektet har 
samarbejdsaftaler med. 
Målgruppen er unge i alderen 8. klasse til ca. 25 år, der har udfordringer 
med bl.a. skolevægring, emotionelle eller sociale forhold, ensomhed eller 
manglende struktur og motivation, og som det ordinære skole- og 
uddannelsessystem og arbejdsmarked derfor har svært ved at motiverer 
og/eller fastholde. 
Projektet bygger på at den unge er hjemmeboende, og at den unge er på 
Fulton Energi i en arbejdsdag fra kl. 8 – kl. 15 
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Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

Tidligere ansøgning:  
Til budget 2024-27 blev et tilsvarende forslag fremsat. 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  1400 1400 1400 1400 
     
Drift af 12 pladser på Fulton Energi 1400 1400 1400 1400 
     

Beløbet reguleres en gang årligt d.1. januar med virkning fra 1. januar 2026 
 
5. Budget og Finansiering 
Fulton Energi har opnået ekstern finansiering af køb og ombygning af 
skibet, der danner rammen om tilbuddet. Det er således en del af den 
løbende drift, der betales af Esbjerg Kommune 
Den løbende drift beløber sig årligt til 3.300.000 kr., hvoraf Esbjerg 
Kommune bidrager med 1.400.000 kr. årligt. Den resterende del af 
driftsudgiften i projektperioden forventes finansieret via 
partnerskabsaftaler med virksomheder i Esbjerg, som bidrager med 
500.000 kr. årligt samt af Fulton Fonden, der bidrager med 1.400.000 kr. 
årligt (2025-priser). 
Esbjerg Kommune og Fulton Fonden drøfter et fælles samarbejde om 
fondsmidler til dækning af Esbjerg Kommunes andel af driften. 
Esbjerg Kommune kan sælge pladser på Fulton Energi til andre 
kommuner 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
Ved økonomiudvalgsmødet d. 24/6-24 blev sagen ”Tilbud fra Fulton 
Energi om tilbud til unge under 25 år” behandlet. Følgende beslutning 
blev truffet:  
”Besluttet at Esbjerg Kommune tilkendegiver overfor Fulton Energi, at vi 
er klar til at indgå en 4-årig aftale fra den 1. januar 2025. Det forventes 
at der fortsat arbejdes på yderligere eksterne bidrag til at nedbringe 
driftsomkostningerne for Esbjerg Kommune. Kontraktvilkår aftales inden 
budgetlægningen, hvor de økonomiske konsekvenser indarbejdes. Det 
forudsættes, at der gennemføres en evaluering indenfor den 4-årige 
periode. Målgruppen for tilbuddet drøftes med Esbjerg Kommune.” 
 



Udkast til aftale med Fulton Energi 
 
 
 
Undertegnede 
Esbjerg Kommune 
Børn & Kultur 
Torvegade 74 
6700 Esbjerg 
 
og 
 
 
Medundertegnede 
Fultonfonden 
CVR: 34682445 
Huginsvej 17 
7800 Skive 
 
 
Har indgået aftale om ”Fulton Energi”, som er praktikpladser på skibsprojektet Fulton Energi 
med fokus på samarbejde om praktikforløb og kompetenceudvikling for unge fra 8. klasse til ca. 
25 år. 
 
 
Aftalens parter 
Esbjerg Kommune 
Børn & Kultur, Torvegade 74, 6700 Esbjerg 
Kontaktperson: Skolechef Morten Mærsk Schmidt, tlf.nr 26151533 
 
og 
 
Fultonfonden, Huginsvej 17, 7800 Skive 
Kontaktperson: Direktør Jacob Jensen, tlf.nr 22964494 
 
 
Aftalens baggrund og formål: 
Esbjerg Kommune har siden 2017 samarbejdet med Fulton Fonden om Esbjerg Matroserne, som 
er tilbud og indsatser målrettet unge. Samarbejdet er struktureret omkring en fastkøbsmodel 
hvor Esbjerg Kommune køber et fast antal pladser. I 2021 blev samarbejdet udvidet fra 4 til 8 
pladser. 
 
Fulton Energi er en udvidelse af det eksisterende samarbejde. 
Projektet har fokus på læring i et maritimt arbejdsfællesskab med sidemandsoplæring. Projektet 
omfatter 12 helårspladser. 
Målet for projektet er at øge den enkelte unges trivsel og tro på egne evner og at udvikle 
sociale, personlige og faglige kompetencer ved en mere praksisanlagt eksponering for 
uddannelses- og jobvejen indenfor den maritime branche.  
Derudover arbejdes der på at skabe fritidsjob, praktikpladser og evt. lærepladser i de 
virksomheder på havnen som projektet har samarbejdsaftaler med. 
 
 
 
Personale tilknyttet Fulton Energi 
Fulton skal sikre, at personalet tilknyttet Fulton Energi har ren børneattest og ikke har 
anmærkninger på deres straffeattest, der strider imod varetagelse af jobbet. 



 
Aktivitetsplan 
Arbejdsdagen på Fulton Energi er hverdage fra kl. 8-15. De unge indgår i dagligdagen sammen 
med de faste medarbejdere og hjælper med at løse meningsfulde og reelle opgaver ombord, 
som er til gavn for skibet, for de brugere der ellers kommer ombord, for miljøet mm. Samtidigt 
lærer de unge at mestre forskellige (hverdags)opgaver, som de kan få gavn af på den lange 
bane.  
En gang om måneden er der en tur ud i naturen. De fleste gange med overnatning. De tre af 
gangene er turen på en uge (mandag til fredag), hvoraf den ene bliver et sommertogt på 
skonnerten Fulton. 
Ferie og fridage følger skolernes, bortset fra sommertogtet på Fulton, som kommer til at ligge i 
sommerferien. 
På skift kommer de unge komme ud i lokale virksomheder for at snuse til erhvervslivet. 
 
Fultons hovedleverencer til samarbejdet 
Fulton står for betaling af den unges transportudgifter mellem bopæl og skib samt sikre at der 
er nødvendig special påklædning til den unge, så funktionen som praktikant på Fulton Energi 
kan varetages. 
 
Forløb 
Før praktikforløbet: Esbjerg Kommune visiterer de unge til en praktikplads på Fulton Energi. 
En repræsentant for Fulton deltager i visitationen. Visitationsudvalget sikrer de nødvendige 
attester i forhold til samtykke mv. 
 
Under praktikforløbet: Den unge arbejder med sine udviklingsmål (f.eks uddannelsesvalg). 
Den unge skal desuden have en god oplevelse ved deltagelse i praktikopholdet og vil skulle 
indgå i den daglige drift af skibet, herunder deltage i at give brugere af skibet et godt ophold. 
Deltagelse vil være tilpasset den enkelte unge uafhængigt af den unges alder og evner. 
Den daglige leder aftaler hjemmeperioder med den unge under dennes ophold. Den daglige 
leder kan afbryde opholdet ved at foretage en midlertidig eller permanent hjemsendelse af den 
unge under opholdet, hvis det vurderes nødvendigt med baggrund i den unges konkrete 
situation og/eller adfærd. Hjemsendelse skal som udgangspunkt ske i dialog med koordinator. 
 
Efter praktikforløbet: Fulton udarbejder en udtalelse til den unge, som beskriver den unges 
ansvars- og arbejdsopgaver under opholdet. Hvis Esbjerg Kommune ønsker en uddybende 
redegørelse omkring opholdet, bistår Fulton med relevante oplysninger hertil. 
 
Ansvar og forsikring 
Fulton har tegnet den lovpligtige ansvars- og kaskoforsikring, som dækker skader som Fulton 
Energi er ansvarlig for. 
Det anbefales at den unge herudover selv tegner en ulykkes- og ansvarsforsikring. 
 
Kommunikation og samarbejde generelt 
Dialogen til og fra Fulton Energi går gennem Esbjerg kommunes koordinator. Dog kan forældre 
til unge under 18 år kontaktes daglig leder af Fulton Energi 
 
Løbende evaluering 
Der afholdes 2 evalueringssamtaler om året, hvor alle væsentlige ønsker og erfaringer omkring 
ordningen udveksles. Forud for hver evalueringssamtale udarbejder Fulton Energi en 
statusrapport indeholdende data på elevoptag/afgang, gennemførelse, sygefravær, effekt af 
indsats mm. 
 
Overdragelse af rettigheder og forpligtigelser 
Medmindre anden særskilt skriftlig aftale med Esbjerg Kommune foreligger, kan rettigheder og 
forpligtigelser til denne aftale hverken helt eller delvis overdrages til tredjemand. 
Esbjerg Kommune påtager sig ansvaret for finansiering af den kommunale andel af det samlede 
antal pladser men har mulighed for at sælge pladser til andre kommuner. 



 
 
Økonomi 
Fulton Energi har opnået ekstern finansiering af køb og ombygning af skibet der danner 
rammen om tilbuddet. Det er således den løbende drift der betales af Esbjerg Kommune 
Den løbende drift beløber sig årligt til 3.300.000 kr. hvoraf Esbjerg Kommune bidrager med 
1.400.000 kr. årligt. Den resterende del af driftsudgiften i projektperioden forventes finansieret 
via partnerskabsaftaler med virksomheder i Esbjerg, som bidrager med 500.000 kr. årligt samt 
af Fultonfonden, der bidrager med 1.400.000 kr. årligt (2025-priser). 
Beløbet reguleres en gang årligt d.1. januar med virkning fra 1. januar 2026 efter 
nettoprisindekset pr. 1.oktober året før, dog maksimalt med 3% per. regulering. Hvis Danmarks 
statistik ophører med at beregne nettoprisindekset, skal reguleringen fremover ske på grundlag 
af et andet indeks, der afspejler prisudviklingen. Beløbet udbetales kvartalsvis forud med et 
beløb på 350.000 kr. første gang d. 1. januar 2025, og efterfølgende d. 1.april 2025 osv. 
Esbjerg Kommune og Fulton Fonden drøfter et fælles samarbejde om fondsmidler til driften 
Esbjerg Kommune kan sælge pladser på Fulton Energi til andre kommuner. 
 
Tvister 
Eventuelle tvister om denne aftales forståelse eller om ydelser der skal leveres efter denne 
aftale skal forsøges løst i mindelighed, men er det ikke muligt indbringes en tvist for den 
almindelig domstol. 
 
 
Ikrafttrædelse og opsigelse 
Aftalen er midlertidig og indgået bindende for en 4-årig periode. Aftalen træder i kraft d.1. 
januar 2025 og udløber d. 31. december 2028. 
Senest d. 1. juli 2028 evalueres og forhandles en evt. ny aftale om et fremtidigt samarbejde 
med virkning fra d.1. januar 2029. 
Baggrunden for opsigelsesvarslets længde er Fultons mulighed for at disponerer i forhold til 
rettidig ansættelse og afskedigelse af medarbejdere. 
 
 
 
Aftaleeksemplarer og underskrift 
 
Nærværende aftale er udfærdiget i to eksemplarer – ét til hver part. 
 
 
 
 
For Esbjerg Kommune   For Fulton Fonden 
Sted og dato    Sted og dato 
 
 
 
 
 
 
__________________________  ________________________ 
Morten Mærsk Schmidt   Jacob Jensen 
Skolechef     Direktør 
Børn & Kultur   Fulton Fonden 
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Tilbud fra Fulton Energi om tilbud til unge under 25 år
Sagsid: 24/9853
Initialer: cofa
Åben Sag

Resumé
Fulton Energi har henvendt sig til kommunerne Billund, Tønder, Varde, Vejen og Esbjerg med 
tilbuddet om at købe pladser på et nyt tilbud til unge, der har brug for en hjælpende hånd til at 
komme på ret kurs i livet. Tilbuddet er til unge fra 8. klasse til ca. 25 år. Der er i alt 12 pladser 
i projektet. For at realisere projektet er det nødvendigt, at der ligger et bindende kommunalt 
tilsagn om at købe de 12 pladser i perioden 2025-2028.

Med denne sag indstilles tilbuddet om køb af pladser til Økonomiudvalgets behandling.

Sagsfremstilling
Esbjerg kommune har i siden 2017 samarbejdet med Fulton Fonden om tilbud og indsatser 
målrettet unge. Samarbejdet er struktureret omkring en fastkøbsmodel, hvor Esbjerg 
kommune køber et fast antal pladser.

I 2021 blev samarbejdet udvidet fra oprindeligt 4 til 8 pladser og med budgetaftale 2024-2027 
blev det besluttet af fastholde samarbejdet for den kommende budgetperiode, med en 
bevilling til på ca. 2,5 mio. kr. årligt i budgetperioden.

I dag er der en aftale imellem forvaltningerne om, at Jobcentret kan visitere til 2 af de 8 
pladser, imens skoleområdet kan visitere til de resterende 6 pladser.

Forvaltningen vurderer, at tilbuddet ved Fulton i dag understøtter en række unge, som det 
ordinære skolesystem kan have svært ved ellers at motivere. Rammerne, der er anlagt 
omkring arbejdsfællesskaber og praktisk læring, tiltaler dele af ungegruppen, som f.eks kan 
have svært ved at finde sig til rette i mere traditionelle skolerammer.
Der er ikke direkte sammenlignelige tilbud i Jobcentret i dag, men jobcentret rummer i dag 
målgruppen i både Vindmøllen og Uddannelseshuset, hvor der arbejdes med vejen mod job og 
uddannelse.

Forvaltningen vurderer, at den nye kvalitetsaftale på skoleområdet, der indfører 
juniormesterlærer og mere praktik vil medføre at der i fremtiden vil komme bedre tilbud i 
skolesystemet til de unge, der muligvis også vil være i målgruppen for et tilbud ved Fulton.

Henvendelse om udvidelse af samarbejdet
Fulton Fonden har henvendt sig til kommunerne Billund, Tønder, Varde, Vejen og Esbjerg med 
mulighed for at købe pladser på et nyt tilbud til unge, der har brug for en hjælpende hånd til at 
komme på ret kurs i livet. Tilbuddet hedder Fulton Energi og er til unge fra 8. klasse til ca. 25 
år. Der er i alt 12 pladser på projektet.

Projektet bygger på, at den unge bor hjemme. Skibet sejler ud og hjem hver dag og de unge 
har en arbejdsdag fra kl. 8 til kl. 15. De unge bliver i projektet beskæftiget med praktiske 
opgaver om bord i samarbejde med de andre unge. Derudover kan indgå praktik hos havnens 
virksomheder.

Målgruppen er unge, der har udfordringer med blandt andet skolevægring, personlige, 
emotionelle eller sociale forhold, ensomhed eller manglende struktur og motivation.
Anbragte unge kan ikke deltage i projektet.
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Målene for projektet er blandt andet, at øge den unges trivsel og tro på egne evner og at 
udvikle sociale, personlige og faglige kompetencer, ved en mere praksisanlagt eksponering for 
uddannelses- og jobvejen indenfor den maritime branche.

Fulton Energi vil derudover arbejde for at skabe fritidsjob, praktikpladser og eventuelt 
lærepladser i de virksomheder på havnen, som projektet har samarbejdsaftaler med.

Fulton Fonden foreslår, at Esbjerg Kommune skal stå for at indgå aftale om projektet og 
derefter kan formidle pladser til de øvrige kommuner der måtte ønske at deltage i projektet. 
Esbjerg kommune vil da have forpligtelse til køb af de 12 pladser og den endelige 
kassepåvirkning for Esbjerg kommune, vil da afhænge af hvor mange pladser de øvrige 
kommuner ønsker at aftage.
For at realisere projektet er det nødvendigt, at Fulton Fonden modtager et bindende tilsagn fra 
Esbjerg kommune om køb af de 12 pladser for perioden 2025 til og med 2028. 

Vision 2025
Indsatsen understøtter et fokus på kvalificeret arbejdskraft til alle

Lovgrundlag, planer mv.
Folkeskoleloven i forhold til unge, der visiteres af Skole
Lov om en aktiv beskæftigelsesindsats i forhold til unge, der visiteres af jobcentret

Økonomi
Fulton Energi meddeler, at man har opnået ekstern finansiering til køb og ombygning af skibet 
der danner rammer om tilbuddet og til den videre udvikling af tilbuddet. Det er således den 
løbende drift, der skal betales af kommunerne via en fastkøbsaftale omfattende pladserne i 
tilbuddet. Den samlede pris for de 12 pladser er 3,3 mio. kr. årligt.
I projektperiodens første 4 år, afholdes årligt 0,5 mio. kr. af udgiften via partnerskabsaftaler 
med virksomheder i Esbjerg og 1,4 mio. kr. fra Fulton Fonden. Kommunerne skal samlet set 
bidrage med de resterende 1,4 mio. kr. årligt i de fire første år, svarende til 116.700 kr. pr 
helårsplads. Efter 4 år vil den samlede driftsudgift på i alt 3,3 mio. kr. overgå til kommunerne.

Den forventede nettokassepåvirkningen for Esbjerg kommune ved indgåelse af 
samarbejdsaftalen, vil afhænge af hvor mange af de 12 pladser der aftages af de øvrige 
kommuner der er budt med i samarbejdet.

Esbjerg kommune er for nuværende bekendt med, at Billund og Vejen kommune ikke er 
interesserede i at aftage pladser og at Tønder kommune ønsker at forpligte sig på én plads. 
Det har på tidspunktet for udarbejdelse af denne sag ikke været muligt at få en tilbagemelding 
fra Varde Kommune.

Kompetencer
Økonomiudvalget

Vurdering herunder alternativer
Forvaltningen vurderer, at det reelle fremtidige behov for yderligere pladser i samarbejdet med 
Fulton, kan være svært at vurdere. Der skal en del unge til for at fylde pladserne fuld ud og 
derfor kan der være en risiko for, at pladserne bliver svære at fylde op.

Det skal blandt andet ses i lyset af, at der med juniormesterlæreordningen i de kommende år, 
vil komme andre muligheder for nogle af de elever, der ellers kunne være i målgruppen til 
Fulton projektet.

Herudover, så vurderer Jobcentret, at der de seneste år er udviklet – og fortsat udvikles - en 
vifte af omkostningseffektive og målrettede indsatser, der kan tilbyde unge en direkte job- 
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eller uddannelsesrettet indsats. Herunder kan der tilrettelægges individuelt tilpassede forløb 
ved Uddannelseshuset og Vindmøllen. 

Indstilling
Direktør for Borger & Arbejdsmarked og direktør for Børn & Kultur indstiller, at 
Økonomiudvalget beslutter hvorvidt der skal oversendes et eksternt budgetforslag til budget 
2025-2028 med henblik på at anvise finansiering til indgåelse af aftalen om køb af de 12 
pladser.

Beslutning Økonomiudvalget den 10-06-2024
Udsat til næste møde.

Afbud:
Diana Mose Olsen (SF)

Afbud:
Diana Mose Olsen

Forvaltning oplyser
Efter sagens udarbejdelse har Esbjerg modtaget svar fra Varde kommune. Varde kommune 
ønsker ikke at indgå en fast aftale om aftag af pladser i projektet.

Beslutning Økonomiudvalget den 17-06-2024
Besluttet at Esbjerg Kommune tilkendegiver overfor Fulton Energi, at vi er klar til at indgå en 
4-årig aftale fra den 1. januar 2025.

Det forventes at der fortsat arbejdes på yderligere eksterne bidrag til at nedbringe 
driftsomkostningerne for Esbjerg Kommune.

Kontraktvilkår aftales inden budgetlægningen, hvor de økonomiske konsekvenser indarbejdes. 

Det forudsættes, at der gennemføres en evaluering indenfor den 4-årige periode.

Målgruppen for tilbuddet drøftes med Esbjerg Kommune.

Afbud:
Jørgen Ahlquist (A)

Afbud:
Jørgen  Ahlquist

Bilag



 

 

 

 

 

 

 

Bestyrelsesformand Fulton Fonden 

Bendt Bendtsen 

 

Torvegade 74, 6700 Esbjerg 

 

Dato 18. juni 2024 

   
 

 

 

 

 

Tilkendegivelse fra Esbjerg Kommune vedr. Fulton Energi 

 

 

Kære Bendt Bendtsen 

 

Jeg er glad for at kunne orientere dig om at et enigt Økonomiudvalg i går 

har givet opbakning til, at vi kan indgå en 4. årig aftale med Fulton 

Energi med start fra 1. januar 2025. 

 

Esbjerg kommune påtager sig dermed ansvaret for finansieringen af den 

kommunale andel af det samlede antal pladser på Fulton de næste 4 år. 

Esbjerg kommune vil dog gå i dialog med de omkringliggende kommuner 

med henblik på at de måske på sigt kunne købe pladser på Fulton. 

 

Økonomiudvalget er enige om, at der fortsat bør arbejdes på at rejse 

yderligere eksterne midler, så driftsomkostningerne måske ad denne vej 

kan begrænses for Esbjerg Kommune. Vi anerkender at Fulton Fonden 

allerede har rejst ekstern finansiering til skibet og til dele af driften, men 

vi tænker at et fælles samarbejde herom med fordel kunne drøftes 

yderligere. 

 

Derudover er det vigtigt for Esbjerg Kommune at arbejdet på Fultons 

skibe evalueres inden udløbet af de kommende 4 års samarbejde således 

at vi har konkrete data at vurdere effekten af indsatsen på Fulton, inden 

vi skal tage stilling til samarbejdet efter de 4 første år. 

 

Politisk var der opmærksomhed på beskrivelse af målgruppen i aftalen 

med Fulton Energi, så ingen i målgruppen ekskluderes på grund af 

familiemæssige omstændigheder.  

 

Forvaltningen vil kontakte jer for videre drøftelse af den konkrete 

kontrakt om samarbejde videre frem. 

 

Vi ser frem til det kommende samarbejde. 

 

  

Venlig hilsen 

 

Jesper Frost Rasmussen 

Borgmester 

 

 

Borgmesteren 

 

 

 Telefon 76 16 16 16 

www.esbjerg.dk 
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1. Forøgelse af Ældrerådets budget 
 
2. Ældrerådet i Esbjerg Kommune 
 
Kontaktinformationer: 
 
Gertrud Hansen, formand for Ældrerådet i Esbjerg Kommune 
E-mail: gehan@esbjerg.dk / gertrud11@stofanet.dk 
Tlf.: 21 69 62 89  
 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Ældrerådet fremsender hermed ansøgning vedrørende Budget 2025-2028, hvor de 
ansøger om forøgelse af det nuværende budget. Ældrerådet blev pålagt en reduktion i 
forbindelse med Budget 2024-2027. 
 
Ældrerådet har fremsendt et budgetforslag til kommunen på i alt 166.400 kr. – se bilag 
2. Da rådets budget for 2025 er fastsat til 140.800 kr., søger Ældrerådet derfor 25.600 
kr. årligt fra 2025 og frem. 
 
Ældrerådet består af 13 demokratisk valgte medlemmer, hvis opgave blandt andet er at 
være bindeled mellem Byrådet, de politiske fagudvalg og kommunens ældre borgere, 
ligesom det er rådets opgave at rådgive i ældrepolitiske forhold. 
 
En forudsætning for at løse denne opgave er, at de løbende er opdateret på 
ældrepolitiske forhold på landsplan herunder for eksempel ældrereformens muligheder 
og konsekvenser, hvilket betyder, at de har behov for at deltage i konferencer og 
temadage. 
 
Ældrerådet pointerer ligeledes, at 2025 også er et valgår for ældrerådet. Ældrerådsvalg 
afholdes hvert fjerde år kort før kommunalvalget. Et ældrerådsvalg betyder, at de har 
behov for at mødes med seniorerne rundt i kommunen med henblik på at informere om 
valget og ældrerådets arbejde, hvilket kræver en vis økonomi. 
 
4. Økonomi 
 
Ældrerådet ansøger om følgende beløb for budgetåret 2025 og frem. 
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  25,6 25,6 25,6 25,6 
 
Forøgelse af Ældrerådets tilskud med 30% 

 
25,6  

25,6  
25,6  

25,6 
 

     

 
5. Budget og Finansiering 
 
Det ansøgte beløb er ét fast årligt beløb. 

mailto:gehan@esbjerg.dk
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6. Forvaltningens bemærkninger 
 
I forbindelse med aftalen om Budget 2024-2027 blev det politisk vedtaget, at 
Ældrerådets budget blev reduceret med 60.000 kr. årligt. 
 
I årene op til budgetlægningen så Ældrerådets budget og regnskab således ud – se 
tabellen herunder: 
 
År Budget i kr. Regnskab i kr. Resultat i kr. 
2018 147.900 103.900 44.000 
2019 179.300 158.400 20.900 
2020 155.300 73.000 *82.300 
2021 157.600 84.300 *73.300 
2022 181.300  116.800 64.500 
2023 186.600  159.900 26.700 
2024 **135.500   

 
*Mindre-forbruget i både 2020 og 2021 er kunstigt lavt på grund af COVID-19 pandemien, hvor det over en 
længere periode ikke var muligt at samles til arrangementer, møder, etc. 
** Differencen mellem 2023 og 2024 er ikke 60.000 kr., da beløbet i 2023 er prisfremskrevet til 2024 niveau 
og derefter er der fratrukket 60.000 kr. i besparelse, således tilskuddet er 135.500 kr. i 2024 niveau. 
 
Det bør med hensyn til ældrerådsvalg nævnes, at Esbjerg Kommune afholder de største 
udgiftsposter i forbindelse med ældrerådsvalget. Langt den største udgiftspost er 
udsendelse af og frankering af stemmesedler til alle kommunens borgere over 60 år. 
Denne udgiftspost er ikke en udgift, som pålægges Ældrerådet. 
 
Desuden betaler kommunen for oplysningsannoncer om ældrerådsvalget i de lokale 
medier i perioden op til afholdelse af valget. 
 
Yderligere kommunikation med kommunens seniorer er en opgave, som Ældrerådet 
varetager og afholder udgiften til. Dermed vælger rådet også selv niveauet hertil. 



Udvalget for sundhed og omsorg 

Esbjerg kommune           14.06.2024 

 

 

 

 

 

Ansøgning vedrørende ældrerådets budget for 2025. 

 

 

Ældrerådet fremsender hermed ansøgning vedrørende budget 2025, hvor vi ansøger om forøgelse af 

budgettet i forhold til 2024, hvor der blev besluttet en større reduktion svarende til ca. 30%. 

 

Ældrerådet består af 13 demokratisk valgte medlemmer, hvis opgave bl.a. er at være bindeled 

mellem byrådet, de politiske udvalg og de ældre borgere, ligesom vores opgave er at rådgive i 

ældrepolitiske forhold. 

 

En forudsætning herfor er, at vi løbende er opdateret på ældrepolitiske forhold på landsplan 

herunder ældre reformens muligheder og konsekvenser, hvilket betyder, at vi har behov for at 

deltage i konferencer og temadage. 

 

I øvrigt er 2025 også valgår for ældrerådet, hvilket betyder, at vi har behov for at mødes med 

seniorerne rundt i kommunen med henblik på at informere om valget og ældrerådets arbejde, som jo 

også vil kræve en vis økonomi. 

 

Med venlig hilsen 

 

Gertrud Hansen 

formand 

 

 

 

 

 



Ældrerådets forslag til budget for 2025 

 
    Indtægter  Udgifter 

 

Forventet tilskud fra Esbjerg Kommune      166.400 

ÆR møder        2.000 

Ældretræf Esbjerg, Ribe og Bramming   20.000 

ÆR kørsel & transport     25.000 

Kontingent til Danske Ældreråd                             27.500 

Kontingent Danske Seniorer                                   700 

Kontingent Regionsældrerådet      1.200 

Danske Ældreråds repræsentantskabsmøde   20.000 

Kurser, konferencer og temadag    20.000 

Andre Ældreråd/besøg/genbesøg       5.000 

PR-hjemmeside               0 

PR -annoncer /synliggørelse    20.000 

Fortæring      12.500 

Administration /repræsentation    12.500 

I alt      166.400                         166.400 

 

 

Esbjerg, den 11.6.2924 

Egon Nielsen, kasserer 
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Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
1. Ansøgning om etablering af slæbested ved Ribe Kammersluse 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 

• Lokalråd Ribe Midt 
• Formand Willi Weber – wweber@stofanet.dk 

 
3. Beskrivelse af forslag  
Der er tidligere udarbejdet et projektoverslag for etablering af et offentlig tilgængeligt 
slæbested beliggende på Restaurant Kammerslusens matrikel. 
 
Det er oplagt at etablere et slæbested netop nu af flere årsager: 
 

• Vandstanden stiger voldsomt i disse år, og særligt broen over Ringvejen 
besværliggør sejlads for et stigende antal både. Tidligere var højvande primært i 
vintersæsonen, i dag opleves den høje vandstand fra efteråret og til det sene 
forår. 

• Vi vil gerne have trafikken ud af Ribe indre by, og den gamle bykerne. Det vil 
derfor være en fordel at bådejere og sejlere får mulighed for at søsætte ved 
Kammerslusen, og på den måde undgå at skulle færdes gennem Ribes gamle 
gader og på slotsbanken. 

• Sejlads på Ribe Vesterå skal tage hensyn til de nuværende forhold, frihøjden på 
ringvejsbroen, åens dybde m.m. I den forbindelse er det nødvendigt at sikre 
muligheder for at kunne søsætte og optage både ved begge ”Havneanlæg”  

• Fra ringvejsbroen og ud til vadehavet er der i dag ingen steder hvor der lovligt 
kan sættes- eller optages både. De både som ikke kan sejle under ringvejsbroen, 
har derfor ikke længere sejladsmuligheder på Ribe å, eller i vadehavet. 
Nærmeste tilgængelige slæbesteder er i Havneby på Rømø, og i Esbjerg. 

• Ribe Kammersluse er af UNESCO udnævnt som ”Porten til Vadehavet” 
 
Det anbefales at dele projektet op i delprojekter, hvorfor ansøgningen kun går på 
etableringen af selve slæbestedet, samt adgangsforhold fra offentlig vej til slæbestedet. 
Michael Nørgaard, Kammerslusen Ejendomme ApS har tilbudt at være behjælpelig med 
etableringen af vendeplads, og andre praktiske forhold som er nødvendige for brugerne 
af slæbestedet.  
 
Vedhæftet er ideoplæg fra Michael Nørgaard, Kammerslusen Ejendomme ApS 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Oplysninger om økonomi fremgår i de vedlagt bilag fra Rambøll. 
Projektering i 2022-pris: 465.000 kr. 
Anlægsprojekt Vejanlæg i 2022-pris: 5.080.000 kr. 
Anlægsprojekt Slæbested i 2022-pris: 750.000 kr. 
 



Budget 2025-28 

Eksternt forslag 

______________________________________________________________________ 

Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 
2025 2026 2027 2028 

Udgift i alt  6.295,0 0,0 0,0 0,0 
Projektering (Anlæg) 465,0 0,0 0,0 0,0 
Anlægsprojekt, vejanlæg og slæbested 5.830,0 0,0 0,0 0,0 
     

 
 
5. Budget og Finansiering 
 
Ikke yderligere. 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Teknik og Miljø bemærker, at projektforslaget tidligere er undersøgt af Park & Mobilitet. 
Således foreligger et teknisk notat og et skitseforslag til adgangs- og parkeringsforhold. 
Igangsættes projektet skal disse spørgsmål og usikkerheder afklares for at kunne 
fortsætte planlægningen. Det skal afklares, hvorvidt slæbestedet og de tilhørende 
parkeringspladser skal drives af kommunen eller et privat selskab. Derudover skal det 
afklares, hvordan brugsretsaftaler skal udformes, eller om kommunen skal overtage de 
nødvendige arealer. 
Adgangen til slæbestedet kræver brug af privat jord, hvilket kan forstyrre Sejlklubbens 
adgang til pontonbroerne. Tekniske udfordringer som eksisterende kabler og ledninger 
under åen samt brobegrænsninger kan påvirke placeringen og omkostningerne. 
Økonomisk set ønskede både Ribe Digelag og Restaurant Kammerslusen i 2021 ikke at 
påtage sig udgifterne til anlæg, drift og vedligeholdelse. 



Idéoplæg til etablering og forskønnelse af arealerne omkring 
restaurant og nyt slæbested ved Ribe Kammersluse.

Nyt slæbetsted
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1. INDLEDNING 

Nærværende tekniske notat beskriver forudsætningerne for det indtil videre udarbejdede 

skitseforslag af slæbestedet ved Kammerslusen samt dertilhørende parkeringsmuligheder. 

 

Projektet belyses på baggrund af følgende materiale: 

 

• Kortmateriale fra Kortforsyning 

• Gældende danske vejregler 

 

I notatet er flg. indeholdt: 

 

• Adgangsvej 

• Parkeringsforhold 

• Slæbested 

• Ledninger 

• Afvanding 

• Anlægsoverslag 

 

Der gøres opmærksom på, at der for området ikke er udført en opmåling, hvorfor projektet er 

udarbejdet på baggrund af kortmateriale og højdekurver hentet fra Kortforsyningen samt at 

vanddybden i Ribe å er oplyst til kote – 0,8 iht. DVR90. af Esbjerg Kommune. På baggrund af det 

usikre grundlag må der forventes tilretninger/justeringer af det indtil videre udarbejdede, når vi 

overgår til detailfasen og modtager en opmåling for området.    

2. ADGANGSVEJ 

2.1 Hastighed  

For Bjerrumvej gælder en hastighed på 80 km/t. Desuden skal det bemærkes, at Bjerrumvej er 

4,5-5 meter bred. Bredden kan skabe uhensigtsmæssige konflikter mellem passerende køretøjer 

og særligt trailere, der ikke nødvendigvis kan passere hinanden uden at benytte rabatten. 

2.2 Dimensionsgivende køretøjer 

Det dimensionsgivende køretøj er en personbil med bådtrailer. For denne gælder følgende: 

 

• Længde på 12-13 meter 

• Køremåde B, 5 km/t 

2.3 Tværprofiler 

Der er på nuværende tidspunkt lagt op til en 3,5 m bred kørebane parallelt med eksisterende 

adgangsvej til Restaurant Kammerslusen. Denne kørebane skal benyttes til at bakke til 

slæbestedet for at undgå konflikter mellem bakkende køretøjer og besøgende til restauranten.  

 

Der er nødvendigt med en kurve på adgangsvejen til slæbestedet på grund af eksisterende 

adgangsvejs placering, slæbestedets placering og placering af eksisterende bådebro overfor 

slæbestedet. 

 

Kørebanen overgår til en 5 m bred adgangsvej inden slæbestedet nås. 
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2.4 Skilte og afmærkning 

Længdeafmærkning og symboler på kørebanen er nødvendigt for at gøre det tydeligt for 

bådtrailere, hvor de skal placere sig for at kunne bakke til slæbestedet, og så der ikke opstår 

konflikt med køretøjer på selve adgangsvejen.  

 

Skiltning i området vil være nødvendigt til at vejlede bådtrailerne om benyttelse af slæbestedet 

og de gældende retningslinjer. Derudover skal der skiltes ift. reserverede parkeringspladser til 

biler med bådtrailer. 

 

Adgangsvejen til slæbestedet krydser en eksisterende stiforbindelse. Denne konflikt foreslås løst 

ved at give de lette trafikanter ubetinget vigepligt. Er der behov for at øge opmærksomheden 

heromkring forslås det, at der opsættes bomme på stien.  

2.5 Arealerhvervelse 

For at det indtil videre udarbejdede kan realiseres, er det nødvendigt at erhverve areal. På 

nedenstående Figur 1 - Ejendomsdata (webkort. esbjergkommune) er det forsøgt belyst, i hvilket 

omfang jorden er ejet af Esbjerg Kommune.  
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Figur 1 - Ejendomsdata (webkort. esbjergkommune) 
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3. PARKERINGSFORHOLD 

3.1 Dimensioner 

Følgende dimensioner for parkeringspladser benyttes: 

 

 Længde (m) Bredde (m) Afmærkning 

Personbiler 

(Vejledende krav) 5 2,5 Anbefales 

Biler med bådtrailer 

(Baseret på erfaringer) 15 3-3,5 Ja 

 

Det anbefales, at båsene til personbiler afmærkes for at undgå længdeparkering af biler med 

bådtrailer. Erfaringer viser desuden, at der ofte bruges mere plads end nødvendigt på parkering, 

hvis ikke båsene er afmærket. Parkeringspladserne udføres vinkelret for at opnå flest muligt 

parkeringspladser.  

 

På tilsvarende vis anbefales det, at parkeringspladserne for biler med bådtrailere afmærkes. 

Parkeringsbåsene vinkles for at give lettere adgang for køretøjerne. 

 

Vælges parkeringsløsningen for enden af Bjerrumvej tættest på slusen, skal der forefindes et 

manøvreareal på 7 meter. Dette areal deles af personbilerne og de udkørende fra bådtrailer-

parkeringsbåsene. 

3.2 Placering af parkeringsplads 

Det anbefales, at parkeringspladserne etableres så tæt på slæbestedet som muligt for at mindske 

op- og isætningstiden. Af hensyn til de eksisterende forhold og arealerhvervelsen forslås 

parkeringspladser, som angivet på vejplanen, tegning SLKA-P-TV-7000.  

 

Etableres parkeringen tættest på slusen på Bjerrumvej skal vi gøre opmærksom på, at der kun er 

ca. 3,5 meter fra projekteret kørebanekant til bredden af åen.  

3.3 Antal parkeringspladser 

Etableres parkering tættest mod slusen på Bjerrumvej, er der plads til tre parkeringspladser med 

dimensionerne 15 x 3 meter og 10 parkeringspladser forbeholdt personbiler. Etableres det på 

arealet ved adgangsvejen til Restaurant Kammerslusen er der plads til to parkeringspladser med 

dimensionerne 15 x 3,5 meter. Ønskes begge løsninger er der i alt fem parkeringspladser til biler 

med bådtrailer. 
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4. SLÆBESTED 

4.1 Længdesnit  

Slæbestedet foreslås etableret nord for eksisterende stikant, så stien mellem Ribe Sejlklubs 

klublokale og bådebroer ikke berøres.  

 

5. LEDNINGER 

Der er den 16. april 2021 søgt LER via Ledningsejerregistret. Der er pr. mail fremsendt en 

opgørelse over ledningsejere, som har ledninger i området og som derfor kan komme i konflikt 

med vejprojektet. Der tages hånd om disse ledningsejere i detailfasen, hvor der afholdes et 

ledningsejermøde. Der kan forekomme ukendte ledninger, som ikke er registreret i 

ledningsejerregistret. 

6. AFVANDING 

Der er ikke kigget på vejafvanding i denne fase af projektet. Det foreslås, at der etableres 

nedløbsbrønde og ledninger, så vandet kan ledes væk fra kørebanearealer. Der sættes kantsten 

for at styre vejafvandingen. 

 

7. ANLÆGSOVERSLAG 

Der er på baggrund af skitseforslaget udarbejdet et groft anlægsoverslag. Anlægsoverslaget kan 

variere fra skitseforslag til endeligt projekt, da der forsat er mange elementer, der ikke er 

afklaret. Der er derfor indregnet 30 % til uforudsete udgifter på vejanlægget og 15 % usikkerhed 

for slæbestedet. Der er taget udgangspunkt i placeringen, at slæbestedet fastholdes, hvor det er 

placeret i skitseforslaget. 

 

Der er forud for projektet ikke udført geotekniske boringer. Jordbundsforholdene er derfor 

ukendte og kan få betydning for projektets økonomi. 

 

Det antages, at underbunden er frostfarlig, og koblingshøjden derfor bør være 800 mm. Der er 

forudsat en vejopbygning tilsvarende trafikklasse T3 med 20 års levetid. 
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T3 vejopbygning: 

 

• 25 mm AB 

• 40 mm GAB 0 

• 70 mm GAB I 

• 170 mm SG II 

• 495 mm BL II 

 

Der er lavet en række forudsætninger på baggrund af mange ukendte faktorer. Forudsætningerne 

kan variere fra de egentlige forhold. Følgende forudsættes for at kunne opstille et 

anlægsoverslag: 

 

• Eksisterende vejes belægninger er ikke inkluderet i anlægsoverslaget. Skal grusveje 

opgraderes til asfalt må der derfor forventes en yderligere omkostning. 

• Der skal ikke grundvandsænkes. 

• At der som udgangspunkt ikke skal udskiftes underbund (blødbund) med 

friktionsmaterialer. 

• Slæbestedet etableres ved pælefundering og jordarbejder i forbindelse med slæbested er 

derfor ikke inkluderet. 

• Det forudsættes, at nye nedløbsbrønde kan kobles til eksisterende afvandingssystem. 

• Der er beregnet 50 meter Ø200 mm ledning pr. nedløbsbrønd. 

• Graden af eventuel forurening kendes ikke, da området ikke er områdeklassificeret og der 

er ikke afsat udgifter til bortskaffelse af forurenet jord. 

• Der er ikke foretaget opmålinger af området. Det må forventes, at der skal 

terrænreguleres yderligere. 

• Der er ikke medregnet belysning. 

• Der er ikke medregnet bomanlæg, hverken til sti eller til slæbested, da der ikke foreligger 

en beslutning om, hvordan brugen af slæbestedet skal reguleres. 

• Der er ikke medregnet flytning/fjernelse af eksisterende bådebroer, der måtte ligge i 

vejen for slæbestedet. 

• Der skal udføres ledningsomlægninger i forbindelse med anlæg af slæbested. Det foreslås, 

at slæbestedet placeres, så man undgår ledningsomlægninger i det omfang det er muligt. 

En ændret placering vil evt. kræve mere arealerhvervelse. 

 

Der er i anlægsoverslaget ikke inkluderet arealerhvervelse af de berørte matrikler. Der lægges op 

til, at Esbjerg Kommune tager dialogen og indgår aftaler med lodsejere. 

 

I honoraroverslaget er der afsat 50 timer til myndighedsbehandling iht. lovgrundlag og planer. 

VVM-screening er ikke inkluderet i honoraroverslaget og vil blive en yderligere omkostning. 
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Overslaget for rådgiverhonorar inkluderer projektering og udbud, tilsyn og byggeledelse samt 1- 

og 5-årsgennemgang.  

 

Der er regnet med en anlægsperiode på 12 uger med ét tilsyn hver uge.  

 

Rådgiverhonorar 

    Pris i alt ekskl. moms (kr.) 

Projektering og udbud 320.000,00 

Tilsyn og byggeledelse 125.000,00 

1-årsgennemgang 10.000,00 

5-årsgennemgang 10.000,00 

      

      

Samlet rådgiverhonorar ekskl. moms 465.000,00 

      

 

 

Anlægsprojektet er delt op i delprojekter for hhv. vejanlæg og slæbested. Anlægsoverslaget er 

inklusiv 2 stk. boringer, overslag for opmåling samt overslag for eventuelle ledningsomlægninger. 

Posten for forberedende arbejder indeholder arbejdsplads, færdselsregulerende foranstaltninger 

og koordinering med ledningsejere.  

 

Anlægsprojekter 

VEJANLÆG 

      Pris i alt ekskl. moms (kr.) 

Forberedende arbejder 255.000,00 

Vejadgang til slæbested 1.000.000,00 

Parkeringsplads, syd 1.100.000,00 

Parkeringsplads, nord 2.450.000,00 

Ledningsomlægninger 275.000,00 

   Sum 5.080.000,00 

        

SLÆBESTED     

    Pris i alt ekskl. moms (kr.) 

Anlæg af slæbested 720.000,00 

Boringer 30.000,00 

   Sum 750.000,00 

        

        

Samlet anlægssum ekskl. moms 5.830.000,00 
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Etablering af slæbested ved Kammerslusen 
Sagsid: 21/1120 
Initialer: stg 
Åben Sag 

Resumé 
Slæbestedet var et stort ønske fra manges side i forbindelse med 
udarbejdelsen af ”Helhedsplan for Kammersluseområdet”, hvor man 
efterspurgte muligheden for at både lokale og turister kunne have 
muligheden for at sejle ud fra Kammerslusen til enten Ribe eller 
Vadehavet. 
Et slæbested vurderes at ville give mere liv til området og vil sammen 
med Nationalpark Vadehavets planer om nye formidlingstiltag ved 
Slusemesterboligen være med til styrke Kammerslusen som et attraktivt 
besøgsmål.  
 
Rådgivningsfirmaet Rambøll er blevet hyret til at afdække mulighederne 
for anlæg af et nyt slæbested ved Kammerslusen. Arbejdet omfatter: 
• Afklaringen af de miljø- og fredningsbestemmelser som et slæbested 

vil være underlagt. 
• Afklaring af adgangsforhold til slæbestedet og deraf følgende aftaler 

med de lodsejere, hvis jord det vil berøre.  
• Udarbejdelse af et egentligt anlægsprojekt med tilhørende 

anlægsoverslag som skal bruges ved kommende års budgetlægning. 
 
Der foreligger nu et teknisk notat fra Rambøll dateret den 19. april 2021 
samt et første groft skitseforslag til udformning af adgangs- og 
parkeringsforhold ifm. slæbestedet, hvor især behovet for arealer til 
manøvre- og parkeringsforhold for slæbestedet kan give anledning til en 
yderligere vurdering af slæbestedets endelige placering. 
 
Notatet er vedhæftet som bilag. 

Sagsfremstilling 
 
I det videre arbejde med planlægningen af slæbestedet er der flere ting 
der skal afklares, hvoraf flere er afstedkommet af Rambølls notat:  
 
Hvem skal eje og drive slæbestedet? Skal det være en kommunal 
opgave, eller skal der oprettes et privat ”driftselskab” der står 
slæbestedet? 
Tilsvarende spørgsmål kan stilles for slæbestedets tilknyttede bådtrailer- 
og p-pladser. 
 
Esbjerg Kommune ejer ikke anden jord på sydsiden af Ribe Å end selve 
åbrinken, hvorfor slæbestedet, adgangsvejen hertil samt en p-plads for 
biler og trailere skal placeres på privat jord. 
Det skal vurderes og besluttes hvilken form en brugsretsaftale skal have. 
Alternativt overtages arealerne af Esbjerg Kommune. 
 
Selve slæbestedets rampe vil skulle have tilkørselsforhold hen over 
Restaurant Vadehavets grund (Kammerslusen Ejendomme ApS). 



 
En P-plads til tre biler med bådtrailere er vist placeret på Ribe Digelags 
nuværende græsareal mellem slusen og Ribe Sejlklubs klubhus. 
Derudover kan der være plads til yderligere 2 biler med bådtrailere på 
græsarealet ved Restaurant Kammerslusens indkørsel og 
Pottemagerhuset. Dette areal ejes også af Ribe Digelag.  
En P-plads til en bil med bådtrailer opgøres til at fylde et areal på 3-3,5 x 
15 meter. Dertil skal lægges arealer til manøvrering og vending. 
Antallet på 3 + 2 P-pladser til biler med bådtrailere er ikke et udtryk for 
et oplyst behov, men mere et udtryk for at det er der maksimalt fysisk 
plads til, hvis arealerne syd for Kammerslusen inddrages og udnyttes 
optimalt. 
 
Ribe Digelag og Michael Nørgaard, Restaurant Kammerslusen har begge 
udtalt sig positive overfor Rambølls skitse til placeringen af slæbested og 
parkeringsløsninger under den klare forudsætning, at alle udgifter til 
anlæg, drift og vedligehold bliver dem uvedkommende. 
 
I Rambølls forslag kan der, hvis Digelagets græsareal ved slusen 
asfalteres, foruden pladserne til bådtrailerne, skabes plads til 10 
almindelige P-pladser, hvilket er ca. 2-3 P-pladser mindre, end der er til 
rådighed på stedet i dag. 
I perioder hvor der ikke holder biler med bådtrailer på stedet kan der 
være plads til yderligere 14-16 parkerede biler end i dag. 
 
Til- og frakørsel til slæbestedet med tilhørende p-pladser kan kun ske fra 
syd via Bjerrumvej da der kan ikke tilvejebringes adgang fra 
nordsiden/Kammerslusevej grundet følgende 3 udfordringer ved at skulle 
krydse slusen ad den eksisterende klapbro: 

1. Broen har en vægtbegrænsning på 2 ton. Det er ikke sandsynligt, 
at den kan bære en bil med bådtrailer.  

2. Broen er for smal. Det kan lade sig gøre at snige sig igennem 
nuværende gelænderløsning, men det vil helt sikkert give 
lakskader og deraf følgende klager 

3. Broens geometri gør det ikke muligt for køretøjer med lang 
akselafstand og langt bagudhæng (f.eks. en bådtrailer) at krydse 
uden at skrabe på med bunden, hvilket også vil give problemer 

  
Det kommunalt ejede areal nord for Ribe Å bag Kanalstiens huse kan 
derfor ikke benyttes til bådtrailerparkering.  
 
Placeringen af selve slæbestedets rampe får indflydelse på den direkte 
fodgængeradgang fra Sejlklubbens klubhus og gangstien ud langs 
pontonbroerne. Ribe Sejlklub har udtrykt betænkelighed ved at 
slæbestedets rampe vil ”afbryde” den direkte gangforbindelse for 
klubbens medlemmer når de med grej og udstyr skal færdes fra 
klubhuset, p-pladsen og ud til sejlklubbens pontonbroer. Man frygter at 
skulle gå en omvej ”indenom” slædestedet. 
 
Der findes på stedet, hvor slæbestedet er foreslået placeret, et 
hovedstærkstrømskabel og naturgasledning som begge føres ned under 
åen. Disse ledninger skal påvises og kan få en økonomisk betydning for 
slæbestedets etablering.  
 



Lovgrundlag, planer mv. 
Slæbestedet er foreslået i den af Byrådet vedtagne ”Helhedsplan for 
området ved Kammerslusen” 
Inden slæbestedet anlægges skal der søges om dispensation for følgende 
fredninger:   
 
1. Der skal dispenseres fra sø- og åbeskyttelseslinjer, som hører til 

under naturbeskyttelsesloven. 
2. Vandløbet er §3-udpeget, så en dispensation efter 

naturbeskyttelsesloven er nødvendig  
3. Der skal meddeles godkendelse fra Vandløbsloven.  
4. Der laves en VVM-screening. 
 
Da slæbestedet tænkes placeret umiddelbart ved Fyldgraven/Restaurant 
Kammerslusen, så rækker strandbeskyttelseslinjen ikke derind. 
Kystdirektoratet skal derfor ikke høres. 

Økonomi 
Rambøll har ud fra de foreløbige planer om et slæbested lavet et skønnet 
overslag på kr. 5.830.000 ekskl. moms 
 
Dertil skal måske lægges udgifter til erhvervelse af jord. 
 
Anlægsudgifterne søges dækket tilskud fra den nationale FLAG-pulje. 
Man kan højst søge om et tilskud fra den nationale FLAG-pulje, som 
svarer til 50 % af udgifterne i projektet. Næste ansøgningsmulighed er 
august 2022. 
De resterende 50 % af udgifterne skal søges dækket via andre fonde eller 
indarbejdes i kommende anlægsbudgetter. 

Personaleforhold og arbejdsmiljøforhold 
Ingen 

Kompetencer 
Ingen 

Planmæssige konsekvenser 
Ingen 

Konsekvenser for andre udvalg 
Ingen 

Høring 
Ja. Projektet skal sendes i høring. 

Vurdering herunder alternativer 
Der kan i dag søsættes både fra Ribe Sejlklubs slæbested i Ribe. 
Adgangen hertil er lidt kringlet ad Ribes små veje. Der skal forudbestilles 
for åbning af bom. 
Det kan undersøges om det primitive slæbested på nordsiden af Ribe Å 
for enden af Kanalhusvej kan udbygges. Esbjerg Kommune ejer kun 
åbrinken på dette sted.   



Indstilling 
Direktionen indstiller at udvalget tager stilling til følgende: 
 

1. Ønsker man at forvaltningen arbejder videre med planen for et 
slæbested ved Kammerslusen med baggrund i Rambølls 
anlægsoverslag på kr. 5,8 mio. eks. moms?   

 
2. Hvordan skal financieringen af slæbestedet se ud? Er det en 

kommunal opgave, eller er det udelukkende et privat anliggende?  
 

3. Hvem skal have ejerskabet af slæbestedet?  
Det vurderes ikke at være en kommunal opgave, da slæbestedet 
med p-arealer ligger på privat jord. 

 
4. Hvem vil skulle have drifts- og vedligeholdelsesforpligtelsen for 

slæbestedet? 
Det vurderes ikke at være en kommunal opgave, da slæbestedet 
med p-arealer ligger på privat jord. 

 
5. Skal det være gratis at benytte slæbestedet, eller skal der være 

en bom med betalingsanlæg. I givet fald hvem skal stå for tilsyn 
og ejerskab? 

 



Budget 2025-28 

Eksternt forslag 

______________________________________________________________________ 
 
1. Udvidelse af tiden med is i skøjtehallerne med op til 4 uger 
 
2. Oplysninger om ansøger 
 
Esbjerg Ishockey Klub, Gl. Vardevej 82, 6700 Esbjerg 
Esben Nielsen, Sportschef 
 
3. Beskrivelse af forslag  
 
Den nuværende kommunale isaftale er ikke længere tidssvarende for de ønsker og krav 
der stilles fra Dansk Ishockey Union (DIU) omkring sæson opstart og afslutning på 
sæsonen. 
 
I den kommende sæson 2024-2025 starter DIU’s ungdomsturneringer d. 17. august, og 
strækker sig til ca. medio april.  
 
Esbjerg Ishockey Klub (EIK) har således ikke mulighed for at afvikle holdtræning inden 
turneringen starter, da isen i følge den nuværende aftale først er tilgængelig fra d. 15. 
august. EIK har kun mulighed for at træne tidligere, hvis klubben tilkøber istid udenfor 
den nuværende aftale.  
 
De første ungdomslandsholdssamlinger i regi af DIU afholdes allerede i perioden fra d. 
29. juli – 2. august. Ungdomslandsholdsspillerne i EIK har i denne periode ikke 
mulighed for at træne på is.  
 
Efter jul strækker turneringen sig længere end tidligere - f.eks. afvikles U16 DM den 5. 
og 6. april 2025. Ifølge den nuværende isaftale tages isen af d. 31. marts. Dermed vil 
klubbens medlemmer ikke have mulighed for at træne i ugen op til DM, hvis ikke 
klubben tilkøber yderligere istid. Hvis isen fremover er tilgængelig længere ind i april 
måned, vil medlemmerne i Esbjerg IK have mulighed for at forlænge sæsonen og 
derved også opnå bedre mulighed for at tilgodese istræning eller afvikling af stævner 
for alle klubbens medlemmer på alle niveauer. Dette er en mulighed i de fleste andre 
ishockeyklubber i landet har. 
  
Divisionens slutspil (ligaen lige under Metalligaen) strækker sig også til midten af april 
måned. 
 
Tilkøb af is udenfor den nuværende aftale er en meget stor udgift for klubben, og der er 
derfor et stort ønske om imødekommelse af ønsket om at forlænge den kommunale 
isaftale. 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Udgift i alt  350,0 350,0 350,0 350,0 
Engangsudgift (Anlæg) 0,0 0,0 0,0 0,0 
Årlig udgift (Drift) 350,0 350,0 350,0 350,0 
     



Budget 2025-28 

Eksternt forslag 

______________________________________________________________________ 
 
5. Budget og Finansiering 
 

• Den årlige driftsudgift for udvidelse af tiden med is i skøjtehallerne vurderes at 
beløbe sig til 350.000 kr.  

• Der er ingen egenbetaling fra Esbjerg IK 
• Der er ikke søgt om tilskud fra andre instanser 

 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 
Den nuværende isaftale er ikke tidssvarende i forhold til turneringsstrukturen indenfor 
ishockey. Sammenlignelige kommuner har i de fleste tilfælde mere tilgængelig istid, 
hvor klubberne ikke selv skal afholde udgifterne. 
  
Derudover er en udvidelse af istiden i overensstemmelse med det strategiske afsæt i 
arbejdet med idrætsfællesskaber for alle børn og unge i Esbjerg Kommune. F.eks. kan 
EIK afholde flere skolebesøg for børn i regi af skole- og foreningssamarbejdet.  
 
 
Esbjerg Kommune har indgået kontrakt med Sport & Event Park Esbjerg (SEPE) 
omkring driften af hhv. Esbjerg Idrætspark, Guldager Idrætscenter, Veldtofte 
Idrætspark samt Bramming Kultur & Fritidscenter, inkl. Bramming Svømmebad.  
Disse faciliteter er således ejet af Esbjerg Kommune, og SEPE modtager hvert år et 
tilskud til drift. 
 
Ishallerne er beliggende i Esbjerg Idrætspark, og det årlige tilskud til SEPE vil derfor 
skulle opjusteres med et beløb svarende til den ekstra udgift, det vil være at forlænge 
istiden.  
  
SEPE vurdere, at en forlængelse af istiden med 4 uger, (2 uger i starten af sæsonen og 
2 uger til slut), vil beløbe sig til 350.000 kr. 
 
Esbjerg Kommune kan afløfte tilskudsmoms af driftstilskud til SEPE, hvilket medfører en 
lavere budgetværdi for Esbjerg Kommune. Budgetværdien udgør herefter 311.500 kr. 
 
Kontraktens bilag 3 skal tilrettes i konsekvens af en imødegåelse af forslaget. 
 
Slutteligt kan det nævnes, at der gennem de senere år løbende har været reduktioner 
på tilskud til Sport & Event Park Esbjerg samt opjusteringer i forbindelse med udvidelse 
af facilitetsmassen. 
 
Forvaltningen har ikke yderligere bemærkninger. 
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Vejledning: 
Esbjerg Kommune giver hvert år i forbindelse med budgetlægningen eksterne interessenter mulighed for at 
stille forslag til budgettet. Forslaget skal fremsendes i følgende skabelon i Word format.  
Kommunen gør opmærksom på at forslaget offentliggøres ifm. budgetlægningen   
EK forbeholder sig ret til at foretage redaktionelle ændringer i ansøgerens ansøgning. 
 

 
1.Kommunal medfinansiering af GESEK 
 
2. Oplysninger om ansøger 
Nikolaj Stig Nielsen   
Projektdirektør 
  
3. Beskrivelse af forslag  
GESEK er et af otte regionale erhvervsfyrtårne, som blev igangsat i 2021 
af erhvervsministeriet. Formålet med fyrtårnene er at skabe 
differentierede regionale sigtepunkter for erhvervsudviklingen landet 
over. Temaet for det sydjyske erhvervsfyrtårn er fastsat til grøn energi 
og sektorkobling ud fra en vurdering af landsdelens nuværende styrker 
og fremtidige potentialer herfor. Den formulerede vision for det sydjyske 
erhvervsfyrtårn er at gøre landsdelen til nationalt og internationalt test- 
og demonstrationscentrum for grøn energi og sektorkobling. 
 
Se nærmere uddybende beskrivelse i bilag 
 
4. Økonomi – beløb der søges om  
 
Beløb i 1.000 kr. inkl. moms 

2025 2026 2027 2028 
Esbjerg Kommunes medfinansiering  300,0 300,0   
     

 
5. Budget og Finansiering 
Basisbeløbet på 2 mio. kr. p.a. vil kunne anvendes til aflønning af 
projektdirektør samt i første omgang 1 ekstra ressource. Det vil hermed 
være muligt at deltage i diverse projektansøgninger og modtage 
yderligere kontante tilskud herfra, da GESEK nu kan tilbyde arbejdstimer 
som medfinansiering. 
Pa sigt anslås der er kunne knyttes 3-4 ansatte til GESEK ud fra den 
foreslåede basisbevilling. 
Det foreslås, at kommunernes bidrag fordeles i forhold til indbyggertal i 
lighed med bidragene til erhvervshuset. 
 
6. Forvaltningens bemærkninger 
 



 

 

 

 

 

 

Videreføring af det sydjyske erhvervsfyrtårn 

for grøn energi og sektorkobling 

Forslag til kommunal medfinansiering af GESEK fra 2025 

 

  



 

 

 

I. BAGGRUND 

GESEK er et af otte regionale erhvervsfyrta rne, som blev igangsat i 2021 af erhvervsministeriet. 

Forma let med fyrta rnene er at skabe differentierede regionale sigtepunkter for erhvervsudviklingen 

landet over. Temaet for det sydjyske erhvervsfyrta rn er fastsat til grøn energi og sektorkobling ud fra 

en vurdering af landsdelens nuværende styrker og fremtidige potentialer herfor. Den formulerede 

vision for det sydjyske erhvervsfyrta rn er at gøre landsdelen til nationalt og internationalt test- og 

demonstrationscentrum for grøn energi og sektorkobling. 

Siden opstarten har fyrta rnet hentet ca. 185 mio. kroner i tilskud fra erhvervsfremmesystemet. 

Midlerne er bl.a. omsat i 27 test- og demonstrationsprojekter for grøn energiteknologi, indsatser for at 

styrke kompetencer og arbejdskraft til den grønne omstilling samt etablering af 11 lokale netværk for 

SMV’er med interesse for grønne energiprojekter. I alt har projektaktiviteterne et samlet budget pa  ca. 

350 mio. kr., da projektdeltagerne typisk bidrager med en egenfinansiering ved siden af tilskuddet. 

Aktiviteterne fordeler sig bredt udover den sydjyske geografi med Trekantomra det, 

Sønderborg/Aabenraa samt Esbjerg som de synligste kraftcentre. Det er et ma l at fa  projektaktiviteter i 

gang i alle kommuner. 

Ansvaret for projektaktiviteterne er fordelt imellem den nationale energiklynge Energy Cluster 

Denmark, work-live-stay samt Erhvervshus Sydjylland. Aktiviteterne involverer desuden lokale 

erhvervsfremmeaktører som business regions og de lokale erhvervsservices samt uddannelses og 

forskningsinstitutioner over hele landsdelen. 

Indtil nu har 56 virksomheder taget direkte del i test- og demonstrationsprojekterne, mens 
indsatserne indenfor arbejdskraft og kompetenceudvikling har involveret ca. 700 virksomheder. 

Opbygningen af de lokale SMV-netværk er netop igangsat i andet kvartal af 2024. 

GESEK er etableret som sekretariat og koordinerings-platform for aktiviteterne i fyrta rnet. Der er 

nedsat en styregruppe i GESEK-regi med 15 medlemmer, herunder tre medlemmer, som de sydjyske 

borgmestre udpeger iblandt sig. Desuden er der tilknyttet en projektdirektør, som energiklyngen og 

erhvervshuset hidtil har kunnet dele aflønningen af. Denne aftale udløber fra 1. marts 2025. 

Det har været undersøgt, om erhvervshuset fremadrettet kan understøtte fyrta rnssekretariatet med 

ressourcer direkte via sin basisbevilling fra kommunerne, men det har Erhvervsstyrelsen vurderet som 

uforeneligt med erhvervshusets mandat.  

Det har heller ikke været muligt at bygge sekretariatet pa  de udmøntede erhvervsfremmemidler, da 

der har været tale om tilskud pa  50-80 procent til projekter, og GESEK har ikke haft basismidler til 

ra dighed til den nødvendige egenfinansiering. 

Fyrta rnsprojektet har i sin første levetid vist et potentiale for at udvikle og koordinere aktiviteter til 

gavn for den grønne omstilling i Sydjylland.  Det vil imidlertid kræve en ny finansieringsmodel at 

fortsætte indsatsen fra 2025. 

Pa  denne baggrund foresla s det, at de 13 sydjyske kommuner over de næste to a r bidrager med en 

samlet basisfinansiering af GESEK-sekretariatet i en samlet størrelsesorden af 2 mio. kr. p.a., fordelt 

efter kommunernes indbyggertal. 



 

 

II. DET VIL DE SYDJYSKE KOMMUNER FÅ UD AF AT MEDFINANSIERE GESEK 

Med erhvervsfremmereformen fik Sydjylland fra 2019 sin egen identitet i forhold til erhvervsudvikling, 

idet der blev etableret et nyt tværkommunalt erhvervshus pa  tværs af de tretten sydjyske kommuner 

og udarbejdet et selvstændigt sydjysk kapitel i den decentrale erhvervsfremmestrategi under 

Danmarks Erhvervsfremmebestyrelse (opdateret juni 2024). Fyrta rnet peger ind i den samme 

sydjyske identitet, og pa  sigt ligger der en fordel i, at de sydjyske kommuner sammen udvikler en 

tydelig sydjysk erhvervsprofil. Det vil styrke indgangen til erhvervsfremmesystemet og til de midler, 

der udmøntes de r, samtidig med at der ligger potentielle stordriftsfordele i fortsat at opdyrke fælles 

kompetencer og erhvervsfremmeindsatser pa  tværs af alle tretten kommuner. 

I forhold til at fremme en hurtig og kosteffektiv grøn omstilling af energisektoren, vil en investering i 

GESEK potentielt skabe værdi pa  fire vigtige omra der: 

1. Fælles læring og inspiration omkring sektorkobling 

Sektorkobling har vist sig at være en central nøgle til at skabe et effektivt grønt energisystem, baseret 

pa  vedvarende energikilder. Der er brug for et tættere samspil imellem de forskellige energiformer og 

de lokale ressourcer for at opretholde en stabil og klimaneutral energiforsyning, efterha nden som de 

fossile energikilder udfases. Det er et ’puslespil’, der udfordrer den kommunale energiplanlægning pa  

helt nye ma der, og i forhold til den udfordring vil fyrta rnets test- og demonstrationsprojekter kunne 

inspirere de sydjyske kommuner gennem ny viden og nye erfaringer. 

2. Fælles stemme om fælles interesser 

Forældede regler og rammer udgør ofte konkrete barrierer for arbejdet med grøn omstilling og 

sektorkoblingsinitiativer. I GESEK fa r de sydjyske kommuner et stærkt fælles talerør omkring sa danne 
barrierer. Denne værdi er ikke mindst relevant, idet fyrta rnet har indga et en partnerskabsaftale med 

den danske regering, sa  der er a bne linjer fra fyrta rnet direkte ind i relevante resort-ministerier. 

3. Kommunikation/markedsføring 

GESEK vil potentielt kunne bruges til at skabe et stærkt sydjysk narrativ omkring grøn energi og 

sektorkobling, som kan sættes i spil i forhold borgerne i det sydjyske og dermed være med til at bane 

vejen for en bred social accept af de nye grønne energiløsninger. Der ligger ligeledes et stort potentiale 

i at formilde i forhold til ma lgrupper udenfor Sydjylland og koordinere delegationsbesøg og optimere 

dem mhp. at fa  alle relevante cases og erfaringer formidlet til interesserede delegationer fra ind- og 

udland. Det vil pa  sigt bidrage til en øget eksport af grønne løsninger. 

4. Hjemtagning af EU-midler 

Presset fra statsstøttede energiteknologier fra Kina og den amerikanske IRA tilskudsordning til grøn 

teknologi har ogsa  fa et EU-Kommissionen til at opruste markant pa  tilskudsprogrammer til grøn 

energi. Disse penge havner imidlertid ikke i Danmark, medmindre nogen søger dem. GESEK kan 

potentielt supplere det Syddanske EU-kontor, som primært scanner og formidler mulighederne, og 

spille en endnu større rolle i forhold til at samle sydjyske konsortier, der kan byde ind med 

ansøgninger pa  de relevante EU-programmer og dermed booste de lokale indsatser for grøn omstilling 

yderligere.  

 



 

III. ANVENDELSE OG FORDELINGSMODEL 

Basisbeløbet pa  2 mio. kr. p.a. vil kunne anvendes til aflønning af projektdirektør samt i første omgang 

1 ekstra ressource. Det vil hermed være muligt at deltage i diverse projektansøgninger og modtage 

yderligere kontante tilskud herfra, da GESEK nu kan tilbyde arbejdstimer som medfinansiering. 

Pa  sigt ansla s der er kunne knyttes 3-4 ansatte til GESEK ud fra den foresla ede basisbevilling.  

Det foresla s, at kommunernes bidrag fordeles i forhold til indbyggertal i lighed med bidragene til 

erhvervshuset. 

 

Kommune Indbyggere* Sydjylland % Beløb GESEK 

Middelfart 39.961 5,17          103.479,26  

Haderslev 55.353 7,17          143.336,94  

Billund 27.021 3,50            69.971,05  

Sønderborg 74.380 9,63          192.607,48  

Tønder 36.878 4,77            95.495,81  

Esbjerg 115.758 14,99          299.756,07  

Fanø 3.426 0,44              8.871,65  

Varde 49.995 6,47          129.462,37  

Vejen 42.924 5,56          111.151,97  

Aabenraa 59.002 7,64          152.786,05  

Fredericia 52.173 6,76          135.102,31  

Kolding 94.528 12,24          244.780,85  

Vejle 120.949 15,66          313.198,20  

I alt 772.348 100,00      2.000.000,00  

    

*KL 2023    
 



Realisering af en fælles sydjysk 
styrkeposition indenfor grøn energi



FYRTÅRN – 1,5 ÅR I DRIFT

IGANGSAT

✓ Samlet projektstøtte på ca. 185 mio. kr

✓ Portefølje af i alt 27 test- og demonstrationsprojekter (Energy Cluster Denmark)

✓ Indsats for arbejdskraft og kompetencer (Work-Live-Stay)

✓ 11 lokale netværk for SMV’ere med interesse for grøn energi under etablering

(EH Syd og LES)

✓ GESEK etableret som organisatorisk platform inkl. styregruppe



GRØN ENERGI OG
SEKTORKOBLING

TEST  OG-

DEMONSTRATIONSPROJEKTER

✓ 27 forskellige test- og 

demonstrationsprojekter

✓ 3 vidensinstitutioner involveret

✓ 32 SMV virksomheder involveret

✓ 24 store virksomheder involveret

✓ 2/3 af virksomheder sydjyske

✓ Ca. 300 personer involveret

✓ Samlet budget ca. 300 mio. kr.

SMV virksomheder
Test & demonstration

Vidensinstitutioner
Test & demonstration

Store virksomheder
Test & demonstration

FYRTÅRNETS PROJEKTAKTIVITETER

Partnere
Arbejdskraft & kompetence

ARBEJDSKRAFT

& KOMPETENCEUDVIKLING

✓ I kontakt med ca. 700 

virksomheder

✓ 243 medarbejdere igennem 

kurser eller uddannelsesforløb

✓ 2100 unge har fået indsigt i 

uddannelser indenfor den grønne 

omstilling gennem ”Fremtidens 

Grønne Helte” indsatsen

✓ Samlet budget ca. 40 mio. kr.

Lokale netværk 
Erhvervshus Syd + LES



GRØN ENERGI OG
SEKTORKOBLING

MISSION:
Proaktivt understøtte den grønne omstilling af energisektoren

med udgangspunkt i Sydjylland og fokus på sektorkobling

VISION:
Sydjylland som nationalt og internationalt

test- og demonstrationscentrum for
grøn energi og sektorkobling

Samarbejde
Læring

og videns-basering
Silo-nedbrydning

Vedvarende energi 
(Maritimt)

PtX
Integrerede

energisystemer

VÆRDIER

KERNEKOMPETENCER

Stærk ‘sydjysk’ test 
og demonstrations-
portefølje

Bekæmpe barrierer 
for grøn omstilling:
➢ Arb.kraft
➢ Regulering

Profilere 
landsdelens styrker 
nationalt og 
internationalt

Hjemtage EU 
midler

STRATEGISKE INDSATSOMRÅDER

G
ES

EK
 S

TR
A

TE
G

I

2
0

2
4

-2
6



GRØN ENERGI OG
SEKTORKOBLING

Stærk ‘sydjysk’ test 
og demonstrations-
portefølje

Bekæmpe barrierer 
for grøn omstilling:
➢Arb.kraft
➢ Regulering

Profilere 
landsdelens styrker 
nationalt og 
internationalt

Hjemtage EU 
midler

SEKRETARIAT TIL AT UNDERSTØTTE OG KOORDINERE

STRATEGISKE INDSATSER

➢Drive faglige foraer – samle aktørerne/partnerne

➢Medvirke til indsamling og udvikling af lokale projektforslag

➢ Informations og kommunikationsaktiviteter

➢ Forberede partnerskabsmøder og drive dialog med embedsfolk

➢ Facilitere overblik, kortlægning og analyser m. videnspartnere
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